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 رضا نیکویی - شهردار احمدسرگوراب

 شــهرداری احمد ســرگوراب در نظــر دارد در راســتای مــاده 23 قانــون الحــاق و تبصــره چهــار قانــون 
بودجــه ســال 1401، پــروژه هدایــت آب هــای ســطحی بــه طــول تقریبــی 100 متــر بــا لولــه پلی اتیلــن 
)کاروگیــت( 800 میلی متــر بــه انضمــام احــداث منهول هــای لازم بــه مبلــغ 7.500.000.000 ریــال بــه 

صــورت مشــارکتی در قالــب مصوبــات و دســتورالعمل های مربوطــه بــه انجــام برســاند.
از کلیــه ســرمایه گذاران واجدشــرایط کــه تــوان تأمیــن مالــی را داشــته باشــند درخواســت می گــردد 
حداکثــر ظــرف مــدت هفــت روز از تاریــخ انتشــار آگهــی نســبت بــه ارائــه اســناد درخواســت مربوطــه 
ز، شــهرداری  بلــوار کشــاور گیــان، شهرســتان شــفت،  بــه نشــانی اســتان  بــه دبیرخانــه شــهرداری 

نماینــد. مبــادرت  احمد ســرگوراب 

آگهیجذبسرمایهگذار
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شــرکت تولیــد نیــروی بــرق شــاهرود  وابســته بــه وزارت نیــرو 
در نظــر دارد از طریــق مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای نســبت 
بــه انجــام عملیــات عمرانــی و نصــب دکل هــای مربــوط بــه 
ســامانه حفاظــت پیرامونــی نیــروگاه شــاهرود  اقــدام نمایــد.
 کلیــه پیمانــکاران  واجــد شــرایط و دارای صـــاحیت در صــورت 
تمایــل بــه شــرکت در مناقصــه فــوق می توانند جهــت دریافت 
اســناد مناقصــه از تاریــخ 1402/04/27 لغایــت 1402/05/02  
بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت)ســتاد ایــران( بــه 

نشــانی  www.setadiran.ir  مراجعــه نماینــد . 
روز  اداری  وقــت  پایــان  پیشــنهادها  ارســال  مهلــت  آخریــن 
شــنبه مــورخ 1402/05/15 و زمــان بازگشــایی پاکتهــا ســاعت 
10 صبــح روز یکشــنبه  مــورخ 1402/05/16 مــی باشــد. ضمنــاً 
روز  صبــح   9 ســاعت  نیــز  الــف  پاکــت  اصــل  دریافــت  مهلــت 
یکشــنبه  1402/05/16 و مبلــغ ســپرده شــرکت در فراینــد ارجــاع 
ــارد یکصــد و پنجــاه میلیــون ریــال (  کار 1.150.000.000 یــک میلی

مــی باشــد. 

گهی 1528690 آ شناسه 

نوبت دوم
یک مرحله ای

فراخوانمناقصهعمومی
شماره402/102

ود ق شاهر وی بر شرکت تولید نیر
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ق منطقه ای تهران وابط عمومی شرکت بر ر

شــرکت ســهامی بــرق منطقــه ای تهــران در نظــر دارد، جهــت واگــذاری مناقصــه »توســعه پســت بافصــل نیــروگاه پرنــد و جداســازی تغذیــه ترانســفورماتور 
زیابــی کیفــی )در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه شــماره 2002001008000109( نســبت  ســوم پســت پرنیــان )EPC(« از طریــق تجدیــد فراخــوان ار

بــه شناســایی متقاضیــان واجدشــرایط زیــر از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت اقــدام نمایــد.
1- دارای گواهینامــه صاحیــت EPC یــا گواهینامــه صاحیــت حداقــل پایــه 3 در رشــته نیــرو بــا معرفــی مشــاور همــکار حداقــل پایــه 1 در رشــته نیــرو از 

ســازمان برنامــه و بودجــه کشــور.
2- دارا بودن گواهینامه صاحیت ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی )مرتبط با موضوع مناقصه(

زیابــی کیفــی از  ــان واجدشــرایط کــه مایــل بــه شــرکت در ایــن مناقصــه هســتند دعــوت می گــردد، جهــت دریافــت اســناد ار بدین وســیله از کلیــه متقاضی
تاریــخ 1402/04/28 الــی 1402/05/03 بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس www.setadiran.ir مراجعــه و بــرای دریافــت اســناد کیفــی 

اقــدام نماینــد.
ــان روز سه شــنبه مــورخ 1402/05/17 از طریــق ســامانه www.setadiran.ir ثبــت گــردد. قابــل ذکــر اســت، کــه بــه  ــا پای ــل شــده بایســتی ت اســناد تکمی

اســناد تحویــل شــده بعــد از تاریــخ مذکــور ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد.
عاقمنــدان بــه شــرکت در مناقصــه می بایســت، جهــت ثبت نــام و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی )توکــن( بــا شــماره های دفتــر ثبت نــام 88969737 

و 85193768 و مرکــز تمــاس 27313131 تمــاس حاصل نمایند.
ــدرج در پرســش نامه در چارچــوب ضوابــط و مقــررات، نســبت بــه  ــه و اطاعــات من ــرق منطقــه ای تهــران پــس از بررســی اســناد و مــدارک واصل  شــرکت ب

ــد آورد. ــل خواه ــه عم ــوت ب ــه دع ــناد مناقص ــت اس ــت دریاف ــرایط جه ــرکت های واجدش ــدام و از ش ــرکت ها اق ــی ش ــی کیف زیاب ار
بدیهی است، ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچ گونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد.

 http://iets.mporg.ir مناقصــات  ملــی  پایــگاه  و  تهــران(  بــرق  )مناقصــات   www.tavanir.org.ir اطاع رســانی  شــبکه  در  فــوق  اطاعــات   ضمنــاً 
موجود می باشد.

کن، قبض برق رایگان داشته باش تا 20 برابر تعرفه برق هم پاداش بگیر هوشمندانه مصرف 

نوبت اول
آگهیتجدیدفراخوانارزیابیکیفی
وزارت نیرومناقصهشماره1402/23001

شرکت سهامی برق منطقه ای تهران

وزیر کشور:

دنبال تحقق عدالت در پرداخت حقوق کارکنان دولت هستیم 
احمد وحیدی وزیر کشــور گفت: هیچ یک از احزاب به ســراغ مســیرها و 
روش هایی که خلاف مسئولیت پذیری اجتماعی و خلاف پایبندی به اصول 

و قواعدی اســت که یک جریان سیاســی باید عمل کند، نروند.
وزیر کشور به همه احزاب، گروه ها و تشکل های سیاسی توصیه کرد که در 
انتخابات ســال جاری حضور پرشــوری داشته باشند و با مشارکت گسترده 

خود، دیگران را نیز تشــویق به حضور کنند.
احمــد وحیــدی با توجه به انتخابات مجلس در ســال جاری توصیه ای به 
احزاب با جریان های مختلف سیاســی داشــت و اظهار کرد: همه احزاب 
فعــال در کشــور بایــد خود را مکلف و مقید به قوانیــن بدانند. قانون فصل 

الخطاب و ملاک اصلی است.

وی در پاســخ به پرســش دیگر شفقنا درباره اینکه با توجه به دستور رییس 
جمهــور مبنــی بــر تحقق عدالت در پرداخت حقــوق کارکنان دولت، چه 
اقداماتی در این زمینه انجام شــده اســت؟ گفت: از ابتدای فعالیت دولت، 
این موضوع خواســت ریاســت جمهوری بوده و از همکاران در سازمان امور 

اســتخدامی خواسته شده که این موضوع را پیگیری کنند.
وحیدی بیان کرد: در طول سالیان مختلف برنامه ها و اقداماتی موجب شد 
که در مسیر رعایت عدالت در پرداختی ها، پیچیدگی هایی ایجاد شده که 
اصلاح این روند به طور طبیعی زمانبر است، اما در دولت فعلی اصلاح این 
مساله و سوق آن به سمت عدالت، از جمله تکالیفی است که سازمان امور 

اســتخدامی با دستور رییس جمهور دنبال می کند.
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) و بختیــاری  )منطقــه چهــار محــال  ایــران   شــرکت مخابــرات 
ــورد  ــون "م ــر و گاز فری ــر درای ــج و فیلت ــور پکی ــر دارد"کمپرس در نظ
نیــاز خــود را از طریــق مناقصــه عــام یــک مرحلــه ای واگــذار نمایــد. 
متقاضیــان شــرکت در مناقصــه میتواننــد جهــت کســب اطاعــات 
ایــران  آگهــی مناقصــه در ســایت شــرکت مخابــرات  بــه  بیشــتر 

مراجعــه نماینــد .
مــورخ  شــنبه  روز   12 ســاعت  تــا  پیشــنهاد  تحویــل  مهلــت 

 1 4 02 /0 5 /07
آدرس سایت: www.cm.tci.ir برای دریافت رایگان اسناد 

آگهیمناقصه
شماره1402/17

ی شرکت مخابرات ایران منطقه چهار محال و بختیار

www.roozgarpress.ir

پایگاه خبری
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تــن  از تأمیــن 500   موضــوع مناقصــه: موضــوع مناقصــه عبارتســت 
تیر چوبــی اشباع شــده )جهــت مصــرف شــمع کوبی(؛ در دو تیــپ 3/90 
و 5/20 متــر از بیــن پیشــنهاددهندگان دارای توانمنــدی و تجربــه مرتبط
مهلــت دریافــت اســناد مناقصــه: متقاضیــان دارای تجربــه و ســابقه 
وقــت  پایــان  تــا   1402/04/27 مــورخ  سه شــنبه  روز  از  می تواننــد 
داشــتن  دســت  در  بــا   1402/05/08 مــورخ  یکشــنبه  روز  اداري 
ــوح  ــورت ل ــه ص ــه )ب ــرکت، رزوم ــی ش ــناد حقوق ــمي، اس ــه رس معرفی نام
فشــرده( و فیــش واریــز بــه مبلــغ 1.000.000 ریــال بــه شماره حســاب 
بــه   359 کــد  ســیدخندان،  شــعبه  ســپه  بانــک   5151718047007
- موسســه مکیــن جهــت  نــام قــرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــاء )ص( 

فرماینــد. مراجعــه  ذیــل  آدرس  بــه  مناقصــه  اســناد  دریافــت 
آدرس: تهــران، خیابــان شــریعتی، خیابــان خواجــه عبــدالله انصــاری، 
خیابــان تیســفون، نبــش ایــروان، پــاک  75، واحــد 9، مدیریــت پیمــان 

ــیدگی  و رس
 021 -22873505  تلفــن تمــــــــــاس جهــت اخــذ اطاعـــــــــات بیشــتر 

داخلی 5352 و 5353 و 5331
- مهلــت تحویــل اســناد بــه موسســه مكیــن: تــا پایــان وقــت اداری روز 
چهارشــنبه مــورخ 1402/05/11 در همــان محــل خریــد اســناد می باشــد. 

- موسسه مکین در پذیرش و یا رد پیشنهادها مختار می باشد.
- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

هلدینگ تخصصی دریایی
موسسه مكین

مناقصهگزار:قرارگاهسازندگیخاتمالانبیاء)ص(
هلدینگتخصصیدریایی-موسسهمکین

مناقصهشماره:1402/04/10

قالیباف در نطق پیش از دستور:

روسیه بداند مسیر 
همكاری از رهگذر احترام 
به خطوط قرمز ما می گذرد

     رئیــس مجلــس شــورای اســامی گفــت: 
همســایه روس مــا بایــد بداند مســیر همکاری 
از رهگــذر احتــرام بــه خطــوط قرمز مــردم ایران 
کمیــت  از جملــه تمامیــت ارضــی و اســتمرار حا

ایران بر جزایر سه گانه می گذرد...

کستان: رئیسی در دیدار با فرمانده ارتش پا

راهبرد ایران تبدیل 
مرزهای امنیتی به مرزهای 

امن و اقتصادی است
کید بر راهبرد جمهوری       رئیس جمهور ضمن تا
اســامی ایران مبنی بر تبدیل مرزهای امنیتی به 
مرزهــای امــن و اقتصــادی، توســعه بازارچه های 
کســتان  مــرزی و همکاری هــا در بخش انرژی با پا
را از راه های تحقق این راهبرد دانست و بر فعالیت 
بیشتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق این امر 

کید کرد... تا   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

« از بلوای مالیات بر حساب های بانکی گار گزارش »روز

سود سپرده های 
شهروندان در تله مالیات

    مســاله مالیات بر ســپرده در بانک ها طی روز های اخیر محل بحث های جدی شــده اســت و پس 
گری جنجالی مدیرعامل بانک پارســیان بود که این باب باز شــد که آیا دولت ها حق گرفتن  از افشــا

... مالیات از سپرده های شهروندان را دارند یا خیر

ویترین   پیشنهادی

انرژیاقتصاد

صفحه 7 

صفحه 4  صفحه 3 

جامعه

گره کور وعده ۴ میلیونی ساخت مسکن کجاست؟

کافی اقدامات خوب اما نا
کارشناس حوزه انرژی پاسخ داد:

سدسازی خوب یا بد؟

وقتی  خانه ها به انبار مواد شیمیایی و اشتعال زا تبدیل شده اند 

 مواد آتش زا
مهمان خانه های امروزی

صفحه 2 

موافقان و مخالفان چه گفتند؟

چراغ سبز مجلس به احیای چراغ سبز مجلس به احیای 
»وزارت بازرگانی«»وزارت بازرگانی«

  || صفحه  صفحه 33  

سرمقالهویترین  پیشنهادسرمقالهویترین  پیشنهاد

ک   نقطه عطف خطرنا
کو - ایروان کرات صلح با در مذا

   دکتــر احســان موحدیــان، مــدرس دانشــگاه 
و کارشناس روابط بین الملل 

 مهمتریــن نتیجـــــــه مذاکــــرات 
باکــو- ایروان در اروپــا در روزهای اخیر 
تسهیل جدایی قره باغ کوهستانی یا ارتساخ 
از ارمنستان، ادغام آن در آذربایجان و برنامه ریزی برای انسداد 
همیشگی جاده لاچین بود. در بیانیه نهایی که پس از مذاکرات 
ســه جانبه توسط چارلز میشل، رئیس شورای اروپایی قرائت 
شد، تصریح شد باکو ۲۹۸۰۰ کیلومتر مربع خاک ارمنستان را 

| صفحه 2 را بخوانید به رسمیت شناخته است...

اثرات تخریبی دستمزدهای نجومی 
فوتبالیست ها

  وحید حاج سعیدی / روزگار  
دســتمزدهای چنــد 1۰ میلیاردی فوتبالیســت ها، 
ســرخوردگی و نا امیدی ورزشکاران سایر رشته های 
ورزشی و حتی متخصصان و کارشناسان علوم و صنایع 

مختلف را به همراه دارد!...

یادداشت

| صفحه 7 را بخوانید 

در گفت و گو با عضو هیئت مدیره کانون کارگران 
ح شد : ساختمانی کشور مطر

جایی برای تعلل در اجرایِ بیمه کارگران 
ساختمانی باقی نمانده است

 شــورای نگهبــان اعلام کرد که بــا مصوبه ی توقف طرح بیمه 
کارگران ســاختمانی مخالف اســت. مجلس پیشتر دوفوریتِ 
اجــرای قانــون اصلاحیه ماده ۵ بیمه ی کارگران ســاختمانیِ 
مصــوبِ ۵ بهمــن 1۴۰1 را بــه مدتِ دو ســال متوقف کرد و 

اصلاحیه ی سال ۹۳ را لازم الاجرا دانست...

گفت و گو

| صفحه 3 را بخوانید 
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سیاست 2

رابرت مالی عملا دیگر نقشی در امور مربوط به ایران در 
وزارت خارجه آمریکا ندارد. جانشین موقت او فردی کم 
تر شناخته شده است و در حال حاضر پرونده مالی را 

اف بی آی در دست گرفته است.
 نزدیک به شش ماه پس از روزی که رابرت مالی اعلام 
کــرد با آمریکایی ها با متحدان اروپایی خود در مقابل 
ایران متحد هســتند، کار او بــا وزارت خارجه ایالات 
متحده به پایان رسید. در پایان ماه ژوئن مشخص شد 
که علت کم پیدا شدن مالی در جلسات مربوط به ایران، 
مرخصی اجباری اوست و دفترش به یکی از معاونانش به 
نام آبرام پیلی سپرده شده است. خیلی زود پای اف بی آی 
و تحقیقاتش به میان آمد و در کمتر از یک ماه طومار 
مالی در واشینگتن بهم پیچید و بالاخره با حذف نام و 
عکس او از حساب توئیتر نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران، تقریبا روشــن شــده که دیگر قرار نیست مالی 

نقشی در خصوص ایران بازی کند.
از برکناری مالی چه می دانیم؟

تمام آنچه به طور رسمی می دانیم این است که اف بی آی 
در حال بررسی پرونده رابرت مالی نماینده آمریکا در 
امور ایران است. ادعا می شود که مالی احتمالا از مدارک 
دســته بندی شــده و محرمانه ای که در اختیار داشته 

سوءاستفاده کرده است. 1۶ می ۲۰۲۳ وندی شرمن، 
معاون وزیر خارجه آمریکا در یک جلســه محرمانه با 

سناتورها درباره روند مذاکره با ایران شرکت کرد. 
اولین اظهارنظر جانشین رابرت مالی علیه ایران
کنگره آمریکا هم در این بین آرام ننشسته و نمایندگان، 
به خصــوص آنهایی کــه جمهوری خواه هســتند، 
درخواســت دارند که مدارک مرتبط با اقدامات رابرت 
مالی به دستشــان برســد تا آن را بررسی کنند. اما این 
درخواســت با نه قاطع وزارت خاجه رو به رو شــده و 
مایکل مک کال، رئیس کمیته روابط خارجی مجلس 
نمایندگان آمریکا گفته که به هیچ سوالی درخصوص 
تحقیقات کنگره درباره رابرت مالی پاسخ نخواهد داد. 
جمهوری خواهان مقاومت وزارت خارجه بایدن را برابر 
با سنگ اندازی این دستگاه در کار کنگره می دانند. هر 
چنــد کار رابرت مالی به لغو مجوز و مرخصی اجباری 
کشیده اما وزارت خارجه کماکان پشت او ایستاده است. 
بلینکن وزیرخارجه دولت بایدن پس از حواشی اخراج 

رابرت مالی گفته بود آنچه می توانم بگویم این اســت 
که من رابرت مالی را سال هاست می شناسم و او کسی 
است که زندگی و کارش را به طرز تحسین برانگیزی 

وقف حفاظت از کشورمان کرده است.
ســی ان ان به نقل از یک مقام آمریکایی نوشــته پس از 
شروع تحقیقات امنیتی وزارت خارجه آمریکا از رابرت 
مالی، او برای مدتی در سمت خود فعالیت می کرد اما 

اجازه دسترسی به اطلاعات محرمانه را نداشت.
در زمانی که هنوز سروصدای اتفاقاتی که برای رابرت 
مالی افتاده بلند نشــده بــود، ایران و آمریکا در عمان 
مذاکراتی غیرمستقیم و محرمانه داشتند. آمریکا برت 
مک گورک، از شورای امنیت ملی و نزدیک به جیک 
ســالیوان را راهی عمان می کنند و باز هم جای مالی 

خالی باقی می ماند.
تحلیل ها چه می گویند؟

تحلیــل هایی که رســانه های گوناگــون از ماجرای 
رابرت مالی و باطل شــدن مجوز امنیتی اش منتشــر 

می کننــد، تنهــا در حد حدس و گمان اســت. به نظر 
می رسد اف بی آی و وزارت خارجه ایالات متحده فعلا 
اصلا مایل نیســتند که جزئیات آنچه اتفاق افتاده بر 

سر زبان ها بیفتد.
نشریه محافظه کار واشینگتن فری بیکن در تحلیل های 
خود نارضایتی از پنهانکاری وزارت خارجه را برجسته 
کرده و نوشته که دولت بایدن تلاش می کند سوءاستفاده 

مالی از اطلاعات محرمانه را پنهان کند.
تهران تایمز که تحلیل پرسروصدا از این ماجرا منتشر 
کرده می نویسد مالی برای پیشبرد سیاست های خود 
درباره ایران با حلقه ها و افراد مختلفی به طور مرتب در 
ارتباط بوده است و جلساتی با آنان داشته است. برخی 
از این افراد ایرانیانی هستند که ردپای آنان را طی سال 
های اخیر می توان در دیپلماســی واشنگتن در قبال 
تهران، به طور آشــکار دید. افرادی که هم نقش دلال 
دیپلماسی را بازی می کنند و هم به عنوان کارشناس 
در رســانه ها حضور دارند و از این طریق نیز به دنبال 
اثرگذاری های مد نظر خود هستند. شاید رابرت مالی 
در ارتباط با این افراد و صحبت های رد و بدل شــده 
بیــن آنهــا، اصول حفاظتی را رعایت نکرده و نکاتی را 
مطرح کرده است که اجازه طرح آنها را نداشته است.

حاشیه های برکناری رابرت مالی همچنان ادامه دارد؛

جای خالی »مالی«

سرمقاله

روسیه در ماه گذشته نزدیک 
به ۳۰۰ کودک را از یکی از 
شهرهای اوکراین ربوده و 

آنها را به اردوگاه های نظامی 
فرستاده است./خبرآنلاین

اعتراض نمادین فعالان 
محیط زیست در اوترخت 
هلند علیه سوخت های 
فسیلی/ روزما

گزارش تصویری

گفتند؟ موافقان و مخالفان چه 

چراغ سبز مجلس به احیای »وزارت بازرگانی« 
 نمایندگان مجلس به کلیات لایحه دوفوریتی تشــکیل 

وزارت بازرگانی رای مثبت دادند.
به رغم مخالفت فعالان اقتصادی و کارشناســان حوزه 
تجارت، دولت ســال گذشــته لایحه ای در مورد تشکیل 
وزارت بازرگانــی به مجلس فرســتاد. لایحه ای که باور 
کارشناسان مرکز پژوهشهای اتاق ایران، ایرادات فراوانی 
داشــت. طبق گفته آنها این لایحه 1۰ ابهام بزرگ دارد.  
اما با این حال در 1۲ اردیبهشــت امســال  دو فوریت این 
لایحه در مجلس تصویب شد و دیروز مجلسیان پس از 
بررسی  کلیات لایحه دوفوریتی »تشکیل وزارت بازرگانی 

« با آن موافقت کردند.
در آغاز بررسی این لایحه موافقان و مخالفان نظرات خود 
را اعلام کردند. ســپس کلیات لایحه با 1۲۹ رای موافق، 
1۰1 رای مخالــف و ۴ رای ممتنــع از مجموع ۲۳۸ رای 

ماخوذه در مجلس تصویب شد.
نظر مخالفان

گذشته از اینکه فعالان بخش خصوصی نسبت به تشکیل 
وزارت بازرگانی نقد دارند، کارشناسان حوزه تجارت نیز 
این سیاســت را به نقد کشــیدند. ولــی الله افخمی راد 
رئیس پیشین سازمان توسعه تجارت  پیشتر در این باره 
گفتــه بــود، ایجاد وزارت بازرگانی یک مانع بزرگ در راه 
اصلاحات اقتصادی اســت. احیای وزارت بازرگانی یک 

اشتباه استراتژیک است.
او تاکید می کند: اگر دولت به دنبال اصلاحات اقتصادی 
در گام اول بایــد مانــع ایجاد وزارت بازرگانی شــود. اگر 
وزارت بازرگانی را ایجاد کنند برای  1۰-1۵ ســال دیگر 
دوباره کشور گرفتار نظام تعیین قیمت براساس نظرات  
دســتگاه های دولتی خواهد بود و این عمل بازدارنده در 

امر سرمایه گذاری خواهد بود.
اما در مجلس مخالفان چه گفتند؟ در جریان بررســی 
کلیات لایحه تشکیل وزارت بازرگانی، ابوالفضل ابوترابی 
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی به عنوان اولین 
مخالف گفت: در دولت قبلی ۴ بار موضوع وزارت بازرگانی 
مطرح شد اما مجلس دهم با آن مخالفت کرد. انتظار می 

رود امروز هم مجلس با این موضوع محالفت کند.
او افزود : ما بیشترین ادغام و تفکیک وزارتخانه ها را داشته 
ایم چون به اسم اصلاح ساختار به دنبال ادغام و تفکیک 
هستیم حال اینکه این بازی اسامی و عناوین است و برای 

بهبود امور نیازی به ادغام و تفکیک نیست.
ابوترابی تفکیک وزارت بازرگانی را کار اشتباهی دانست 
و گفت: برای تفکیک وزارت بازرگانی ۵ ســال زمان لازم 
است و برآورد مرکز پژوهش ها هم حکایت از این دارد که 
برای تفکیک ۵ هزار میلیارد تومان هزینه لازم اســت. از 
طرف دیگر تفکیک وزارت خانه خلاف قانون برنامه ششم 

بوده و به دو سوم رای نمایندگان نیاز دارد.
در ادامه روح الله ایزدخواه عضو کمیسیون صنایع و معادن 
به عنوان دومین مخالف کلیات گفت: در شرایطی تاکنون 
۷ بــار وزارت صنعــت، معدن و تجــارت ادغام و تفکیک 
شــده که در بسیاری از کشورها تجارت، تولید، بازرگانی 
و حتی اقتصاد در یک وزارتخانه اســت تا یکپارچگی در 

سیاست های اقتصادی باشد.
او ادامه داد: با تشــکیل وزارت بازرگانی هر وقت موضوع 
تنظیم بازار را پیگیری کنیم حتما می گویند که درگیر 

تفکیک هســتند؛ از طرف دیگر وقتی وزارت صمت پول 
تغییر تابلوی خود را هم ندارد چطور هزینه تفکیک وزارت 

بازرگانی از صمت پرداخت می شود؟
عبدالناصر درخشان عضو کمیسیون صنایع و معادن به 
عنوان ســومین و آخرین مخالف کلیات بیان کرد: این 
سیزدهمین ادغام و تفکیک است که در کشور ما مطرح 
می شود؛ تفکیک وزارت صمت و بازرگانی برای مهار تورم 
آدرس غلطی است چون باید برای مدیریت تورم به سراغ 

بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه رفت.
او با بیان اینکه بانک مرکزی برای رفع مشکلات بانک ها 
پول چاپ می کند و واحد پولی کشور ۳۴ درصد افزایش 
داشــته اســت، گفت. باید برای انضباط مالی درآمدهای 
واقعی داشته باشیم. رای موافق به تشکیل وزارت بازرگانی 
اشــتباه تاریخی اســت که مجلس انقلابی به سمت این 

اشتباه نخواهد رفت.
موافقان تشكیل وزارت بازرگانی

 فتح الله توسلی عضو کمیسیون اقتصادی به عنوان اولین 
موافق کلیات گفت: تشــکیل این وزارتخانه بســیار مهم 
است؛ طبق گزارش گمرک از مبادلات تجاری با 1۵ کشور 

همسایه در سال 1۴۰1، از ترکیه ۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون 
دلار واردات اعم از روغن دانه آفتابگردان، جو، تراکتور، دانه 
سویا، روغن خام سویا صورت گرفته اما چرا وقتی امکان 
تولید در داخل کشور است باید واردات شود، وظیفه وزارت 

جهاد کشاورزی چیست؟
او ادامه داد: تکالیفی به وزارت جهاد کشاورزی داده شده که 
هیچ ارتباطی با وظیفه ذاتی این وزارتخانه ندارد که همین 
شرایط درباره وزارت صمت وجود دارد، در این شرایط بازار 
شرایط خوبی نداشته و متولی برای کنترل بازار نیست. 
چه کســی باید بر تنظیم بازار نظارت کند؟ این ها نشــان 

می دهد تشکیل وزارتخانه بازرگانی یک ضرورت است.
محمدرضا صباغیان عضو کمیســیون شوراها به عنوان 
دومیــن موافق کلیات با بیان اینکه وزارت صمت وظیفه 
ذاتــی خود را به درســتی انجــام نمی دهد، گفت: دولت 
قبلی و فعلی موضوع تشــکیل این وزارت خانه را مطرح 
کرده اند؛ باید وزارتخانه بازرگانی تشکیل شود تا وضعیت 
نابسامان فعلی تمام شود. یک عده با نفوذ و رانت واردات 
را در دست گرفته و اقلامی را وارد کنند که هیچ نیازی به 
واردات آن نداریم و امکان تولید آنها در داخل وجود دارد.
او ادامه داد: وضعیت اسفباری در بازار بوده که نمونه بارز 
آن نوســانات قیمت لبنیات و مرغ اســت و هیچ ارگانی 
هم پاسخگو نیست و فقط اقشار ضعیف نابود می شوند.

علی اکبر کریمی عضو دیگر کمیسیون صنایع و معادن به 
عنوان سومین و آخرین موافق کلیات گفت: باید وزارت 
خانه مشخصی برای حوزه تجارت و بازرگانی باشد. متولی 
مشخصی برای تنظیم بازار وجود ندارد و روی هر محصولی 
دســت می گذاریم، وزارت جهاد کشاورزی سلب اختیار 
می کند و وزارت صمت هم این موضوع را انکار می کند. 

باید یک مدیریت واحد و پاسخگو وجود داشته باشد.
او با بیان اینکه باید وزارت بازرگانی بسترساز صادرات باشد، 
افزود: اولویت و دغدغه مردم کنترل تورم و گرانی است و 
کنترل بازار به متولی نیاز دارد. اگر وزارت بازرگانی تشکیل 
شود این ساختارها نیز ایجاد خواهد شد و می تواند بازار را 
تنظیم و کنترل کند و شاهد یک ساماندهی در بازار باشیم.

خبر ویژه

رئیس جمهور ضمن تاکید بر راهبرد جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای 
امن و اقتصادی، توسعه بازارچه های مرزی و همکاری ها در بخش انرژی با پاکستان را از راه های تحقق این 

راهبرد دانست و بر فعالیت بیشتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق این امر تاکید کرد.
ســید ابراهیم رئیســی در دیدار ژنرال »ســید عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان، ضمن تاکید بر راهبرد 
جمهوری اســلامی ایران مبنی بر تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی، توســعه بازارچه های 
مرزی و همکاری ها در بخش انرژی را از راه های تحقق این راهبرد دانست و بر فعالیت بیشتر هر دو کشور 

برای تسریع در تحقق این امر تاکید کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه تقویت روابط با کشورهای همسایه، همسو و مسلمان از اولویت های سیاست 

خارجی جمهوری اســلامی ایران اســت، به اراده جدی دو کشــور برای گســترش روابط اشاره کرد و افزود: 
تســریع در اجرای توافقات فیمابین موجب ارتقای بیش از پیش همکاری های اقتصادی و تجاری ایران و 

پاکستان و به تبع آن ارتقای سطح روابط سیاسی دو همسایه خواهد شد. 
رئیســی همچنین با اشــاره به تلاش دشــمنان برای ایجاد اختلال در روابط کشــورهای منطقه، بر تقویت 
همکاری ها و تعاملات دوجانبه و منطقه ای با استفاده از فرصت ها و زمینه های موجود و تبادل ظرفیت های 

متقابل تاکید کرد.
ژنرال »سیدعاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان نیز در این دیدار با تجلیل از سیاست جمهوری اسلامی ایران 
مبنی بر تقویت روابط با همسایگان بخصوص پاکستان آن را فرصتی بسیار با ارزش برای جهان اسلام دانست.

کستان: رئیسی در دیدار با فرمانده ارتش پا

راهبرد ایران تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی است

قالیباف در نطق پیش از دستور:

روسیه بداند مسیر همكاری از رهگذر 
احترام به خطوط قرمز ما می گذرد

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: همسایه روس 
ما باید بداند مســیر همــکاری از رهگذر احترام به 
خطوط قرمز مردم ایران از جمله تمامیت ارضی و 
استمرار حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه می گذرد.

محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دســتور جلسه 
علنی  مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: مجلس 
شورای اسلامی مطالب بیانیه مشترک کشورهای 
حاشیه خلیج فارس و روسیه در خصوص جزایر سه 
گانه ایرانی را قویاً رد می کند و به همسایگان ایران 
از جمله روســیه اعــلام می کنیم که حفظ ثبات و 
توسعه اقتصادی منطقه تنها بر مبنای رعایت اصول 
حسن همسایگی از جمله احترام به تمامیت ارضی 

کشورمان میسر است.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: مبنای 
عمل جمهوری اسلامی ایران در سیاست خارجی 
تعامل با همه دولت های مشروع بر اساس منافع ملی 
و با رعایت سه اصل عزت، مصلحت و حکمت است و 
بر این اساس امروز ایران و روسیه به عنوان دو کشور 
مهم منطقه در حال طراحی و پیشبرد همکاری ها در 
حوزه های مختلف بر مبنای منافع مشترک هستند، 
اما همســایه روس ما باید بداند مســیر همکاری از 
رهگذر احترام به خطوط قرمز مردم ایران از جمله 
تمامیت ارضی و استمرار حاکمیت ایران بر جزایر سه 
گانه، تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی می گذرد.

ح کرد؛ سخنگوی وزارت امور خارجه مطر

معیارهای دوگانه رسانه های غربی 
 در پوشش تظاهرات 

سرزمینهای اشغالی
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: امپراطوری 
رســانه ای غرب با چشــم فروبســتن بر سرکوب 
معترضان در سرزمینهای اشغالی این اعتراضات را 
نمادی از دموکراسی دروغین در اسرائیل به تصویر 

می کشد.
 ناصر کنعانی در توئیتر نوشت: شاهد تداوم چندین 
ماهــه اعتراض و اعتصــاب و تظاهرات فلج کننده 
صدها هزار نفری در سرزمین های اشغالی همراه با 
سرکوب با استفاده از مدرن ترین ابزارهای خشونت 
علیه معترضان و پنهان سازی آمار کشته شدگان و 
مجروحان و بازداشــت شدگان به دست نیروهای 

امنیتی و پلیس رژیم صهیونیستی هستیم.
وی گفــت: امپراطوری رســانه ای غرب با چشــم 
فروبســتن بر ســرکوب و خشونت علیه معترضان 
همانند شیوه سانسور کشتار و سرکوب فلسطینیان 
توســط صهیونیست ها، این اعتراضات را نمادی از 
دموکراسی دروغین در اسرائیل به تصویر می کشد در 
حالی که همین رسانه های غربی با پوشش گسترده 
کوچک ترین تجمع و اعتراض در کشوری غیر متحد 
غــرب، با دروغ بــزرگ دفاع از آزادی بیان و حقوق 
بشــر، گوش جهانیان را کَر می کنند و یا اغتشــاش 
و آشــوب و خشــونت و تخریب را، اعتراض و انقلاب 

توصیف می کنند.

هشدار اوکراین درباره اینترنت 
استارلینک ایلان ماسک

یــک آژانس امنیت اوکراین اعلام کرد که اینترنت 
اســتارلینک ایلان ماسک، سربازان اوکراینی را در 
معرض »خطر فزاینده« جاسوســان سایبری قرار 

می دهد.
به نوشته روزنامه تلگراف، یک آژانس امنیت اوکراین 
که متشــکل از کارشناسان امنیتی در حوزه رایانه 
و فضای ســایبری هســتند، از سربازان این کشور 
خواست تا نرم افزار پیشرفته ضدهکری را نصب کنند. 
ایــن آژانس در بیانیه ای عنوان کرد: رایانه هایی که 
در خارج از محدوده حفاظتی ما هستند، به خصوص 
آن هایی که از اینترنت استارلینک استفاده می کنند، 
در معرض خطر بیشتر جاسوسان سایبری قرار دارند.

اینترنت اســتارلینک ایلان ماســک، کارآفرین 
میلیــاردر آمریکایی و مدیر عامل شــرکت های 
توییتر، اســپیس ایکس و تســلا یک ســرویس 
دسترســی به اینترنت اســت که بــه دیش های 
ماهواره ای قابل حمل اجازه می دهد تا با شبکه ای 
از ماهواره ها در مدار پایین زمین ارتباط برقرار کند. 
ایلان ماسک در ماه فوریه گفت، استفاده اوکراین 
از سیســتم اینترنت استارلینک خطر شروع یک 
جنــگ جهانــی جدید را به دنبــال دارد. او همان 
موقع در توییتر نوشت: »استارلینک ستون اصلی 
ارتباط اوکراین در خطوط مقدم اســت؛ جایی که 
تقریبا خطوط اینترنتی نابود شــده اســت. اما ما 
درگیری هایی را که ممکن اســت به جنگ جهانی 

سوم منجر شود، تشدید نخواهیم کرد.«

هشدار پوتین درباره بمب های خوشه ای؛

 مقابله به مثل می کنیم
پوتین می گوید روســیه هنوز نیازی به اســتفاده از 
مهمات خوشــه ای ندارد، اما اگر این مهمات علیه 
کشورش استفاده شود، این حق را دارد که اقدامات 
متقابل انجام دهد.  ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روســیه گفت: آمریکا قبلا گفته بود که اســتفاده از 
مهمات خوشــه ای جنایت جنگی است، باید با آن 
برخورد شــود. او افــزود: رژیم کی یف این کار را به 
دلیل کمبود مهمات انجام می دهد. رهبر روســیه 
تاکید کرد: روسیه دارای ذخایر کافی از انواع مهمات 

خوشه ای است.

ک   نقطه عطف خطرنا
کو - ایروان کرات صلح با در مذا

   دکتــر احســان موحدیــان، مــدرس 
دانشگاه و کارشناس روابط بین الملل 
 مهمتریــن نتیجــه مذاکــرات 
باکو- ایروان در اروپا در روزهای اخیر 
تسهیل جدایی قره باغ کوهستانی 
یا ارتســاخ از ارمنســتان، ادغام آن در آذربایجان و برنامه 
ریزی برای انسداد همیشگی جاده لاچین بود. در بیانیه 
نهایی که پس از مذاکرات سه جانبه توسط چارلز میشل، 
رئیس شورای اروپایی قرائت شد، تصریح شد باکو ۲۹۸۰۰ 
کیلومتر مربع خاک ارمنستان را به رسمیت شناخته است 
که این امر معنایی جز الحاق قره باغ کوهستانی یا آرتساخ 

به خاک آذربایجان ندارد. 
در بیانیــه چارلز میشــل تاکید شــد عــلاوه بر جاده 
لاچین، اتصال آرتساخ به آغدام برای ارسال کمک های 
بشردوستانه توسط حکومت علیف هم یک گزینه است! 
با توجه به سابقه اقدامات حکومت باکو در بیش از ۲۰۰ 
روزی که از محاصره قره باغ کوهستانی می گذرد )قطع 
مکرر گاز، خشکاندن سد تامین برق و آب مردم محلی، 
ممانعت برسر راه انتقال غذا و کمک های بشردوستانه و...( 
نتیجه عملیاتی توافق باکو با ارمنستان با هدایت میشل، 
اخراج قطعی ارامنه و سپس روس ها از قره باغ کوهستانی 
و جایگزینی ناتو و اسرائیل و ترکیه در یک منطقه فوق 
العاده حساس در نزدیکی مرزهای ایرانی خواهد بود. تا 
ســال ۲۰۲۵ که زمان پایان ماموریت صلح بانان روسی 
است، روند الحاق قره باغ کوهستانی به خاک آذربایجان 
نیز با این وضعیت عملا به پایان خواهد رسید. مگر اینکه 
مخالفان این روند یعنی روســیه، ایران و اپوزیســیون 

ارمنستان روش های خلاقانه ای بیابند.
دیگر نتایج مذاکرات باکو با ایروان در اروپا به شرح زیر است: 
1. با توجه به تاکید بر حفظ حاکمیت ملی ارمنســتان 
در بیانیــه پایانــی مذاکرات، ظاهرا اروپا با ایجاد کریدور 
جعلی زنگزور که حاکمیت ارمنستان را زیر سوال ببرد 
مخالف اســت، ولی تامین مالی ایجاد راه آهن در داخل 
خاک ارمنستان برای اتصال نخجوان به خاک اصلی باکو 
را برعهــده مــی گیرد. عدم ایجاد کریدور جعلی زنگزور 
احتمالا تنها موردی اســت که پاشینیان نپذیرفته و در 
برابــر آن مقاومت کرده، چون اگر چنین حقارتی را می 
پذیرفت دیگر چیزی از ارمنستان باقی نمی ماند! البته 
ایجــاد چنین راه آهنی، نیاز حکومت باکو به ایران برای 
دسترسی به نخجوان را از بین می برد و از لحاظ ژئوپلتیک 

و ژئواکونومیک تحولی خطرناک به ضرر ایران است.
۲. مذاکرات بین ارامنه در قره باغ کوهستانی )آرتساخ( و 
باکو با واسطه گری اروپا و نه به صورت دوجانبه انجام می 
شود. به نظر می رسد هدف از این کار تسریع در رسیدن 
به توافق برای یکســره کردن کار آرتســاخ و تقدیم آن به 
باکو اســت، نه تامین خواسته های ارامنه آرتساخ. چون 
قبــلا مقامــات اروپایی و آمریکایی بارها بر تعلق قره باغ 
کوهســتانی به باکو تاکید کرده اند و برای خالی نبودن 
عریضه گفته اند حقوق ارامنه این منطقه باید حفظ شود!
نکته مهم دیگر این است که بدانیم راه آهن بردع به آغدام به 
استپاناکرت چگونه توطئه نسل کشی ارامنه را در آرتساخ 
و تخلیه روس ها را از این منطقه عملیاتی خواهد کرد؟

مســدود کــردن کریدور لاچین بــرای محاصره ارامنه 
آرتســاخ از مدت ها پیش پیش بینی می شــد. اولین بار 
توییت سفیر آذربایجان در آلمان به طور گسترده نشان 
داد رژیم علیف در حال ساخت راه آهنی داخلی است که 
بردع را به آغدام و سپس به پایتخت قره باغ کوهستانی، 
اســتپاناکرت متصل می کند تا این منطقه راحت تر از 
ارمنســتان جدا شود.  مســدود کردن جاده لاچین در 
همین چارچوب معنا پیدا می کند. پیش از این، باکو از 
طرف روسی خواسته بود که از مسیر آغدام – استپاناکرت 
برای تامین نیازهای پایگاه خود در آرتساخ استفاده کند، 
اما روس ها نپذیرفتند، زیرا نمی خواســتند کل نقل و 
انتقالات آنها در داخل خاک رژیم باکو و در تیررس آنها 
باشــد. اکنون باکو در حال مذاکره با صلیب ســرخ بین 
المللی برای ارسال کمک به آرتساخ یا قره باغ کوهستانی 
از طریق آذربایجان )جاده بردع به آغدام( به جای مسیر 
ایروان )کریدور لاچین در اســتان هم مرز با ایران یعنی 
ســیونیک( اســت. از این طریق نه تنها جایگزینی جاده 
ارمنی لاچین با یک مســیر باکویی و جایگزین تسهیل 
می شود، بلکه به اجبار منطقه ارمنی نشین آرتساخ هم 
در خاک جمهوری آذربایجان ادغام شده و محاصره 1۲۰ 
هزار ارمنی تکمیل می شود. باکو می خواهد ارمنی های 
قره باغ کوهستانی را به عنوان اسیر خود نگه دارد، آنها 
را تحقیر کند و بعداً آنها را از سرزمین خود بیرون کند. 
هــم ایروان و هم اســتپاناکرت بایــد در مقابل این ایده 
نســل کشی مقاومت کنند، مسکو علی رغم مخالفتش 
 با این پیشــنهاد، اراده جدی برای تغییر موازنه قوا ندارد 
و تلاش های دیپلماتیک اتحادیه اروپا برای اعمال فشار بر 
باکو نیز جدی نیست. در ایران نیز اهمیت این مساله هنوز 
به طور جدی درک نشده است. به نظر می رسد به روزهایی 
رسیده ایم که تعیین تکلیف بسیاری از امور در قره باغ 
کوهستانی در سایه بی عملی قدرت های شرق در غرب 
در حال انجام است. اگر زمین خواری باکو به نیابت از ناتو 
و اسرائیل در نزدیکی مرزهای ایران به کل قره باغ برسد و 
ارامنه به عنوان دوستان چندهزار ساله ایران از این منطقه 
حذف شــوند بر چالش های امنیتی و سیاســی ایران باز 
افزوده خواهد شد. فراموش نکنیم که وقتی 1۴۰ کیلومتر 
مرز قره باغ که تحت کنترل ارمنستان بود در جنگ ۲۰۲۰ 
 به دســت علیف افتاد تا چه حد چالش امنیتی از جانب 
صهیونیســت ها، ترکیه، ناتو، تکفیــری ها و ... به ایران 
تحمیل شد تا حدی که دو نوبت مانور مفصل نظامی در 
مرزهای شمال غربی ایران برای گوشمالی دادن علیف، 

اردوغان و کارفرمایان این دو نفر انجام شد.

اخبار کوتاه
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۳اقتصاد
خبر ویژه

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: تاکنون 1۵ هزار و ۸۸ قرارداد اجاره 
با کد رهگیری رایگان به ثبت رســیده و اســتقبال از سامانه املاک و 
مســتغلات در حال افزایش اســت.  هادی عباسی اصل اظهار کرد: تا 
ساعت 1۸ روز ۲۴ تیرماه 1۴۰۲ تعداد 1۵ هزار و ۸۸ قرارداد اجاره 
با کد رهگیری رایگان در سراســر کشــور در سامانه معاملات املاک 
و مستغلات وزارت راه و شهرسازی ثبت شده و در واقع تمام فرآیند 

ثبت قرارداد توسط مالکان و مستاجران طی شده است.
وی افــزود: موجــران و مســتاجرانی که قصد دریافــت قرارداد کد 

رهگیری دارند می توانند به سامانه srem.ir مراجعه کنند و مراحل 
ثبت قرارداد و دریافت کد رهگیری رایگان را انجام دهند.

معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی با بیان این که 
درگاه های مختلفی را برای ثبت قرارداد کد رهگیری ایجاد کرده ایم 
گفت: با توجه به اســتقبال بالا از ســامانه املاک و مستغلات وزارت 
راه و شهرسازی به منظور تعادل بار سامانه و پاسخگویی به همه ی 

تقاضاها تعداد درگاه ها را افزایش  داده ایم.
عباسی اصل تاکید کرد: امکان استفاده از خدمات  این سامانه توسط 

تلفن همراه وجود دارد اما بهتر اســت مراجعه کنندگان از رایانه یا 
لپ تاپ برای ثبت قرارداد اجاره استفاده کنند.

وی در تشریح چگونگی دریافت قرارداد کد رهگیری رایگان گفت: 
ابتدا مالک در پنج مرحله مشخصات ملک مورد نظر را ثبت می کند. 
ســپس مســتاجر این اقدام را صورت می دهد. مجددا موجر و سپس 
مســتاجر اطلاعات را تایید می کنند. در مرحله ی بعد یک شــاهد از 
طرف موجر و یک شاهد از سوی مستاجر قرارداد را امضا می کنند. 

یک ساعت بعد کد رهگیری صادر می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد: 

ثبت بیش از 15 هزار قرارداد اجاره رایگان

در گفت و گو با عضو هیئت مدیره کانون 
ح شد : کارگران ساختمانی کشور مطر

جایی برای تعلل در اجرایِ بیمه 
کارگران ساختمانی باقی نمانده است

 شــورای نگهبان اعــلام کرد که با مصوبه ی توقف 
طــرح بیمه کارگران ســاختمانی مخالف اســت. 
مجلس پیشــتر دوفوریــتِ اجرای قانون اصلاحیه 
ماده ۵ بیمه ی کارگران ساختمانیِ مصوبِ ۵ بهمن 
1۴۰1 را به مدتِ دو سال متوقف کرد و اصلاحیه ی 
ســال ۹۳ را لازم الاجرا دانست. شورای نگهبان اما 
بــه مصوبه ی توقف ایــراد وارد کرد و اجرای قانون 
سال ۹۳ را از این جنبه که مغایر با اصل ۷۵ قانون 
اساسی است، غیرقابل قبول دانست. طبق اصل۷۵ 
قانون اساســی، »طرح های قانونی و پیشــنهادها و 
اصلاحاتی که نمایندگان در خصوص لوایح قانونی 
عنوان می کنند و به تقلیل درآمد عمومی یا افزایش 
هزینه های عمومی می انجامد، در صورتی قابل طرح 
در مجلس اســت که در آن طریق جبران کاهش 
درآمد یا تأمین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد«. 
با اســتناد به این اصل، شــورای نگهبان، مصوبه ی 
بازگشت به اجرای قانون سال ۹۳ را به دلیلِ داشتنِ 
بار مالی، به مجلس بازگرداند. اما آیا مجلس می تواند 
به همان روال ســابق، طرح اصلاحیه ماده ۵ بیمه 
کارگران ســاختمانی را به عقب بیندازد و با تعلل 

بسیار روندِ بررسیِ آن را طی کند؟ 
علی قیاســی )رئیس کانــون انجمن های صنفی 
استان مرکزی و عضو هیئت مدیره کانون کارگران 
ســاختمانی کشور( در پاســخ به این سوال گفت: 
خیر؛ این طرح به صورتِ دوفوریت مصوب شــده و 
باید هر چه سریع تر در مجلس بررسی و تکلیفِ آن 
مشخص شود. نمایندگانِ مجلس نمی توانند مانند 
سنواتِ گذشته این طرح را دائم به تعویق بیندازند 

و در مجلس بالا و پایین کنند. 
قیاسی گفت: مجلس بعد از تصویبِ بررسیِ دو فوریتِ 
طرح بیمه ی کارگران ساختمانی، نمایندگان کانون 
کارگران ساختمانی را دعوت و از آن ها در موردِ طرح 
جدید سوال کرد. اتفاقا کمیسیون اجتماعیِ مجلس 
از طرحی که کانون ارائه داد اســتقبال کرد و قرار 
شــد این طرح تصویب و به اجرا برسد اما متاسفانه 
در صحن علنیِ مجلس اتفاقاتِ دیگری افتاد و نظرِ 
عده ای از نمایندگانِ طرفدار سرمایه داری بر دیگر 
نمایندگان چربید و در نهایت، طرح جدید تصویب 
اما اجرای آن دو سال به تعویق افتاد که خوشبختانه 

شورای نگهبان با آن مخالفت کرد. 
قیاسی با بیان اینکه بیمه، کمترین و حداقلی ترین 
حق یک کارگر است، ادامه داد: امیدواریم بعد از نظر 
شــورای نگهبان، مجلس هر چه سریع تر مصوبه ی 
بیمه ی کارگران ســاختمانی را در دستور کار قرار 
دهد تا مسئله ی بیمه ی این کارگران بعد از سال ها 

حل شود. 
عضو هیئت مدیره کانون کارگران ساختمانی کشور 
در خصوص لزوم بیمه کارگران ســاختمانی گفت: 
در حالــی کــه حدود نیمی از حــوادث کار مربوط 
به کارگران ســاختمانی اســت، ایــن کارگران از 
ابتدایی ترین حق خود محروم هســتند. حدود یک 
میلیــون و ۵۰۰ هزار کارگر ســاختمانی به همراه 
خانواده هایشان که حدود ۶ میلیون نفر می شوند، 
فاقد بیمه اجتماعی هستند و چنانچه کارگری خارج 
از کار دچار حادثه شــود، از هیچ خدمات بیمه ای 
بهره مند نمی شــود و اگر کارگر از کار افتاده شود و 
یا فوت کند، خانواده ی او تحت پوشــش بیمه قرار 
نمی گیرند و هیچ مســتمری ای نخواهند داشــت، 
حتی اگر آن کارگرِ ســاختمانی، ده ســال بیشتر 
ســابقه ی کار داشته باشد. قیاسی گفت: هزینه ی 
حق بیمه کارگران ســاختمانی نیم درصد از ســودِ 
یک ساختمان هم نمی شود، این درصد البته برای 
مناطق کم جمعیت اســت، و آن ها که در مناطق 
بالاتر و پرســودتر قرار دارند، این حق بیمه بازهم 
درصد بســیار کمی از ســود کارفرما اســت. با این 
اوصاف، اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگرانِ ساختمانی 
نباید تاثیری روی قیمتِ ساختمان بگذارد. همه ی 
این مســائل در طول این دو ســال از ســوی مرکز 
پژوهش های مجلس بررسی شده بود، اما سودجوییِ 
عده ای سرمایه دار سبب توقفِ طرح اصلاحیه ماده 
۵ بیمه کارگران شد. در واقع عده ای حاضر نیستند 
اندکی از ســودِ کلانِ خــود را برای طبیعی ترین و 
ابتدایی ترین حقِ یک کارگرِ بپردازند. قیاســی در 
ادامه در خصوص منابع طرحِ جدید بیمه کارگران 
ساختمانی گفت: قانون سال ۹۳ نمی توانست منابع 
کافی در اختیار تامین اجتماعی برای بیمه کارگران 
بگذارد و به همین دلیل در طول این مدت بسیاری 
از کارگران از بیمه محروم ماندند. البته این خلاف 
قانون بود، چون در قانون بیمه کارگران ساختمانی 
چیزی در خصوص تأمین منابع نیامده بود که به هر 
حال چون صندوقِ تامین اجتماعی ناتوان از ادامه ی 
بیمه ی کارگران بود و باید برای این صندوق فکری 
می شد، درخواست تصویبِ طرح جدید برای تأمین 
منابع داده شد. وی بیان کرد: طرحی که به تازگی 
در مجلس به تصویب رســید، مورد پذیرش تامین 
اجتماعی قرار گرفته است. این طرح می تواند منابع 
بیمه ی کارگران ســاختمانی را تامین کند و دیگر 
سازمان تامین اجتماعی بهانه ای برای بیمه ی این 
کارگران نخواهد داشــت. رئیس کانون انجمن های 
صنفی استان مرکزی در پایان تاکید کرد: با توجه 
به مخالفت شــورای نگهبان با توقفِ دوساله ی این 
طرح، باید دید مجلس چه زمانی این طرح را نهایی 
می کند. مجلس دیگر نمی تواند و نباید تعللی در به 
نتیجه رساندن این طرح داشته باشد و ما به عنوان 
نمایندگانِ کارگری از حق کارگران کوتاه نمی آییم 

و منتظرِ نتیجه ی نهایی هستیم.

گزارش

« از بلوای مالیات بر حساب های بانکی گار گزارش »روز

سود سپرده های شهروندان در تله مالیات
 مســاله مالیات بر سپرده در بانک ها طی 
روز هــای اخیــر محــل بحث های جدی 
شــده اســت و پس از افشاگری جنجالی 
مدیرعامل بانک پارسیان بود که این باب 
باز شد که آیا دولت ها حق گرفتن مالیات 
از سپرده های شهروندان را دارند یا خیر.

کــوروش پرویزیــان، مدیرعامــل بانک 
پارســیان هفته گذشــته خبر داده بود: 
»برگه تشخیص هایی که سازمان مالیاتی 
به ناحق علیه سپرده های مردم در بانک ها 
کشــیده، الان بالغ بر 1۰۰ هزار میلیارد 
تومان اســت و این درست دست بردن در 
جیب ســپرده گذاران و سپرده های مردم 
اســت که من اســتدعا دارم از آقای دکتر 
فرزین و همچنین مسئولان محترم وزارت 
اقتصــاد، دکتر خاندوزی و دولت محترم 
نســبت به اصلاح و تجدیــد این موضوع 

عمل شود.«
این ســخنان افشــاگرانه که ویدیوی آن 
نیز بار ها در شــبکه های اجتماعی بازنشر 
شده بود با واکنش های تند شهروندان در 
شبکه های اجتماعی رو به رو شده است.

اما ماجرا از کجا شروع شد؟ هفته گذشته و 
روز ۲۰ تیرماه بود که سخنگوی کمیسیون 
اقتصــادی مجلس خبــر داد که در قانون 
بودجه مقرر شــده اســت که سود سپرده 

اشخاص حقوقی مالیات اخذ شود.
 مهدی طغیانی در پاســخ به این ســوال 
کــه آیا از ســود حســاب های بانکی هم 
مالیات اخذ می شــود؟ گفت: بســیاری از 
اشخاص حقوقی دارایی خود را به صورت 
بلنــد مدت در بانک ها نگهداری می کنند 
و ســود های کلانی دریافت می کنند؛ لذا 
در قانــون بودجه مصوب شــده از ســود 
ســپرده اشــخاص حقوقی، مالیات اخذ 

می شــود. اینکــه بانک ها گفته اند ما ابتدا 
مالیات فعالیت اقتصادی خود را پرداخت 
کرده ایم و بعد از آن سود حساب اشخاص 
حقوقی را واریز می کنیم درست نیست و 

باید مالیات این سود پرداخته شود.
در واقع آنچه که افشاگری مدیرعامل بانک 
پارســیان بود اشاره به همین نکته داشت، 
اینکــه بانک هــا در وضعیــت فعلی یک 
مالیــات جدید دیگر نیز برای آنان تعریف 
شده است و آن نیز این که باید با محاسبه 
سود حساب های سپرده شهروندان، از این 
سود مالیات محاسبه و به خزانه داری دولت 
واریز کنند. دکتر کامران ندری، اقتصاددان 
و کارشناس بانکی نیز در این زمینه گفت 
که مســاله محاســبه مالیات بانکی چیز 
تازه ای نیســت. این اســتاد دانشــگاه در 
ادامــه افــزود: »ببینید بانک هــا همواره 
طــی دســتورالعمل ها و مصوباتی مالیات 

پرداخــت می کردند، اما اینکه از اصل پول 
حاصــل در بانک ها مالیات بپردازند، وجود 
نداشــته است بلکه مســاله ای که مطرح 
شــده این بوده است که یک مالیات جدید 
مصوب شــده است که باید از سپرده های 
شــهروندان مالیات پرداخت شــود.« این 
اقتصاددان ادامه می دهد: »مســاله ای که 
دکتر پرویزیان درباره رقم مالیات ها اشاره 
می کند درســت است، اما باید تاکید شود 
که در واقع بانک ها می گویند که این رقم از 
سود های سپرده کسر شده و اگر این مالیات 
برداشت نمی شد، سود سپرده ای که بانک 
به شهروندان پرداخت می کرد افزایش یافته 
بود و البته این هم ادعا های بانک هاست و 
مشخص نیست لزوما درباره پرداخت سود 

به این صورت عمل می کردند.«
در ایــن میــان بایــد توجه داشــت که 
سپرده های بانکی معمولاً به عنوان مقصد 

اصلی ســرمایه گذاران سنتی برای کسب 
ســود بدون ریســک و تضمینی در میان 
مردم شــناخته می شود. همین مساله نیز 
باعث شــده تا حجم زیــادی از نقدینگی 
موجود در کشــور در ســپرده های بانکی 
ســرمایه گذاری شود. از سوی دیگر سود 
این ســپرده ها معــاف از پرداخت مالیات 
بودند؛ اما اصلاح ســاختار بودجه دولت و 
تغییرات قوانین مالیاتی و به نظر می رسد 
تکیه دولت به مالیات به جای فروش نفت، 
در نهایــت دولــت را به فکر اخذ مالیات از 
این حجم بزرگ نقدینگی انداخته است.

مالیات برای حقیقی ها یا حقوقی ها
هــدف اصلی دولت، اخــذ مالیات از تمام 
ســپرده های بانکــی حقیقــی و حقوقی 
بود؛ اما این موضوع می توانســت در عمل 
تبعات اقتصادی زیادی به همراه داشــته 

باشــد. به نظر می رســد که در گام اول و با 
بررســی شــرایط در نهایت تصمیم بر آن 
شــده که اخذ مالیات تنها بر سپرده های 
بانکی شــرکت های حقوقی اعمال شود و 
سود سپرده های بانکی تمام شرکت های 
حقوقــی مشــمول اخذ مالیات شــده و 
ســپرده های بانکی افراد حقیقی در ادامه 

این شرایط را پیدا کند.
امــا اکنــون یــک تناقض جــدی میان 
سخنان مهدی طغیانی به عنوان نماینده 
مجلــس و کوروش پرویزیــان به عنوان 
مدیرعامــل بانک پارســیان وجود دارد، 
چــرا که در حالی نماینده مجلس و عضو 
کمیســیون اقتصادی خبر از برداشــت 
مالیات از ســود های سپرده حساب های 
حقوقــی می دهــد کــه مدیرعامل بانک 
پارســیان در افشــاگری خود به صراحت 
به صدور صورتحســاب برای سپرده همه 

حساب های بانکی اشاره کرده است.
بــا توجه به این تناقض، به نظر می رســد 
وزیر اقتصاد، رییس بانک مرکزی و رئیس 
سازمان مالیاتی کشور باید درباره وضعیت 
موجود و مساله »برگه تشخیص هایی که 
سازمان مالیاتی به ناحق علیه سپرده های 
مردم در بانک ها کشــیده است« توضیح 

کافی ارائه کنند.
آیا بنا به آنچه مهدی طغیانی گفته اســت 
و در قانــون مطرح شــده، تنها مالیات از 
سود سپرده اشخاص حقوقی اخذ می شود 
و یــا اینکه بنا بــر ادعای مدیرعامل بانک 
اکنــون بدون اینکه شــهروندان اطلاعی 
داشــته باشند برای همه سود های سپرده 
مالیات تعریف شده است؟ این سوالی است 
که باید وزیر اقتصاد کشــور اکنون به آن 

پاسخ بدهد.

گره کور وعده ۴ میلیونی ساخت مسکن کجاست؟

کافی اقدامات خوب اما نا
  محمدحسین سیف اللهی مقدم / گروه اقتصاد

دولت در آخرین تلاش هایش دستور العملی به عنوان »دستورالعمل ساخت 
واحدهای طرح نهضت ملی مســکن با روش تأمین منابع مالی نقدی و 
غیرنقدی« را ابلاغ کرده اســت. طبق این دســتورالعمل، در ساختار کلی 
اجرای این طرح علاوه بر دولت، شــبکه بانکی، ســازنده و مردم، دو بازیگر 
دیگر نیز معرفی شدند: انبوه سازان در قامت شرکا دولت نه صرفاً پیمانکار 
و صندوق ملی مسکن به عنوان نهاد مالی پشتیبانی طرح.با توجه به این 
ابلاغیه، به نظر می رســد تصور دولت از موانع اجرایی شــدن نهضت ملی 
مســکن، عدم تناســب میان توان مالی دهک های پایین جامعه با شرایط 
اقتصادی این طرح است. بر اساس همین تصور و طبق ابلاغیه جدید دو 
تغییر مهم در فرآیند ســاخت مســکن چهار میلیونی اتفاق می افتاد، اول 
آنکه صندوق ملی مسکن بر اساس این دستورالعمل، قرار است، به عنوان 
نهاد مالی پشتیبان، وارد عمل شده و هر جا متقاضیان از تأمین به موقع 
سهم آورده ناتوان شوند، با تأمین مالی منابع موردنیاز، از تأخیر در تکمیل 
و تحویل واحدها جلوگیری کند.تغییر بعدی مرتبط با انبوه سازان است 
که قرار اســت به عنوان شــریک دولت در ســاخت یک میلیون مسکن در 
سال نقش ایفا کرده و در قالب مدل مشارکت ۷۰ به ۳۰ مسؤولیت تأمین 
هزینه ای معادل ۳۰ درصد از ارزش کل پروژه را بر عهده خواهند گرفت. 
در مقابل ۳۰ درصد از واحدهای احداث شده به عنوان سهم انبوه سازان از 
فرآیند مشارکت، تعیین شده است. ۷۰ درصد واحدها نیز به عنوان سهم 

دولت از این مشارکت به متقاضیان این واحدها تحویل داده می شود.

تکرار نکردن اشتباهات مسكن مهر
با لحاظ دو شــرطی که در این ابلاغیه آمده اســت، چالشــی که در مسکن 
مهر مطرح بوده از بین می رود. بر اساس این دستورالعمل، هزینه زمین با 
انبوه ساز و در تعیین سهم وی از پروسه مشارکت به قیمت روز محاسبه 
می شــود. انبوه ســاز همچنین این امکان را دارد که بعد از رسیدن واحدها 
به پیشــرفت فیزیکی ۴۰ درصدی آنها را از طریق پیش فروش به بازار با 
قیمــت روز عرضــه کنــد یا در انتهای پروژه، واحدها را با قیمت روز به بازار 

عرضه کند و به فروش برساند. سیاستگذار به دنبال آن است که پیشرفت 
پــروژه را صرفــاً بــه آورده متقاضیان گره نزند تا در صورت نیاوردن یکی از 
متقاضیان کل پروژه متوقف نشــود. از طرف دیگر مشــروط کردن، مجوز 
پیش فروش واحدها و قیمت محاســبه شــده زمین برای انبوه ســازان به 
بعد از پیشرفت ۴۰ درصدی پروژه و اتمام ساخت، ضمانتی برای سرعت 

بخشیدن به فرآیند ساخت است.
این اقدام دولت گامی رو به جلو در ارتباط با نهضت ملی مسکن به حساب 
می آید، چرا که ســعی دولت در شــفاف شــدن و دقت بیشــتر این طرح 
است. از یک سو برای اولین بار در رابطه با طرح ملی، هم قیمت تقریبی و 
نزدیک به واقعیت بازار واحدها و هم متراژ آن ها مشخص شده و از سوی 
دیگر نقش انبوه سازان و صندوق ملی مسکن با جزئیات بیشتری ترسیم 
شــده که این نشــان دهنده دقت بیشتر طراحان در این مرحله از ساخت 
مسکن میلیونی است. مهمترین ایرادی که در اینجا قابل طرح بوده تقلیل 
متاقضیان به دهک های پایین جامعه است. در این خصوص سیاستگذار 

با مسائل مهمی مواجه است.

گسترش حریم شهری به جای راهكارهای موقت
1- درصــورت موفقیــت طرح نهضت در قالب خانه های انبوه، چند درصد 
از مشکلات حوزه مسکن حل خواهد شد؟ آن دسته از مسکن مهرهایی 
که ساخته و به اتمام رسید چقدر توانست مشکلات حوزه مسکن را حل 
وفصل کند؟ واقع امر آن اســت که ســاخت خانه های انبوه در این شــیوه 
فعلی، در موفق ترین حالت آن فقط می تواند به عنوان یک مسکن موقت 
عمــل کنــد و بعد از مدتی خود تبدیل به یک معضل اجتماعی فرهنگی 
می شود. فرهاد بیضایی کارشناس حوزه مسکن با تاکید بر اشتباه بودن این 
استراتژی دولت ها که مبتنی است بر اعطا زمین رایگان، درباره طرح های 
حمایتی حوزه مسکن گفت: »با توجه به سیاست های فعلی که به دنبال 
اعطا زمین های ارزان قیمت به صورت ۹۹ ساله به مردم است، طرح نهضت 

ملی مسکن نیز منجر به تأمین مسکن متناسب با نیاز نخواهد شد.
از آنجا که همه دولت ها، ابتدایی ترین استراتژی شــان در حوزه مســکن، 

ســاخت مســکن در استطاعت است نه متناســب با نیاز، لذا این مشکل 
همچنان پایدار خواهد بود. این ایده که دولت به دنبال در اختیار قرار دادن 
زمین رایگان برای مردم باشد، باعث استفاده از زمین های نامرغوب است 

که منجر به سکونت پایدار نخواهد شد.
پافشاری اشتباه سیاستگذاران بر عرضه ۹۹ ساله زمین باعث می شود منابع 
دولت و مردم هدر برود و سود اصلی را هم دلالان خواهند برد، همانطور که 

الان مسکن مهر به دست دلالان است.
راه اصلی باز شــدن حریم شــهری اســت، افزایش حریم شهر و محدوده 
خدماتی شــهر و فروختن زمین به مردم مبتنی بر ارزشــی که دارد، باعث 
می شود هم زمین مرغوب به مردم داده شود و هم ساخت و ساز به صورت 
باکیفیتی صورت گیرد که نتیجه آن تأمین مسکن دائمی مورد نیاز است.«

کم سازی خود عامل ایجاد بحران های فرهنگی ترا
۲- اگر از مســاله جانمایی نامرغوب زمین که نتیجه ی محتمل سیاســت 
اعطای زمین رایگان است، هم عبور کنیم، تراکم سازی خود بستری است 

برای ایجاد مشکلات و معضلات جدید.
دکتــر عبــاس جهانبخش، عضو هیئت علمی دانشــگاه هنر اصفهان 
در خصــوص معضلات متراکم ســازی گفــت: »تجربه ثابت کرده که 
زندگی در ســاختمان های متراکم و ســبک زندگی ای که سکونت در 
ساختمان های بلندمرتبه به ساکنان خود تحمیل می کند، باعث بروز 
معضلات جمعی و فردی زیادی خواهد شد. تحقیقاتی که در این حوزه 
انجام شــده اســت نشان می دهد مسکن بلندمرتبه برای اقشار مختلف 
جامعــه، بخصــوص کم درآمدها که اتفاقاً در طرح های کلان مســکن 
ســازی عمده جامعه مخاطب طرح ها را تشــکیل می دهند، سبب ساز 
مشــکلات عدیده ای برای خانواده ها و جامعه می شود. دربرخی موارد 
این مشــکلات اجتماعی به قدری شــدید بودند که در پروژه پروئیت 
ایگــو کــه نماد معماری Pruitt–Igoe مــدرن آمریکا بود، برای از بین 
بردن این معضلات، تصمیم به از بین بردن تمامی ساختمانها و انتقال 

ساکنین به مناطق مسکونی دیگر گرفته شد.«

گفت وگو

بازار 6.5 میلیارد دلاری لوازم خانگی

 عمق ساخت داخل 
65 درصد است

  سمیه رسولی  / گروه اقتصاد
رئیس انجمن لوازم خانگی با بیان اینکه حجم 
بــازار داخلی لــوازم خانگی ۶.۵ میلیارد دلار 
است، گفت: عمق ساخت داخل لوازم خانگی 

۶۵ تا ۷۰ درصد است.
 عباس هاشمی با بیان اینکه با توجه به اینکه 
سیاست خروج از اقتصاد نفتی و تک محصولی 
اســت قطعاً حمایت از صنعت و توسعه پایدار 
آن صنعــت اهمیــت ویــژه ای دارد، اظهار 
داشــت: سهم کل صنعت از جی دی پی کشور 
1۳ درصد است، در حالیکه سهم مالیاتی که 
صنعــت می پــردازد ۶۸ درصد از کل مالیات 

کشور است.
رئیــس انجمن لــوازم خانگی ایــران افزود: 
اصولاً یک توســعه متوازن زمانی رخ می دهد 
که نسبت سهم از جی دی پی با نسبت مالیاتی 

که می پردازد هم خوانی داشته باشد.
وی ادامه داد: این موضوع منجر به کوچک تر 
شــدن صنعت و نحیف تر شدن ارزش افزوده 
می شود و در دراز مدت سیگنال مثبتی برای 

سرمایه گذاری نیست.
هاشــمی تصریح کرد: رتبه ایران در شاخص 
کسب و کار، حکمرانی مطلوب، رشد سرمایه 
گداری های مولد و … مشــخص اســت. الان 
در هیچ کدام از این شــاخص ها جایگاه ایران 
مطلوب نیست. باید آسیب شناسی کرده و در 
بخش حکمرانی برای بهبود این شاخصص ها 
هــدف تعییــن کنیــم. در پایــان اگر طبق 
ســنجش نهادهای بین المللــی ارتقا یافتیم 
می تــوان گفت پیشــرفت کردیم. کلی گویی 

هیچ سودی ندارد.
وی افزود: برنامه های چندســاله برای توسعه 
داریــم بایــد بررســی کنیم چنــد درصد از 
برنامه هــا تحقق یافتــه و علل عدم تحقق را 
آسیب شناســی کنیم؛ به عنوان نمونه طبق 
اعلام مرکز پژوهش ها میزان عملیاتی شــدن 

برنامه ششم توسعه ۲۷ درصد بوده است.
هاشمی گفت: رشد اقتصادی کشور در برنامه 
هفتم ۸ درصد و رشد بخش صنعت ۸.۵ درصد 
پیش بینی شــده است. برای رشد ۸ درصدی 

الزاماتی نیاز داریم که باید محیا کنیم.
رئیس انجمن لوازم خانگی ایران با بیان اینکه 
هم اکنون تحریم ها، شرایط اقتصادی کشور، 
دسترســی به ارز و … تبدیل به موانعی برای 
سینوســی شــدن صادرات شده است، اظهار 
داشت: از جمله این الزامات صادرات پایدار در 
بخش صنعت است. در جلسه ای که با معاون 
اول رئیس جمهوری داشــتیم این موضوع را 
اعلام کردیم و آقای مخبر نیز خواســتار تهیه 

یک پروپزال در این خصوص شد.
وی در ادامــه افــزود: در دنیــا تولیــد لوازم 
خانگــی با معیار  دوســتدار محیط زیســت ، 
 هوشمندسازی ،  کم مصرف ،  ساده سازی  و … 
انجام می شود تا مصرف انرژی بهینه شود. در 
ایران نیز باید این مقوله مورد توجه قرار گیرد.
این مقام صنفی در ادامه اظهار داشت: اندازه 
بازار لوازم خانگی ۵۹۰ میلیارد دلار بوده است 
که از این میزان ۳۶۰ میلیارد دلار مربوط به 
لوازم خانگی بزرگ می شود. طبق پیش بینی 
هــا اندازه بازار این محصول تا ســال ۲۰۲۶ 
معادل ۸۰۰ میلیارد دلار می شــود. بنابراین 
بایــد برای افزایش ســهم ایــران از این بازار 

تلاش کنیم.
هاشمی افزود: گردش مالی بازار داخلی هم با 
توجــه به تکثر محصولات حدود ۶.۵ میلیارد 
دلار اســت که از این میزان ۲.۵ میلیارد دلار 

مربوط به لوازم خانگی بزرگ می شود.
هاشمی به لزوم ارتقای کیفی و رقابتی کردن 
لوازم خانگی اشــاره و تصریح کرد: در برخی 
از رشــته ها مزیت نســبی بالایی داریم و در 
برخی پایین است که طبق این مزیت ها باید 

سیاست گذاری شود.
وی تاکید کرد: باید به صورت سیستماتیک به 
زنجیره ارزش و تأمین جهانی متصل شــویم. 
نمی توان با عدم تعامل یا تعاملات محدود به 
اهداف بزرگ رســید. باید تغییراتی در روابط 

اعمال شود.
رئیس انجمن لــوازم خانگی ایران همچنین 
با بیان اینکه حمایت های شــفاف و روشنی از 
بخش دانش بنیان نشده است، اظهار داشت: 
ســهم بخش تحقیق و توسعه در صنایع مولد 

پایین است و باید این سهم توسعه یابد.
وی با اشاره به اینکه عمق ساخت داخل باید 
افزایش یابد، گفت: قطعه ســازی در ۵ ســال 
اخیر توفیقات خوبی کســب کرده و صادرات 
خوبی به کشــورهایی همچون ترکیه داشته 
اســت. بهتر اســت بخش قطعه سازی را وارد 
زنجیره جهانی کنیم. هاشــمی تصریح کرد: 
عمــق ســاخت داخل میانگیــن ۶۵ الی ۷۰ 
درصد اســت. میزان ارزبری هم بســتگی به 
میزان تولید دارد که می توان گفت به صورت 

میانگین ۳۰ تا ۳۵ درصد است.
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نفت و انرژی 4

کارشناس حوزه انرژی پاسخ داد:

سدسازی خوب یا بد؟

کوتاه از انرژی

بین الملل

امپراطوری انرژی سبز چین 
تین در آمریكای لا

چین به ســرعت پتانسیل رشد و تولید 
انرژی سبز را توسعه می دهد و به موازات 
آن، در بازارهای نوظهور مهم در سرتاسر 
جهان، نفــوذ می کند. اگرچه چین در 
بازارهای انرژی تجدیدپذیر در آسیای 
جنــوب شــرقی، آفریقــا و حتی غرب 
سخت مشــغول فعالیت بوده است اما 
نفوذ این کشــور در هیچ کجا به اندازه 
آمریکای لاتین رشد نکرده است.چین 
از نظــر هزینــه  روی انرژی پاک، گوی 
سبقت را از سایر کشورهای جهان ربوده 
و زنجیره هــای تامیــن انرژی پاک این 
کشــور، بیشتر و توســعه یافته تر از هر 
کشــور دیگری در جهان است. تقریبا 
نیمی از کل هزینه های صرف شده برای 
انرژی تجدیدپذیر در سراســر جهان در 
ســال ۲۰۲۲ مربوط به چین بوده است 
و طبق بررســی و تحلیل بلومبرگ نیو 
انرژی فاینانس که اوایل ســال میلادی 
جاری منتشــر شــد، به بیش از ۵۴۶ 
میلیارد دلار بالغ شــده اســت. هزینه 
پکن تقریبا چهار برابر 1۴1 میلیارد دلار 
هزینه  واشنگتن و ۲.۵ برابر هزینه 1۸۰ 
میلیارد دلاری اتحادیه اروپا بوده است.

هزینه هــای هنگفت چین در این حوزه 
نتیجه داده است. بخش های انرژی پاک 
چیــن اکنون از نظــر اقتصادی به حد 
کافی خودکفا هستند تا از حمایت های 
ســنگین دولــت صرفنظر کــرده و در 
رقابــت از هر پیشــروی انرژی پاک در 
ســطح جهانی، جلوتر باشــند. نشریه 
"ســاینتیفیک امریکن"  اخیرا به نقل از 
آنتوان واگنور جونز، مسئول تحقیقات 
زنجیره های تجارت و تامین در بلومبرگ 
نیو انرژی فاینانس اخیرا نوشــت: چین 
موفق شده است این زنجیره های ارزش 
یکپارچــه و کارآمــد را برای ســاخت 
تجهیزاتی مانند پنل های خورشیدی و 
سلول های باتری حمایت کند. با توجه 
به شــروع زودهنگامی که چین در این 
بخش هــا دارد، این احتمال وجود دارد 
کــه پکن حداقل در یــک دهه آینده، 
همچنــان نفوذ خود را در این بخش ها 
حفــظ کند.این پویایی به خصوص در 
آمریــکای لاتین که حدود ۹۰ درصد از 
تمام فناوری های بادی و خورشــیدی 
نصب  شــده توسط شرکت های چینی 
تولید شده اند، کاملا به چشم می خورد. 
تا سال ۲۰۲۳، پکن توافق های تجارت 
آزاد فعالی با شیلی، کاستاریکا، اکوادور 
و پرو داشــته و در حال حاضر ســرگرم 
مذاکره با اروگوئه اســت و تاکنون ۲1 
کشــور آمریکای لاتین با طرح سرمایه 
گذاری زیرســاختی بین المللی چین، 
موســوم به ابتــکار کمربنــد و جاده، 

توافق کرده اند. 

 اذعان آمریكا به افزایش 
2۴0 هزار بشكه ای تولید 

روزانه نفت ایران 
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا وابسته به 
وزارت انرژی این کشــور در جدیدترین 
گــزارش خود از سلســله گزارش های 
چشــم انداز کوتاه مدت انرژی جهان از 
افزایش ۲۴۰ هزار بشکه ای تولید روزانه 
نفت ایران طی نیمه نخست سال جاری 
میلادی خبر داده اســت.بر اساس این 
گزارش در سال ۲۰۲۳ تولید نفت ایران 
به طور پیوســته روندی صعودی را طی 
کرده و از ۲.۵۵ میلیون بشکه در روز در 
ماه ژانویه به ۲.۶ میلیون بشکه در روز در 
ماه فوریه، ۲.۶۵ میلیون بشــکه در روز 
در ماه مارس، ۲.۶۸ میلیون بشــکه در 
روز در ماه آوریل، ۲.۷۵ میلیون بشکه 
در روز در ماه می و ۲.۷۸ میلیون بشکه 
در روز در ماه ژوئن افزایش یافته است.بر 
این اساس طی شش ماه گذشته تولید 
نفــت ایران ۲۴۰ هزار بشــکه در روز و 
در مجموع 1۰ درصد افزایش داشــته 
است. متوسط تولید نفت ایران در سال 
میلادی گذشته ۲.۵۴ میلیون بشکه در 
روز گزارش شده بود.ایران با این افزایش 
تولید توانســته است با کنار زدن کویت 
در جایگاه چهارمین تولیدکننده بزرگ 
اوپک قرار گیرد و فاصله خود با امارات به 
عنوان سومین تولیدکننده بزرگ اوپک 
را به حداقل برســاند.تولید نفت امارات 
در ماه ژوئن ۲.۹ میلیون بشــکه در روز 
اعلام شــده کــه از تولید نفت ایران در 
ایــن ماه تنها 1۲۰ هزار بشــکه در روز 

بیشتر است.

با حضور وزیر  نیرو  صورت  گرفت؛ 

 افتتاح شش مخزن ذخیره 
آب شرب در تهران

بخشی از طرح جامع آب رسانی تهران موسوم به 
نام مبارک حضرت قمر بنی هاشم علیه السلام با 
حضور وزیر نیرو به بهره برداری رسید. این پروژه 
شامل افتتاح شش باب مخزن ذخیره آب شرب 
با حجم کلی 1۴۰ هزار مترمکعب و بیش از ۵۵ 
کیلومتر خط انتقال آب است.بنا بر این گزارش، 
مخــزن ۳۰ هزار متر مکعبی ارتش، مخزن 1۵ 
هزار متر مکعبی شهید باقری۲، مخزن 1۵ هزار 
مترمکعبی شــهید عباسپور، توسعه مخزن ۳۰ 
هــزار مترمکعبی 11۸۳ غرب، توســعه مخزن 
۲۰ هــزار مترمکعبــی شــماره ۸ کوی نصر و 
توســعه مخزن ۳۰ هزار مترمکعبی شماره 1۳ 
صادقیه اجزای این پروژه به شــمار می روند که 
از تصفیه خانه هــای شــماره ۲ و ۶  آب تهــران 
تغذیه می شوند.همچنین این طرح شامل بیش 
از ۵۵ کیلومتــر خط انتقــال فولادی 1۴۰۰ و 
1۲۰۰ میلی متری است که نیاز آبی سامانه های 
جنوب غربی تهران را تامین می کند. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران  نیز گفت: با 
افتتاح بخشــی از طرح جامع آب رسانی تهران 
)قمر بنی هاشــم)ع(( شــامل افتتاح شش باب 
مخزن ذخیره آب شرب با حجم کلی 1۴۰هزار 
مترمکعب، پایداری و تاب آوری آبی شهر تهران 
افزایش می یابد.محسن اردکانی، اظهار داشت: 
بهره بــرداری از این پروژه ها موجب پایداری و 
تاب آوری بیشــتر در پهنه غرب و جنوب غرب 

کلان شهر تهران خواهد شد.
  

 توسط نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
صورت گرفت؛

 توضیح در خصوص  
ح جایگزینی کارت بانکی   طر

به جای کارت سوخت 
نایــب رئیس کمیســیون انرژی مجلس گفت: 
در طــرح جایگزینــی کارت بانکــی بــه جای 
کارت ســوخت، کارت بانکی و کارت ســوخت 
یکی می شوند یـــــا شــارژ بنزین روی کارت 
بانکــی انجــام خواهد شــد.هادی بیگی نژاد ، 
نایــب رئیس کمیســیون انرژی مجلس گفت: 
در کشــور روزانه حجم مشــخصی از گازوئیل و 
بنزین توزیع می شود که ارزش ریالی آن حدود 
۲ هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد تومان)همت( است 
کــه باید آن را رقم بالایی دانســت، لذا هر قدر 
برخی از این میزان تولید، قاچاق کنند منفعت 
خوبی را به دست خواهند آورد چراکه گازوئیل 
و بنزیــن در خارج از کشــور بــا مبلغ بالایی به 
فروش می رســد، بنابراین اگر فقط یک درصد 
از این تولیدات قاچاق شــود مبلغی معادل ۲۰ 
هزار میلیارد تومان درآمدزایی خواهند داشــت 
لذا قاچاق این کالا به صرفه است.نماینده مردم 
ملایر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با این 
اوصاف برای کنترل قاچاق ســوخت و مشخص 
شــدن اینکه بنزین برداشــت شده از جایگاه ها 
دقیقا به مصرف چه فردی می رســد کارت های 
سوخت با کارت های بانکی پیوند زده می شوند، 
بنابراین با اعمال این روش ضمن گرفتن جلوی 
قاچاق، جامعه آماری مصرف کننده سوخت نیز 
مشــخص خواهد شــد، در نتیجه پیوند کارت 
بانکی با کارت ســوخت با این استدلال صورت 
خواهــد گرفت.نایب رئیس کمیســیون انرژی 
مجلس شــورای اسلامی درباره شیوه عملیاتی 
این طرح، توضیح داد: به عنوان مثال سیستمی 
طراحی می شود که ابتدا فرد کارت بانکی خود را 
در دستگاه موجود در جایگاه سوخت می کشد 
که آنجا نشان خواهد داد که کارت مذکور چقدر 
ســهمیه دارد و در ادامه می تواند سوخت گیری 
کند و در مرحله دوم دوباره همین کارت بانکی را 
برای پرداخت هزینه سوخت دوباره در دستگاه 
می کشــد، درواقع کارت بانکی و کارت سوخت 
یکی می شوند یـــــا شــارژ بنزین روی کارت 
بانکی انجام خواهد شــد البتــه طبیعتا امکان 
دارد برای سهولت استفاده، در این زمینه ارتقا 

عملکرد صورت بپذیرد.

مدیر بهره برداری و کنترل مرکز دیسپاچینگ 
پاسخ داد:

 کدام استان ها 
بیشترین مصرف  برق را دارند؟

مدیر بهره برداری و کنترل مرکز دیســپاچینگ 
ملی شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: 
نمایشــگرهای مصرف نشان می دهد استان های 
تهران، اصفهان، خراســان و خوزستان بیشترین 
مصرف برق در کشــور را دارند.مازیار جمشیدی 
افزود: پیش بینی می کنیم نیاز مصرف برق کشور 
امروز به حدود ۷۰ هزار مگاوات برسد که نسبت 
به مدت مشــابه ســال گذشته افزایش سه هزار و 
۶۰۰ مگاواتی را نشان می دهد.وی در باره میزان 
مصرف برق استان ها گفت: نمایشگرهای مصرف، 
استان های تهران، اصفهان، خرسان و خوزستان 
را بیشــترین مصرف کننده برق نشــان می دهد؛ 
بنابراین باتوجه به گرمای هوا و آغاز روزهای گرم تر 
تابستان از هم وطنان درخواست می شود، صنعت 
برق کشور، به خصوص شبکه برق را در تأمین برق 

مطمئن و برق رسانی پایدار یاری دهند.

نیما حامدانسانیت ، کارشناس حوزه آب درباره نقاط 
مثبت و منفی سدسازی در کشور اظهار داشت: یکی 
از بزرگترین معضلاتی که به خصوص در دهه اخیر 
در بحث آب و محیط زیســت مطرح است، استفاده 
از عناوینی فاقد تعریف مشخص نظیر کم آبی، بحران 
آب و یا بعضاً ورشکســتگی آبی اســت. به نظر بنده 
عدم مطالعه لازم جهت کمی کردن و برآورد دقیق 
مفاهیم پایه ای و مهمی نظیر میزان آب تجدیدپذیر، 
درصد نفوذ و درصد تبخیر و تعرق واقعی به عنوان 
تنهــا عامــل خروج آب از چرخه بــه عنوان مبنای 
تصمیم گیری از جمله دلایلی است که باعث ایجاد 
فضای نامشخص در بحث های اجتماعی و متأسفانه 
حتی در فضای تصمیم گیری کشــور شده است. به 
عنوان مثال نخســتین مطلبی که پس از شــنیدن 
ورشکستگی آبی به ذهن متبادر می شود این است 
که در شــرایط خشکســالی یعنی شــرایطی که در 
یــک بازه زمانی یک یا چند ســاله بارش به صورت 
کامــلًا طبیعی کمتر از میانگین بلندمدت رخ دهد، 
دسترســی کشاورز به آب پایدار از میان می رود و یا 
شرایط محیط زیست در رقابت با توسعه که توسط 
بشر اتفاق افتاده دچار مشکل می شود، جریان پایدار 
رودخانه محقق نمی شــود و یا تأمین حقابه دریاچه 
پایین دست صورت نمی گیرد، به این نتیجه می توان 
رسید که دوره های خشک و تر  در طبیعت به صورت 
دوره ای و ســیکلی وجود دارند و نکته بســیار مهم و 
کلیدی در این زمینه فهم این مطلب است که تنها 
عاملــی که به صورت کاملًا مؤثر در مواردی نزدیک 
بــه صد در صد می توانــد این تغییرپذیری طبیعت 
یعنی رخداد دوره های طبیعی خشک و تر را تحت 
کنترل در آورد حجم ذخیره و یا همان مخزن ســد 
است.کنترل تغییرپذیری طبیعت در عمل نه تنها به 
سود کشاورزی و دیگر بهره برداران منابع آب است، 
بلکه حتی در صورت برنامه ریزی مناسب عملًا باعث 
پایداری و بهبود شرایط محیط زیست نیز می شود. 
از مشکلاتی که به طور کلی گریبانگیر انسان مدرن 
اســت مغفول ماندن و فراموش شدن اسباب و علل 

برخورداری و دسترسی انسان به غذا، برق و به طور 
کلی شــرایط رفاه در عصر حاضر نســبت به شرایط 
تاریخی اســت. این کارشــناس مدیریت منابع آب 
تصریــح کرد: چنانچه به وقایع تاریخی مکرری که 
در تاریخ معاصر ایران رخ داده؛ رجوع شود، با موارد 
متعددی روبرو می شویم که ضعف ساختاری بشر در 
تأمین احتیاجات اولیه مانند غذا به هنگام مواجهه 
با خشکسالی و تغییرپذیری در طبیعت را مشخص 
می کند. به عنوان مثال طی قحطی رخ داده در سال 
1۲۵۰ شمســی، در حالیکــه جمعیت ایران در آن 
دوره حدود ۹.۵ تا 1۰ میلیون نفر برآورد شده است 
بیش از 1۰ درصد جمعیت کشــور به دلیل رخداد 
خشکســالی و کشاورزی ضعیف و کاملًا آسیب پذیر 
در برابر تغییرات طبیعی به راحتی تلف شده است. 
اگر بخواهیم رشد برخی شاخص های اقتصادی نظیر 
میــزان کالــری به ازای نفر را هم در نظر بگیریم که 
صرفاً در بازه زمانی ابتدای دهه ۶۰ میلادی تاکنون، 
مطابق آمار فائو رشد دو برابری را نشان می دهد، به 
راحتی می توان حدس زد که توان تولید غذا نسبت به 
دوران نه چندان دور تاریخی ده ها و شاید تا ۳۰ برابر 
شده است. حامدانسانیت در ادامه درباره روش های 

کنترل ســیل و مدیریت منابع آب از مسیر سازه ای 
و غیرســازه ای گفت: روش های غیرسازه ای از ابتدا 
بیشتر متمرکز بر پاک کردن صورت مسئله و حذف 
محدوده توسعه یافته عمدتاً زمین های کشاورزی در 
محدوده دشت سیلابی رودخانه ها هستند. این امر 
اگر در مواردی با درگیری حقوقی بســیار و تحمیل 
ضررهای اقتصادی به صاحبان ملک در حوضه های 
کوهســتانی و پرشــیب میسر باشــد، در دشت ها و 
جلگه های پســت و کم ارتفاع نظیر خوزســتان و یا 
حوضه رودخانه ســند در پاکستان عملًا امکانپذیر 

نیست. 

کشور هنوز از منظر تنظیم آب به حد نهایی 
توسعه نزدیک نشده است

این کارشــناس مدیریــت منابع آب با بیان اینکه 
بحــران و یا ورشکســتگی آبــی، در حقیقت نه به 
دلیل برداشــت بالا در حوضه، بلکه به دلیل نبود 
امکان کافی برای تصمیم گیری و همچنین تمایل 
به برداشــت حداکثری به وجود می آید، گفت: در 
حقیقــت شــرایط بحرانی تجربه شــده صرفاً در 
ســال های خشــک چیزی جز عدم تاب آوری در 

برابر شــرایط تصادفی طبیعت سیل و خشکسالی 
نیســت که از قضا عامل غلبه بر آن ســاخت سازه و 
ایجاد حجم ذخیره است. در مورد سه حوضه کرج، 
طالقان و کردان با بررسی شرایط موجود به سادگی 
می تــوان نتیجه گرفت که آب قابل برنامه ریزی از 
محدوده ۲۰ تا ۲۵ درصد در حوضه کردان که فاقد 
ســد و حجم ذخیره اســت، به حدود ۶۰ درصد در 
حوضه کرج و حدود ۷۵ درصد در حوضه طالقان 
که حجم ذخیره مخزن در آن بیشتر است افزایش 
می یابد. چنانچه بررســی انجام شــده را به ســایر 
حوضه های آبریز کشــور به خصوص حوضه های 
پرآب نظیر کارون، کرخه، دز و یا ســفیدرود بسط 
دهیم درســتی این نتیجه گیری به طریق مشــابه 
تأیید می شود. بنابراین در کشور ما در حال حاضر 
هنوز بخش عمده ای از رواناب غیر قابل برنامه ریزی 
اســت .وی اظهار داشت: بررسی نقش سدسازی و 
افزایــش حجم ذخیره به خصوص در حوضه آبریز 
بین النهریــن به دلیل این که محدوده جغرافیایی 
آن مشترک بین چهار کشور ایران، ترکیه، سوریه و 
عراق است دارای اهمیت زیادی است، با استدلال 
و بــا تکیــه بر اعداد و ارقــام و گزارش های موجود 
می تــوان گفت که برخلاف تصــور عمومی رایج، 
ســاخت سدهای برقابی زنجیره ای ترکیه بر روی 
رودخانه فرات نه تنها باعث کاهش برخورداری از 
آب کشاورزی در کشورهای پایین دستی نمی شود، 
بلکه با وجود کاهش چند درصدی متوسط جریان 
رودخانه به دلیل توســعه کشاورزی در ترکیه و یا 
از دست رفتن آب در اثر تبخیر در دریاچه مخازن 
برقابی ایجاد شده، دسترسی به آب پایدار عملًا به 
معنای توســعه بیشتر کشاورزی برای کشورهای 
پایین دســتی سوریه و عراق بوده است. به سادگی 
می تــوان با تحلیل بلندمدت جریان رودخانه ها به 
این نتیجه دســت یافت که وجود حجم ذخیره به 
میزان ۴ برابر آورد ســالیانه رودخانه فرات، بدون 
هیچ تردیدی باعث می شــود که کنترل کامل بر 

روی تغییرات طبیعت میسر شود.

  علی قورچیان /  گروه انرژی
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: جای 
قدردانی دارد که در فصل گرما با مدیریت صورت گرفته قطعی 
برق در حوزه خانگی نداریم اما با قطعی برق در حوزه صنعت 
نیز به چرخه تولید آســیب وارد می شــود فلذا راه حل اساسی 
تمرکز بر ســاخت نیروگاه و بهینه ســازی مصرف انرژی است.
فریدون عباسی درباره اقدامات صورت گرفته از سوی وزارت 
نیرو برای مدیریت خاموشی ها به ویژه در فصل تابستان، بیان 
کرد: مدیریت در حوزه انرژی و تمام زیرشــاخه های آن یک 
ضرورت اســت و باید جلوی مصرف بی رویه انرژی را بگیریم.

وی ادامه داد: باید زمان های مصرف انرژی را تغییر داد، مثلا 
می توان ساعت برخی از کارها را تغییر داد اما باید توجه کرد 
زمانی که ســاعت کار یک کارخانه را تغییر دهیم تا مصارف 
شــهری و خانگی با قطعی مواجه نشــود، باید به کارخانه ها 
بگوییم نیروهای خود را به مرخصی بفرستند. به عنوان مثال 
زمانی که ســاعت کار نیروها به شــب تغییر کرد باید ضرایبی 
بــه حقوق نیروها تعلق بگیــرد. ما نمی گوییم که وزارت نیرو 
مــی توانــد همه موارد را  کنترل کنــد اما برای اینکه رضایت 
مردم تامین شود باید تلاش کند. به عنوان مثال قطعی برق در 
بخش خانگی مردم را خیلی اذیت می کند به ویژه در مناطق 

گرمســیر مانند جنوب که رطوبت نیز وجود دارد. لازم اســت 
داده ها در این حوزه کامل شود تا وزارت نیرو بتواند مدیریت 
درستی در این حوزه اعمال کند.وی گفت: این جای قدردانی 
دارد کــه در فصل گرمــا با مدیریت صورت گرفته قطعی برق 
در بخش خانگی نداریم اما از طرف دیگر با قطعی برق صنایع 
به این حوزه خســارت وارد شــده و ممکن است صنایع نتوانند 
بــه تعهــدات خود عمــل کنند چرا که آنان بر روی تولید تمام 
وقت خود حساب باز کردند. خاموشی در بخش صنایع ممکن 
اســت بعضا به رشــد اقتصادی که برای کشور پیش بینی شده 

است، آسیب وارد کند .

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

مدیریت خاموشی ها در بخش خانگی قابل تقدیر است

خبر  ویژه

وزیر نیرو :

کشور را   شبكه برق 
کشورهای منطقه متصل می کنیم به تمام 

  سحر بابایی/ گروه انرژی 
وزیر نیرو گفت: برای تبادل برق با روســیه 
دو مسیر جمهوری آذربایجان و ارمنستان-

گرجستان را دنبال کرده ایم و در حال مذاکره 
نهایی و اجرا هســتیم، همچنین تبادل برق 
بدون پرداخت وجه با برخی همســایگان را 

دنبال می کنیم.
علــی اکبــر محرابیان ، در خصوص جزئیات 
تبــادل بــرق با روســیه، گفت: از مســیر 
آذربایجــان خیلی کار ســاده تر پیش بینی 
شده، یک مرحله شبکه های برق را سنکرون 
کردیم ولی نیاز است که رله های حفاظتی را 
بــا یکدیگر تنظیم کنیم و به زودی تبادلات 
بــرق خود را با روســیه از طریق آذربایجان 
شــروع خواهیم کرد. اتصال به شــبکه برق 
روســیه از طریق ارمنستان و گرجستان نیز 
در دستور کار است.وی با بیان اینکه سیاست 
ما تبادل حداکثری اســت، بدین معنا که در 
برخــی از ایــام واردات و در برخی ایام صادر 
می کنیم البته تراز صادرات بســیار بیشتر از 
واردات اســت، اظهار کرد: از طرف دیگر در 
تلاش هســتیم که شــبکه برق کشور را به 

تمــام کشــورهای منطقه متصل کنیم، این 
موضوع باعث می شود که هم شبکه پایدارتر 
باشــد و امکان تامین برق بیشــتری در ایام 
مختلف ســال وجود داشــته باشد و هم در 
زمان هایــی که نیاز به بــرق کمتری داریم 
بتوانیــم نیروگاه ها را اقتصادی و از حداکثر 
ظرفیت آنها استفاده کنیم.به گفته وزیر نیرو، 
امســال تا امروز پیک مصرف برق ۷۲ هزار 
و ۵۰۰ مــگاوات را ثبــت کردیــم که از این 
میــزان بیش از ۳۰ هزار مگاوات تنها مربوط 
به دستگاه های سرمایشی بوده و این موضوع 
بدین معناست که فاصله مصرف در تابستان 
و زمســتان بیش از ۳۰ هزار مگاوات اســت.

محرابیان با بیان این که در زمستان می توانیم 
بخــش قابل توجهی از بــرق را به راحتی به 
کشورهایی که در زمستان نیاز به برق دارند 
صادر کنیم، گفت: به طور مثال اگر شــبکه 
ما به شــبکه روســیه متصل شود با توجه به 
این که پیک مصرف روســیه در زمســتان و 
پیک مصرف ما در تابســتان است می توانیم 
در تابســتان برق را وارد و در زمســتان برق 

را صادر کنیم.

مدیرعامل شرکت توانیر پاسخ داد؛

 برنامه وزارت نیرو 
گرم ترین روزهای سال چیست؟ برای 

آنطور که مدیرعامل شــرکت توانیر می گوید 
همچنــان خــط قرمز مدیریــت مصرف برق 
بخش خانگی اســت امــا نیازمند همکاری و 
صرفه جویی در بخش های مختلف هســتیم. 
همچنین ســخت گیری بــه بخش عمومی و 
ادارات با جدیت در دستور کار دولت است.آرش 
کردی، با اشــاره به حاکم شدن گنبد گرمایی 
در آسیا، اظهار کرد: به ازای هر درجه افزایش 
حرارت در میانگین کشور، مصرف برق حدود 
1۸۰۰ مگاوات افزایش می یابد. همین موضوع 
منجر شد که هفته گذشته رکوردهای مصرف 
برق به طور پی در پی شکسته شود. حتی در روز 
دوشنبه هفته گذشته مصرف برق به ۷۲۵۰۰ 
مگاوات رســید که رقیمی بی سابقه است چرا 
که در پیک مصرف سال گذشته شاهد مصرف 
حدود ۶۹۵۰۰ مگاوات بودیم که نشان دهنده 
رشــد ۳.۴ درصدی پیک مصرف اســت.وی با 
تاکید بر اینکه برای حفظ پایداری شبکه برق 
نیازمند همکاری مردم و مشــترکان هستیم، 
افزود: امسال طرح پاداش به مشترکان خانگی 
اجرا شده که در مدیریت مصرف و صرفه جویی 
نقش قابل توجهی ایفا کرده است. ۳۵ درصد 

از کل قبوضی که توســط شرکت توانیر صادر 
شــده مشمول پاداش صرفه جویی در مصرف 
برق شده و ۴۰۰ میلیون تومان پاداش تاکنون 
دریافــت کرده اند. اعــداد این پاداش نیز قابل 
توجــه اســت. در برخی از مــوارد، به ازای هر 
کیلووات ساعت کاهش مصرف، دو هزار تومان 
پاداش به مشترکان پرداخت می شود و این در 
حالی اســت که هر کیلووات برق 1۳۰ تومان 
بــه مردم فروخته می شــود.مدیرعامل توانیر 
گفــت: بخش خانگی حــدود ۵۰ درصد برق 
را در ســاعات پیک مصــرف می کند که برابر 
تقریباً ۳1 هزار مگاوات اســت. بنابراین اگر در 
بخــش خانگی 1۰ درصــد صرفه جویی انجام 
شــود، مصرف برق ســه هزار مگاوات کاهش 
می یابــد و می توان بدون دغدغه از پیک عبور 
کرد. اگر مردم همکاری کنند تا پایان تابستان 
دچار نقصان نخواهیم شــد.با برنامه های اجرا 
شــده، رشــد مصرف در بخش خانگی متوقف 
شــده و امیدواریم شــاهد رشد منفی دو تا سه 
درصدی در بخش خانگی نیز باشیم. همچنین 
برای مدیریت مصرف امسال در بخش صنعتی 

برنامه هایی اجرا شد. 
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5بانک و بیمه

با تلاش کارشناسان مخابرات علی آبادکتول؛ 

قطع ارتباط مخابراتی روستای 
 نصرت آباد علی آباد کتول 

بر طرف شد

گلستان / گروه استان ها: خرابی  کابل روستای 
نصرت آباد از توابع شهرستان علی آباد کتول  
ترمیم و ارتباط مخابراتی این روســتا مجدد 

برقرار شد . 
عملیات رفع خرابی کابل مخابرات در روستای 
نصرت آباد  از توابع شهرستان علی آباد کتول 
که در اثر ســرقت ایجاد شــده بود ،  با تلاش 
کارشناســان مخابرات علی آبادکتول برطرف 
و ارتباط مخابراتی اهالی روستا مجددا برقرار 
شد .عملیات رفع خرابی در کوتاهترین زمان 
ممکــن وپایــداری ارتباطــات بخصوص در 
مناطق روســتایی از اولویت ویژه در مخابرات 

منطقه گلستان است.
بــه گفته مهندس کوروش مزیدی اختلال و 
قطع ارتباط مخابرات روستای نصرت آباد در 
اثر سرقت ایجاد شده بود که متاسفانه مشکلات 
فراوانی را برای مشــترکین بوجود آورده بود 
. وی بحران ســرقت تجهیــزات مخابراتی را 
موجب خسارت فراوان به مخابرات و نارضایتی 
مردم دانســت و همکاری بیشتر دستگاههای  
 ذیربــط در زمینــه پیشــگیری از آن را 

خواستار شد.

تقدیر اهالی یک روستای 
 لرستان از مدیر کل 
بنیاد مسكن استان

لرســتان / گروه اســتان ها: دو مشخصه و وجه 
رســانه ای ایــن موضوع از یــک طرف اهتمام 
جدی مسئولان برای خدمت بی منت به مردم 
و ازطرف دیگر قدرشناســی مردمی اســت که 
خود شایســته بهترین خدمات هستند.تلاش 
مدیران برای خدمت رســانی وحل مشــکلات 
مــردم جزو وظایف ذاتی اســت و اساســا کار 
مدیــر یک مجموعــه غیر از مدیریت مجموعه 
تحــت مدیریت خــود و ایجــاد هماهنگی با 
ســایر نهادها و ادرات اما حل مشکلات مردم و 
خدمت رســانی نیز از وظایفی مهمی است که 
باید مدیر به جد مورد تاکید و توجه قرار دهد.
دستگاه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی دستگاهی 
تخصصی در حوزه مسکن در استان ها فعالیت 
های چشمگیری دارد، در استان زاگرس نشین 
لرستان که بخش زیادی روستانشین و محروم 
دارد طبیعتا کار چنین دستگاه های سنگین تر 
و مهم تر است که اگر حوادثی مثل زلزله و سیل 
و سایر اتفاقات طبیعی را در نظر بگیریم نقش 
مهم تر و برجسته میشود.در تفاهم نامه مشترک 
بنیاد مسکن و بنیاد مستضعفان روستای نجف 
آباد بخش مرکزی دهســتان کاکاشــرف خرم 
آباد 1۸ واحد ســاخت وســاز شــده  که از این 
تعداد ۶ واحد تفاهم نامه محرومین بوده که به 
این شش نفر علاوه بر تسهیلات ۲۰۰ میلیون 
تومانی مســکن روستایی به هر کدام مبلغ ۵۰ 
میلیــون تومان بلاعــوض و نیز دو تن میلگرد 
رایگان و دویست پاکت سیمان رایگان تحویل 
داده شــد.در دهســتان کاکا شرف شهرستان 
خــرم آباد تعداد ۳۶ واحد تفاهم نامه ای وجود 
دارد کــه مردم۵۰ میلیــون تومان بلاعوض ، 
میلگرد و ســیمان رایگان دریافت می نمایند 
.بــه همیــن دلیل و به پاس حمایت ها و تلاش 
های »پویا تابعی« مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی لرستان و همکاران وی از طرف اهالی 
لوح ســپاس اهدا شده که نشان قدرشناسی و 
قدردانی مردم از خدمات بنیاد دارد.دو مشخصه 
و وجه رسانه ای این موضوع از یک طرف اهتمام 
جدی مسئولان برای خدمت بی منت به مردم و 
ازطرف دیگر قدرشناسی مردمی است که خود 
شایســته بهترین خدمات هستند.تقویت وجه 
فرهنگی ،رســانه ای بنیاد مســکن در یکسال 
اخیر و ادامه آن و اتخاذ رویکردی نو و برقراری 
کانــال ارتباطی بین خدمــات بنیاد ومردم در 
بســتر شــبکه های رسانه ملی و سایر رسانه ها 
می تواند بخشــی از راهبرد مورد نظر رهبری 

که همان جهاد تبیین است، باشد.

اردبیــل / گروه اســتان هــا: مدیر درمان 
تأمیــن اجتماعی اردبیــل گفت: تحول 
عظیمی در حوزه درمان در ســال جاری 
در حال تحقق اســت که انتظار می رود با 
توجه به شرایط بیمه شدگان این سازمان 
بتوانیم خدمات مطلوب و کیفی را به آنها 
ارائه کنیم.مهدی نیک سیرت در نشست 
مطبوعاتی با اصحاب رسانه در آستانه هفته 
تأمیــن اجتماعی در اردبیل به ۴۸ مصوبه 
ســفر رئیس سازمان تأمین اجتماعی در 
ســال گذشته به همراه هفت مصوبه سفر 
رئیــس جمهور در حــوزه درمان تأمین 
اجتماعی اشــاره کــرد و گفت: همه این 
مصوبات چراغ راه برای خدمات رســانی 
کیفی تر و مطلوب تر در ســال جاری است 
که سعی خواهیم کرد این کار را به شکل 
مناســب به ســرمنزل مقصود برسانیم.
مدیــر درمــان تأمین اجتماعی اســتان 
اردبیــل تصریح کرد: برای ۶۲۰ هزار نفر 
از بیمه شدگان تأمین اجتماعی در استان 
اردبیــل در حوزه های بیمه ای، درمانی و 
حتی ســرمایه گذاری طرح های خوبی در 
استان اردبیل پیش بینی شده که با اجرایی 
شــدن آن می توانیم اقدامات اساســی را 
انجام دهیم.نیک ســیرت از پرداخت ۳۳ 
میلیــارد تومان بدهــی مدیریت درمان 
در کوتاه تریــن زمان با درایت مدیرعامل 
سازمان تأمین اجتماعی خبر داد و افزود: 

بدهی پیمانکاران در پروژه های مختلف به 
صفر رسیده و ما با قوت و قدرت پروژه های 
درمانگاهی را در نمین، گرمی، بیله سوار، 
خلخــال و مشگین شــهر در حال احداث 
داریــم.وی در بخش دیگری از ســخنان 
خود خاطرنشــان کرد: قرار است زودتر از 
موعد مقرر این پروژه ها به سرانجام برسد 
که نمونــه آن احداث درمانگاه تخصصی 
ســبلان اســت که در چهار هزار و ۵۰۰ 
متر مربع پروژه با پیشــرفت ۷۰ درصد در 
حال انجام اســت که تا دهه فجر شــاهد 
بهره بــرداری از ایــن درمانــگاه خواهیم 
بود.نیک ســیرت رویکرد مدیریت درمان 
را توســعه درمانگاه هــا و مجموعه های 
تخصصــی در تأمین اجتماعی اعلام کرد 
و ادامه داد: در بیمارستان سبلان اردبیل 
بحث بازسازی تأسیسات مکانیکی را با ۶۳ 
میلیــارد تومــان آغاز کردیم و در کنار آن 
بخش اطفال این بیمارستان بازسازی شده 
و به شکل هتلینگ به بهره برداری خواهد 
رســید.وی اضافه کرد: در نمین ســاخت 
درمانگاه با پیشرفت مناسب و تأمین اعتبار 
۷۰ میلیارد تومانی در حال انجام اســت و 
در کنار آن تأسیسات بیمارستان ارس در 
مرحله بازســازی قرار گرفته و ساختمان 
ناایمــن درمانگاه خلخال نیز به ســرعت 
بازســازی و مورد مرمت قــرار می گیرد.
نیک ســیرت از پرداخت ۶ میلیارد و ۳۰۰ 

میلیون تومان اعتبار به حســاب آموزش 
و پــرورش و تأمین زمیــن برای احداث 
درمانــگاه گرمی خبر داد و بیان کرد: ۵۰ 
میلیــارد تومان اعتبار اولیه نیز برای این 
پروژه در نظر گرفته شده است.وی احداث 
درمانگاه تخصصی در بیله سوار و افزایش 
تخت بیمارستانی در ارس پارس آباد را از 
1۶۰ تخت به ۲۵۶ تخت یادآور شد و اظهار 
کرد: در مشگین شهر نیز ساخت و تجهیز 
درمانگاه به عنوان اولویت اصلی مورد توجه 
است.نیک ســیرت به رفع کمبود دارویی 
در مراکــز درمانگاهــی تأمین اجتماعی 
اشــاره کرد و گفــت: به محض حضور در 
این اســتان سعی کردیم تا کمبودها را از 
طریق شرکت های دارویی جبران کرده و 
خریدمان را به نحوی انجام دهیم تا ذخیره 

دارویی از ۶ تا ۹ ماه در این استان را داشته 
باشیم.وی از شتاب گرفتن خرید داروهای 
مورد نیاز بیماران و تأمین آنها به شــکل 
مطلــوب خبــر داد و تصریح کرد: در کنار 
این امر، جذب پزشــکان متخصص و فوق 
تخصص نیز در قالب یک ردیف مشخص در 
حال پیگیری است.نیک سیرت به پدیده 
نامبارک زیرمیزی اشــاره کرد و افزود: در 
بســیاری از اســتان ها این پدیده آبروی 
جامعه پزشــکی را مخدوش کرده و ما از 
زمان حضور در این استان با حساسیت این 
موضوع را پیگیری می کنیم و پزشــکانی 
کــه در این زمینه تخلفــی انجام دهند، 
قطــع همــکاری و پایــان کار آنها صادر 
می شــود.مدیر درمــان تأمین اجتماعی 
اســتان اردبیل از پرداخت ۲1۷ میلیارد 

تومــان بدهی مراکز طرف قرارداد بخش 
خصوصی و دولتی خبر داد و خاطرنشــان 
کرد: تا پایان ســال گذشته بدهی خود را 
به مطب پزشــکان و دندانپزشکان تسویه 
کردیم و تا آخر اردیبهشت ماه نیز بدهی 
تأمیــن اجتماعی به داروخانه ها تســویه 
شــده اســت.وی از مجوز اســتخدام ۴۲ 
نفــر نیروی تخصصی به بیمارســتان ها 
و مراکــز درمانگاهــی اســتان خبر داد و 
اضافه کرد: اســتخدام ها از طریق آزمون 
اســت و هیچ گونه جذب نیروی سفارشی 
را در تأمین اجتماعی شــاهد نیســتیم.
نیک سیرت از حل مشکلات ساخت و ساز 
و فعالیت های عمرانی مدیریت درمان خبر 
داد و اضافه کرد: پیش از این به خاطر بدهی 
۴۸ میلیــارد تومانــی در قالب ماده 1۰۰ 
شــهرداری مدیریت درمان مجوز ساخت 
یک متر بنا را نداشــت که با پیگیری های 
انجام شده این مشکل رفع شده و ما سعی 
می کنیم فرصت ســوزی های گذشته را 
نیــز به نحوی جبــران کنیم.مدیر درمان 
تأمین اجتماعی استان اردبیل بیان کرد: 
۷۰ درصد تخت های بیمارســتانی تأمین 
اجتماعی در ســال گذشته اشغال بوده و 
در مجمــوع یک میلیون و ۲۵۹ هزار نفر 
از خدمــات اورژانس، جراحــی، زایمان 
و ویزیــت پزشــکان عمومی، تخصصی و 

دندانپزشکی استفاده کردند.

مدیر درمان تأمین اجتماعی اردبیل:

تحول عظیمی در حوزه درمان در حال تحقق است 
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برگزاری سومین مرحله قرعه کشی 
جشنواره بازی وارسازی  و سرگرمی

 سومین مرحله قرعه کشی 
جشــنواره بازی وارسازی و 
ســامانه  در  ســرگرمی 
مگابانــک )بانــک پلاس( 

برگزار شد.
سومین دوره از قرعه کشی جشنواره بازی وارسازی 
و سرگرمی در سامانه مگا بانک شامل تراکنش های 
منتخب بانکی پایان فروردین ماه 1۴۰۲ با حضور 
نماینــدگان واحدهــای مختلف بانــک برگزار 
شــد.بر اســاس این گزارش، تعداد ۲۸۰ نفر برنده 
خوش شانس جایزه 1۰ میلیون ریالی این مرحله 
در بخش تراکنش در سرویس های منتخب بودند 
که از این تعداد ۳۰ نفر دارای بالاترین امتیاز انجام 
تراکنش به صورت مســتقیم و ۲۵۰ نفر بر اساس 
شــیوه قرعه کشــی گوی و گردونه انتخاب شدند. 
در همین راســتا، اطلاع رســانی به برندگان برای 
دریافت جوایز از طریق ســامانه مگابانک انجام و 
جوایز مربوطه به حســاب های ایشــان واریز شده 
است.همچنین اسامی برندگان هر مرحله، از طریق 
منوی پیش بینی مسابقات لیگ برتر و سپس بخش 
قرعه کشی قابل مشاهده است و کاربران می توانند 
برای کســب اطلاعات بیشــتر به بخش قوانین و 
مقررات در منوی پیش بینی مســابقات لیگ برتر 

مراجعه کنند.

 جابجایی موقت شعب مرزداران 
و کارگر شمالی بانک اقتصادنوین

 شــعب »مــرزداران« و 
»کارگــر شــمالی« بانک 
اقتصادنوین در شهر تهران 
انجــام عملیات  به منظور 
بازسازی به صورت موقت به 
شعب »ستارخان« و »کوی نصر« منتقل شدند و 
پس از اتمام عملیات بازسازی در محل قبلی خود 
آماده ارائه خدمات به مشــتریان ارجمند خواهند 
بود. شــعبه مرزداران )کد۲۰۵( از روز شــنبه ۲۴ 
تیرماه 1۴۰۲ به صورت موقت به شعبه ستارخان 
)کد 1۴۳( به نشــانی خیابان ســتارخان، نبش 

بهبودی، پلاک1۹۰ منتقل شد.
همچنین شعبه کارگر شمالی )کد1۰۴( از تاریخ 
مذکور به صورت موقت به شعبه کوی نصر )کد1۴۶( 
به نشانی کوی نصر )گیشا(، خیابان شهید فاضل 

شمالی، پلاک ۲۷ انتقال یافت.

اخبار

خ جدید   نظرخواهی نر
 سود حساب های ارزی 

بانک توسعه صادرات ایران

بانک توســعه صادرات ایران پیش از اعلام 
نرخ جدید ســود حســاب های ســپرده 
مــدت  دار ارزی خــود از فعالان اقتصادی 
خواست تا نسبت به موضوع مذکور اعلام 

نظر نمایند.
از آنجا که مطابق با “مواد ۲۴ و ۳۰ قانون 
بهبود مســتمر محیط کسب و کار”دولت 
و دســتگاه های اجرایی مکلفند به منظور 
شــفاف سازی سیاســت ها و برنامه های 
اقتصادی و ایجاد ثبات و امنیت اقتصادی 
و ســرمایه گذاری، هرگونه تغییر سیاست 
ها، مقررات و رویه های اقتصادی را در زمان 
مقتضی قبل از اجراء، از طریق رسانه های 

گروهی به اطلاع عمومی برسانند،
ایــن بانــک طــی اطلاعیه ای بــا اعلام 
تصمیمــات هیات مدیــره مبنی بر تغییر 
نرخ ســود حســاب های ســپرده مدت 
دار ارزی شــش ماهه و یکســاله خود، از 
عموم مردم و فعالان اقتصادی و تشــکل 
ها درخواســت کرد تا از تاریخ انتشــار این 
اطلاعیــه به مدت یک هفته، نظرات خود 
را از طریق تماس با شماره تلفن ۸1۹۲۰ 
داخلــی 1۳۶1۴، اداره کل روابط عمومی 
بانک توسعه صادرات ایران اعلام فرمایند.
نرخ یاد شده به با توجه به تصمیمات متخده 
در هیات مدیره بانک و مواد فوق الذکر در 

قانون مذکور تعیین شده است.
لازم بــه ذکــر اســت، افتتــاح ســپرده 
دریافــت  محــل  از  ارزی  دار  مــدت 
 اســکناس از مشــتریان، تا اطلاع ثانوی 

امکان پذیر نیست.

بانک توسعه تعاون میزبان مدیران ارشد بانک های دولتی در حوزه سرمایه انسانی

سومین جلسه هم اندیشی مدیران ارشد بانک های دولتی در حوزه 
سرمایه انسانی به میزبانی بانک توسعه تعاون برگزار شد.

محمدجعفــر ایرانی عضو هیات مدیره بانک توســعه تعاون در این 
جلسه اظهار داشت: سرمایه انسانی مهم ترین عامل پیشرفت نظام 

بانکی در حوزه های بانکداری الکترونیک و تحول دیجیتال است.
وی افزود: مدیریت بهینه سرمایه انسانی و استفاده مؤثر از استعدادها 
و تخصص سرمایه انسانی و نخبگان می تواند بانک ها را در وضعیت 

مناسب ارائه خدمات به عموم جامعه قرار دهد.
ایرانی تأکید کرد: نظام بانکی از مهم ترین بخش های اقتصادی کشور 
است که با ظهور تکنولوژی های جدید به عنوان مهم ترین استفاده 
کننــده آن تکنولــوژی و فناوری مطرح می شــود و همکاران بانکی 
همواره خود را با جدیدترین فرآیندها و روش ها تطبیق می دهند و 
ســرمایه انسانی متخصص بانک همواره خود را نیازمند آموزش ها، 
مطالعات و هم اندیشی می بینند تا مجموعه بانک و جامعه از منافع 

ارتقای سطح فناوری بانکی بهره مند شوند.
ایــن مقام بانکی گفــت: بانک ها مهم ترین رکن تأمین مالی اقتصاد 
کشــور هســتند و بســیاری از پروژه های مهم عمرانی، تولیدی و 
اقتصادی مناطق سراســر کشــور با حمایت شبکه بانکی راه اندازی 
می شود و در چنین شرایطی ضرورت دارد نگاه عموم جامعه به قشر 

فرهیخته و ارزشــمند شــبکه بانکی کشور نگاه واقع گرایانه و فارغ از 
جنبه های احساسی باشد.

ایرانی تصریح کرد: بر خلاف آنچه در برخی محافل مطرح می شود، 
شبکه بانکی دولتی به لحاظ حقوق و مزایا از اقشار برخوردار محسوب 
نمی شود و با توجه به افزایش قیمت ها قدرت خرید همکاران کاهش 
یافته و برای ترمیم قدرت خرید همکاران نیاز است راهکارهای قانونی 
دنبال شود که یکی از اهداف مهم این کارگروه نیز جبران خدمات 

همکاران متناسب با شرایط اقتصادی است.
رسول ارجمند مدیر امور سرمایه انسانی بانک توسعه تعاون گفت: 
مدیران ارشــد حوزه سرمایه انســانی بانک های دولتی با برگزاری 
جلســات هم اندیشــی به بررســی چالش ها و مسائل حوزه سرمایه 
انسانی می پردازند. با توجه به این که بانک سازمان خدمت محور است 
و نقش سرمایه انسانی در موفقیت و عملکرد بانک کاملًا تأثیرگذار 
اســت، لذا توجه به نیروی انسانی می تواند برای تداوم نقش آفرینی 

بانک ها در نظام اقتصادی مثمر ثمر باشد.

اخبار

دکتر بهزاد شیری مدیر عامل پست بانک ایران به مناسبت ۲۵ذی 
الحجه، روز گرامیداشــت خانواده و  تکریم بازنشســتگان، نشســت 
صمیمی با اعضای هیات مدیره کانون بازنشستگان بانک، برگزار کرد.
در این نشست که روز چهارشنبه ۲1 تیرماه برگزار شد، دکتر حسین 
ملک معاون توسعه سرمایه انسانی و پشتیبانی به ارائه گزارش عملکرد 
بانک در خصوص ارتقای سطح معیشت همکاران بازنشسته پرداخت. 
ملک گفت: در سال 1۴۰1 بن خوار و بار به میزان صد درصد افزایش 
و در ســال جاری نیز به میزان ۲۰ درصد افزایش یافته اســت. وی 
اظهار داشــت :کمک هزینه رفاهی بابت معیشــت هم نسبت به سال 
قبل ســیصد درصد افزایش یافته و کلیه پرداخت های مناســبتی در 
ســال جاری به میزان ۲۰ درصد نســبت به ســال قبل افزایش یافته 
است. معاون توسعه سرمایه انسانی و پشتیبانی در خصوص تسهیلات 
پرداختی نیز گفت: در سال 1۴۰1 بطور میانگین مبلغ 1۲۸ میلیون 
تومان تسهیلات به بازنشستگان معزز پرداخت شدو در چهار ماه اول 
ســال 1۴۰۲ بطور میانگین مبلغ 1۴۸ میلیون تومان تســهیلات به 
بازنشســتگان مشمول، پرداخت شده است. ملک تصریح کرد:بیمه 
تکمیلی بازنشستگان همانند شاغلین و به درخواست شخصی خود 

آنها برای ۹۳۸ نفر با خانواده و به تعداد ۲۴۲۵ نفر، انجام پذیرفته است. 
وی در خصوص اماکن رفاهی گفت:تعداد ۲۲۲ نفر از بازنشســتگان 
عزیز به همراه ۷۰۶ نفر از اعضاء خانواده از ده مرکز رفاهی استفاده 
نموده اند. ملک افزود: کارت پیام برای ۴۵۸ نفر با خانواده به تعداد 
1۲۲۴ نفر برای اولین بار در مراکز استانها صادر و امکان برخورداری از 
مراکز طرف قرارداد پیام، فراهم شده است. وی افزایش 1۰۰ درصدی 

کمــک هزینــه فرزندان معلول و کمــک هزینه رفاهی درمان )بیمه 
تکمیلی( به مبلغ ۹۵۰٫۰۰۰ ریال به ازای هر نفر همانند شاغلین را 
از دیگر اقدامات صورت گرفته برای بازنشستگان ذکر کرد. ملک گفت 
:بازنشســتگان عزیز در سراســر کشور می توانند با مراجعه به مراکز 
درمانی طرف قراردادببمه تکمیلی بدون پرداخت هزینه از خدمات 
آن مراکــز اســتفاده و درصورت طرف قرارداد نبــودن با بارگذاری 
اسناد هزینه در اپلیکیشن بیمه هزینه پرداختی را دریافت نمایند .

قابل ذکر اســت در قرارداد جدید بیمه تکمیلی هزینه بیماری های 
صعب العلاج بدون ســقف ، دندانپزشــکی ســه برابر و سایر خدمات 
پزشکی نسبت به سال قبل افزایش چشمگیری داشته و تسهیلات 
متعددی برای استفاده ، اضافه شده است. در این نشست همچنین 
بازنشستگان حاضر در جلسه مسائل و مشکلات خود را با مدیرعامل 
بانــک مطرح کردنــد و اعضای هیات مدیره کانون از توجهات مدیر 
عامل پست بانک ایران به حل مسایل بازنشستگان و ارتقای معیشت 

بازنشستگان ،تشکر کردند.
در پایان دکتر شیری ضمن تقدیر از بازنشستگان بانک، رهنمودهای 

لازم را در خصوص مشکلات و مسائل آنان ارائه نمود.

نشست صمیمی مدیرعامل پست بانک ایران با بازنشستگان بانک

خبر  ویژه

استانها

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیت موتورســیکلت تپش CC125مدل 
1387 بــه شــماره پــاک تهــران 45-51362 بــه شــماره موتــور 118181 
زنــد حســن  بــه شــماره تنــه 8700197 متعلــق بــه کمــال دهچــی فر

مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گهی فقدان سند مالكیت آ
آقــای ماشــااله ســلیمی بــا تســلیم دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی شــده شــماره 93663 مــورخ 1402/04/22 دفتــر اســناد رســمی 
شــماره 9 بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه ششــدانگ پــاک 116 فرعــی از 3641 اصلــی واقــع در بخــش 2 بروجــرد ذیــل ثبــت 76099 
دفتــر 283  صفحــه 172 شــماره 122851 صــادر و تســلیم گردیــده اســت مفقــود شــده اســت لــذا بااســتناد تبصــره یــک الحاقــی 
بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــاع عمــوم یــک نوبــت آگهــی مــی شــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی 
وجــود ســند مالکیــت نــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعتــراض خــود را کتبــا پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم 

نمایــد در غیــر ایــن صــورت پــس از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــام گواهــی ســند مالکیــت المثنــی بنــام مالــک صــادر خواهــد شــد.
گهی: 15۳0۳90 آدرس ملک: بروجرد، خیابان تختی، کوچه بیمه ایران  آ شناسه 

1۴02/0۴/26 : تاریخ انتشار
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت و اسناد و املا سید مهدی موسوی-معاون مدیر 

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد  آ
سند رسمی

برابــر رای شــماره 140260331012002727 – 1402/3/17  جلســه هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی 
زنــد کلــب علــی بشــماره شناســنامه  و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبــت ســاوجباغ مهــری حــق نــژاد فر
31 در ششــدانگ یــک قطعــه بــاغ انگــوری بــه مســاحت 27035/37 - بیســت و هفــت هــزار و ســی و پنــج متــرو ســی و هفــت 
ــه  ــرم نخب ــت اک ــاوجباغ از مالکی ــی س ــوزه ثبت ــزء ح ــتگرد ج ــع در هش ــی واق ــی از 4 اصل ــی 446 فرع ــاک ثبت ــع از پ ــر مرب ــی مت دس
ز گردیــده اســت  زعیــم موضــوع ســند رســمی 1372 مــورخ 1347/11/23  دفتــر خانــه یــک کــرج ذیــل دفتــر 24 صفحــه 507 محــر
و بــا توجــه بــه نامــه شــماره 21/2/01/10650  مــورخ 1401/9/10 جهــاد کشــاورزی ســاوجباغ کــه اعــام نمــوده صــدور ســند 
ششــدانگ بــدون درج بنــا بــا ذکــر عبــارت کاربــری اراضــی موضــوع ایــن ســند کشــاورزی بــاغ بــوده و هــر گونــه تغییــر کاربــری و 
نقــل و انتقــال آن بــدون مجــوز ســازمان جهــاد کشــاورزی ممنــوع میباشــد و نیــز نامــه اداره آب شهرســتان ســاوجباغ بشــماره 
05/1400/2694/271  مــورخ 1400/2/21 و گــزارش اصاحــی کارشــناس بــه شــماره 01/4/1340 مــورخ 1401/11/10 در حــد شــمال 
بمیــزان 301/28 متــر مربــع بعنــوان حقــوق ارتفاقــی وزارت نیــرو لحــاظ میگــردد و نیــز نامــه شــماره 34/6500/ص مــورخ 1400/7/  
شــرکت راه آهــن جمهــوری اســامی ایــران و گــزارش کارشــناس شــماره 02/4/204  مــورخ 1402/2/25 حریــم راه آهــن رعایــت 
گردیــده لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز در روزنامــه هــای کثیــر الانتشــار و محلــی همزمــان 
در یــک تاریــخ چــاپ و آگهــی میشــود در صورتیکــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند 
میتواننــد از تاریــخ اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از رســید، ظــرف یــک مــاه از تاریــخ 
تســلیم ،اعتــراض در خواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و 

م الف 10520عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1۴02/0۴/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴02/05/10
محسن هدائی
ک ساوجبلاغ رئیس اداره ثبت اسناد و املا

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳  آ
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابــر رای شــماره 009000196 140160306 هیــات اول موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت 
ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی  مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک چنــاران 
بشــماره  محمدرضــا  فرزنــد  صادقــی  محمــد  آقــای  متقاضــی  معــارض  بــا  مالکانــه  تصرفــات 
شناســنامه 7075 صــادره از مشــهد در ششــدانگ یــک بــاب خانــه بــه مســاحت 124.54 متــر 
مربــع قســمتی از پــاک 129 اصلــی واقــع در اراضــی مهتــر حاجــی خراســان رضــوی بخــش 7 حــوزه 
ثبــت ملــک چنــاران از محــل مالکیــت قــدرت الــه نیــک نــام محــرز گردیــده اســت لــذا بــه منظــور 
اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی میشــود در صورتــی کــه اشــخاص 
نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار 
اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید 
ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض ،دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم 
نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات 

 تاریخ انتشار نوبت اول :1۴02/0۴/10ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد.
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴02/0۴/26
ک چناران حجت بصیرت زاده-رئیس ثبت اسناد و املا
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 دوازدهمین جلسه شورای معاونین 
شهرداری قدس برگزار شد

دوازدهمین جلسه شورای معاونین شهرداری قدس در سال 1۴۰۲ 
به ریاست مهندس شهلی شهردار قدس و با حضور معاونین، مدیران 

حراســت و بازرســی، مدیران مناطق ســه گانه و دیگر مسئولین در 
سالن جلسات شهرداری برگزار شد.

خبرنگار-اکرم داداش زاده- در این جلسه ضمن ارائه گزارش عملکرد 
هفتگــی مدیــران عامل در حوزه هــای مختلف و مدیران مناطق و 
همچنین بررســی روند انجام مصوبات جلســات قبل، از مهم ترین 
مســائل مورد بحث و بررســی می توان به نظارت مضاعف مدیران 
مناطق بر عملکرد پیمانکاران خدمات شــهری و فضای ســبز در 
ارتقای ســطح ســیما و منظر شــهری و کیفیت خدمت رســانی به 

شهروندان اشاره کرد.
شــهردار قدس با اشــاره به گرمای هوا در فصل تابســتان و افزایش 
تردد شــهروندان در بوســتان ها، به تلاش برای حفظ و نگهداری 

مضاعف فضای ســبز شــهری و ایجاد امکانات مناسب برای گذران 
اوقات فراغت در بوســتان ها و همچنین ســاماندهی روشنایی معابر 

و بوستان ها و... تأکید کرد.
مهندس شهلی در تاکیدی دوباره، نظافت و رفت و روب معابر سطح 
شهر را جزو اولویت امور خدمات شهری خواند و این حوزه را به تلاش 
بیشتر در راستای ارتقای بهداشت محیطی و نظافت شهری با اجرای 
اقداماتی از قبیل رفت و روب منظم، افزایش تعداد باکس های زباله، 
طعمه گذاری های مرتب در سطح شهر، نخاله برداری و... موظف کرد.
وی بر تسریع در روند اداری برگزاری مناقصات و مزایدات و همچنین 
تســریع در پیشــرفت فیزیکی پروژه های عمرانی در حال اجرا در 

راستای ارتقای سطح سرانه های مختلف شهری تاکید کرد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان لرستان خبر داد؛

 تشكیل کمیته احیاء 
کد خرم آباد واحد های را

لرســتان / گروه اســتان ها: فرزاد محمدی در 
حاشــیه برگزاری اولین نشست کارگروه احیاء 
واحدهای صنعتی راکد و ارتقاء واحدهای فعال 
شهرستان خرم آباد که با حضور احمدی چگنی 
فرماندار خرم آباد ، و دیگر مسئولین شهرستانی 
برگزار شــد گفت : یکی از اقداماتی که در ســال 
گذشــته و و ســال آتی صورت گرفته تشــکیل 
کارگروهــی به عنوان کارگروه احیاء واحدهای 
راکد و افزایش ظرفیت واحدهای فعال در سطح 
شــهرکها و نواحی صنعتی اســتان بود که این 
کمیته متشــکل از نمایندگانی از اســتانداری 
، ســازمان صمت ، اداره بازرســی اســتان ، اتاق 
بازرگانی و دســتگاههای مرتبط با مشــکلات و 
مسائل واحدهای مورد بررسی در این کمیته می 
باشد .محمدی اعلام کرد : کمیته استانی زمان 
بیشــتری برای بررســی کل واحدهای صنعتی 
راکد در ســطح اســتان نیــاز دارد که هدف از 
برگزاری  این جلسه تشکیل  کارگروه در سطح 
شهرســتان خرم آباد می باشــد که  قطعا پایش 
و آنالیــز بهتــری و در زمان کمتری از واحدهای 
مشــکل دار و راکد صورت میپذیرد که این امر 
خوراک اطلاعاتی و آماری برای جلســات ستاد 
تســهیل و کمیته استانی آماده مینماید .در این 
جلســه مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی 
لرستان ضمن ارائه گزارشی از وضعیت شهرکها 
و نواحی صنعتی واقع در شهرســتان خرم آباد 
بیان داشــت : ما در شهرســتان خرم آباد چهار 
عرصه صنعتی شــامل شهرک صنعتی خرم آباد 
1 خرم آباد ۲ و ۳ و ناحیه صنعتی پل هرو داریم 
که در کل این عرصه ها حدودا 1۲ هکتار زمین 
جهت واگذاری داریم .وی در قسمتی از گزارش 
وضعیت واحدهای راکد در ســطح شهرســتان 
اعلام کرد :ما در شهرســتان خرم آباد 1۰ واحد 
صنعتــی راکــد داریم که قابلیت تولید دارند که 
دارای ماشــین آلات کامل هســتند و هیچ گونه 
بدهی مالی ندارند و در اولویت احیاء قرار دارند 
لذا مشــکل هر 1۰ واحد مشکل نقدینگی بوده 
کــه میتوانند با تزریق نقدینگی در کوتاهترین 
زمان به چرخه تولید بازگردند .وی اظهار داشت: 
در راستای اجرای عملیاتی برنامه های اقتصادی 
ضرورت دارد تا از همه ظرفیت های قانونی برای 
راه اندازی مجدد واحدهای تولیدی راکد استفاده 
شــود که این مهم میســر گردیده و با ایجاد این 
زیرکارگروههای اســتانی ضمن آسیب شناسی 
واحدهای غیر فعال و نیمه فعال و تشکیل کمیته 
تخصصــی ذیل کارگروه احیاء واحدهای راکد و 
غیرفعال  در شهرستانها  به صورت مستمر انجام 

و تصمیمات لازم اتخاد گردد.

 برگزاری نشست هم اندیشی 
و کارگاه آموزشی ویژه ارزیابان 

سراسر کشور در مشهد 
مشهد / سمیرا رحمتی 

نشســت هم اندیشــی و کارگاه آموزشــی 
ویــژه ارزیابــان ادارات کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی سراسر کشور  با 
حضور مدیرکل مدیریت عملکرد، بازرســی و 
پاســخ گویی به شــکایات وزارتخانه در مشهد 
برگزار شــد. میثم آســوپا  درباره این نشست 
افــزود: با تلاش های موثر همــکاران ارزیابی 
عملکرد، وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی جزو دســتگاه های برتر در 
حوزه ارزیابی عملکرد است. مدیرکل مدیریت 
عملکرد، بازرســی و پاسخ گویی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به نقش 
ارزیابــان عملکــرد در پیشــرفت و موفقیت 
ادارات کل اشــاره کــرد و گفت: به هر میزان 
ارزیابان عملکرد دقیق تر و موفقت تر باشــند 
پیشــرفت مجموعه در مســیولیت ها و ارائه 
خدمات که بر عهده دارد موفق تر اســت و به 
دلیــل اثرگذاری به بدنــه و جامعه امیدواری 
می دهد.  آســوپا ادامه داد: در این هم اندیشی 
و کارگاه آموزشی  همکاران ارزیابی عملکرد در 
شناسایی مسئولیت های مختلف بدنه توانمند 
شده و شــاخص های اختصاصی تعریف شده 
را بــه نحو احســن معرفــی و ارزیابی خواهند 
کرد. وی با بیان این که در ارتقا شــاخص های 
عمومــی و اختصاصی از نظــرات و تجربیات 
همکاران اســتفاده خواهد شــد، تصریح کرد: 
هم چنیــن چالش ها و راهکارهایی که در این 
نشســت مطرح می شود در ارزیابی عملکرد به 
کار خواهند گرفت.  مدیرکل مدیریت عملکرد، 
بازرسی و پاسخ گویی به شکایات وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی در این 
نشســت تاکید کرد: شورای ارزیابی عملکرد 
اســتان ها با حضور ارزیابان، بازرسی و معاون 
توسعه مدیریت و مدیر کل هر استان به صورت 
ماهیانه تشــکیل شــود و نسبت به عملکرد و 
وظایف همکاران ورود کنید و اقدامات تشویقی 

و تنبیهی متناسب نیز انجام شود.

 سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه 
خبر داد؛

گازرسانی کامل همه شهرهای 
کرمانشاه تا پیش از پایان امسال 

کرمانشــاه / گروه اســتان ها: ناصر حســینی 
سرپرســت شــرکت گاز استان کرمانشاه گفت : 
از ۳۵ شــهر اســتان کرمانشاه، ۳۴ شهر قابلیت 
گازرســانی دارند که هم اکنون ۳۳ شهر گازدار 
و روند گازرسانی به شهر ازگله به عنوان آخرین 
شهر استان با شتاب مناسبی در حال اجراست.
وی افزود: اگر تمام شرایط به خوبی پیش برود و 
با روند کنونی و تلاش شبانه روزی همکاران این 
شرکت، گازرسانی به شهر ازگله به عنوان آخرین 
شــهر دارای قابلیت گازرسانی استان کرمانشاه، 
تا دهه فجر امســال به انجام می رسد.سرپرست 
شــرکت گاز استان کرمانشاه یادآور شد: پروژه 
گازرســانی به شهر ازگله به طول ۴۷ کیلومتر و 
هزینه بیش از 1۴1 میلیارد تومان هم اکنون در 
حال اجراست و پیشرفت فیزیکی آن 1۹ درصد 
یعنی معادل ۹ کیلومتر است.حســینی، ضریب 
نفوذ گاز در بخش شــهری اســتان کرمانشاه را 
۹۹.۹1 درصــد اعــلام کرد که با گازرســانی به 
شــهر ازگله این میزان بــه 1۰۰ درصد خواهد 
رســید.وی اضافه کرد: تمام تلاشمان این است 
که هزار و ۵۰۲ خانوار شــهر ازگله هر چه زودتر 
از یکــی دیگــر از برکات و خدمات نظام مقدس 
جمهوری اسلامی برخوردار و از نعمت خدادادی 
گاز طبیعی بهره مند شوند.حسینی با بیان اینکه 
شهر سومار در استان کرمانشاه، چون فاقد سکنه 
است قابلیت گازرسانی ندارد، گفت:، اما ما سعی 
خواهیم کرد در گازرسانی به یکی از تأسیسات 
شرکت نفت و گاز غرب که در نزدیکی این شهر 
واقع اســت، برای مصارف تعداد افراد کمی که 
در منطقه حضور دارند گازرســانی انجام دهیم.
سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه در ادامه 
گفت: همزمان و در راستای این پروژه، گازرسانی 
به چهار محور روســتایی شهرستان های سرپل 
ذهاب و ثلاث باباحانی هم اکنون در حال انجام 
است.وی ادامه داد: در سال گذشته ساکنان ۲۳۰ 
روســتای استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار 
شدند که این میزان بیشتر از برنامه مصوب برای 
این شــرکت در سال 1۴۰1 بود.حسینی افزود: 
با گازرســانی به این تعداد روســتا، ضریب نفوذ 
گاز طبیعی در روســتا های استان به ۹۰ درصد 
رســید که این ضریب از بســیاری از استان های 
دیگر کشور بالاتر است.وی اضافه کرد: در استان 
کرمانشاه در مجموع ۲ هزار و ۵۶۲ روستا وجود 
دارد که از این تعداد ۲ هزار و ۳۶۸ روستا براساس 
مصوبه شــورای اقتصاد قابلیت گازرسانی دارند 
که شرکت گاز توانسته است از این تعداد روستای 
واجد شرایط، ۲ هزار و ۲1 روستا را گازدار کند 
و هم اکنون ســاکنان آن از نعمت گاز برخوردار 
هستند.حسینی یادآور شد: در مجموع در استان 
کرمانشاه هم اکنون ۳۴۷ روستا باقی مانده است 
که از این تعداد ۲1۵ روســتا براســاس مصوبه 
شــورای اقتصاد، قابلیت گازرسانی دارند که این 
تعــداد نیز تا پایان ســال جــاری از گاز طبیعی 

برخوردار خواهند شد .

 مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان 
عنوان کرد؛

 پیشرفت در پروژه گازرسانی 
به واحدهای تولیدی و دامپروری 

شرق تیران وکرون
اصفهان / گروه اســتان ها: ابوالقاســم عسکری 
مدیرعامل شــرکت گاز استان اصفهان ، با تاکید 
بر لزوم حمایت از صنایع داخلی و توجه به تولید 
و برنامه های حمایتی دولت سیزدهم، از پیشرفت 
عملیات گازرسانی به واحدهای تولیدی، صنعتی، 
دامپروری و مرغداری های شرق شهرستان تیران 
وکرون در محور تیران – ســامان خبر داد. وی، 
بــا بیــان این مطلب که یکــی از ماموریت های 
اصلی این شرکت گازرسانی ایمن و پایدار است، 
افــزود: در این منطقه، 1۹ کیلومتر شــبکه پلی 
اتیلن و ۲۰ کیلومتر شــبکه فولادی اجرا و یک 
ایســتگاه ۳۰ هزار مترمکعبی CGS/TBS  و ۲  
ایستگاه TBS 1۰ و۲۰ هزار متر مکعبی درحال 
احــداث می باشد.عســکری گفت: با اجرای این 
پروژه مشــکل تامین گاز مستمر و پایدار شهرک 
صنعتی رضوانشهر و روستاهای حسن آباد ابریزه، 
فضل آباد، اله آباد،آبپونه و قلعه موسی خان مرتفع 
خواهد شد.وی در ادامه بیان کرد: شروع به کار این 
پروژه از اوایل اردیبهشت ماه سال جاری بوده که 
خوشبختانه تاکنون 1۰ کیلومتر آن اجرا گردیده 
است.عســکری، بهره مندی واحدهای صنعتی و 
تولیدی از انرژی مطمئن و پاک و در دسترس را 
ســبب افزایش تولید و اشتغال زایی دائم دانست 
و گفت : تســریع در اجرای پروژه های گازرسانی 
گامی مهم در صرفه جویی ســوخت مایع اســت.

مدیرعامل شــرکت گاز استان اصفهان، با اشاره 
به توزیع سالانه حدود ۲۲ میلیارد متر مکعب گاز 
طبیعی در سطح استان خاطر نشان ساخت: تمام 
رســالت و تلاش کارکنان این شرکت جایگزینی 
گاز طبیعــی بجای ســوخت هــای مایع و بهره 
مندی 1۰۰ درصدی جمعیت اســتان در بخش 
های خانگی، صنعتی و عمومی اســت.مهندس 
عســکری، بیان داشت: درحال حاضر 11۴ شهر 
و 1۵1۶ روســتا و مکان مزرعه در اســتان پهناور 
اصفهان  از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند
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مدیر مخابرات منطقه اصفهان اعلام کرد؛

ج های مسكونی اپال اصفهان بهره برداری از پروژه فیبر نوری بر
اصفهان / گروه اســتان ها: اســماعیل قربانی ضمن خرسندی از افتتاح 
طــرح نجمــا در مجموعه  اپال گفت: مخابرات به عنوان شــرکت مادر 
تخصصی ارتباطات کشور که تامین ۹۸ درصد از ارتباطات فیبر نوری 
کشور را بر عهده دارد؛ عزم و اراده جدی خود را برای توسعه زیرساخت 
های فیبر نوری در قالب طرح جهادی نجما به منصه ظهور گذاشــته 
و بــا تمــام ظرفیت های موجود در راســتای تحقق ارتباط تمام فیبر 
کشــوری گام بــر می دارد.وی اظهار کــرد : مخابرات منطقه اصفهان 
به عنوان اســتان پیشــتاز در عرصه ارائه فیبر نوری منازل و مشــاغل 
تاکنون ۴۰ هزار فرصت اتصال به شــبکه فیبر نوری در ســطح استان 
ایجاد کرده که با برنامه عملیاتی در قالب طرح نجما این عدد تا پایان 
ســال آینده به ۲۰۰ هزار مشــترک متصل خواهد رسید.قربانی افزود: 
مخابرات در حال حاضر در استان 1۲ هزار کیلومتر فیبر نوری و ۵۰۰ 
هــزار کیلومتــر تار فیبر نوری دارد و با اجرای طرح نجما زیر ســاخت 
های این تکنولوژی در سطح استان توسعه خواهد یافت.مدیر مخابرات 
منطقه اصفهان گذر از شبکه سنتی مس به شبکه فیبر نوری را اقدامی 
ناگزیر در عرصه ارتباطات کشــور دانســت و عنوان کرد: در ســالهای 

گذشــته میانگین اســتفاده کاربران از اینترنت به طرز غیرقابل باوری 
افزایش یافته و قطعاً در آینده هم نیاز افراد جامعه بیشــتر و بیشــتر 
خواهد شد و اگر قرار است ظرفیت مصرف در کشور افزایش یابد، باید 
از محدودیت های شبکه مسی گذر کرده و مجهز به شبکه فیبر نوری 
شــد.قربانی با ابراز خرســندی از تجهیز مجموعه ساختمان های اپال 
به فیبر نوری گفت: زیرســاخت های فیبر نوری در ســاختمان ها می 
تواند علاوه بر پاســخگویی به نیازهای روزمره مشــترکین برای پایش 
تصویری، ســرویس های تصویری متمرکز و … نیز ســودمند باشــد.

مدیر مخابرات منطقه اصفهان یکی از مهم ترین دغدغه های هر فرد 
را تامین مسکن دانست و اظهار کرد: شرکت های تامین انبوه مسکن 
می توانند به اقشــار مردم در تامین این نیاز کمک کنند و من به نوبه 
خودم از تلاش های شرکت بهناد بنا در این راستا تشکر می کنم.وی 
بیان کرد: در عصر دیجیتالی شــدن هســتیم همان دورانی که مفهوم 
دیجیتــال، ظرفیــت های جدیدی نظیر هوش مصنوعی، متاورس، دو 
قلوهای مجازی، واقعیت افزوده و … را پیش روی مردم قرار داده و در 
آینده نه چندان دور فضای زندگی ما را به شدت با خود گره خواهد زد 

و شرط عقل مهیا شدن برای این تحولات است.قربانی گفت: ظرفیت 
هــای بــی نظیری در فضای دیجیتال وجود دارد که می تواند به ثروت 
آفرینی، توسعه حاکمیت و بهبود زندگی مردم کمک کند و ما باید با 
تامین زیرساخت های لازم زمینه را برای استفاده بهینه از این ظرفیت 

های اساسی فراهم کنیم.

چهارمحال و بختیاری / سیمین رئیسی
جشن روز خبرنگار به همت خانه مطبوعات و خبرنگاران و انجمن 
صاحبان مطبوعات اســتان چهارمحال و بختیاری در فرهنگسرای 
بزرگ شــهرکرد با حضور 1۰۰۰ نفر از خبرنگاران و خانواده های 
ایشان برگزار گردید. در این مراسم فیاضی مدیر خانه مطبوعات و 
خبرنگاران استان ، ضمن ارائه گزارشی از عملکرد سه سال گذشته 
این خانه از برگزاری ساماندهی شده نشست های خبری تا پیگیری 
زمین خانه مطبوعات، تســهیلات ویژه خبرنگاران ، بحران کرونا و 
... اعلام داشــت امســال ، به دلیل تقارن ماه محرم با 1۷ مرداد روز 

خبرنگار ، این مراسم زودتر از موعد خود برگزار شد .رئیس کمیته 
حقوقی خانه مطبوعات کشــور همچنین اعلام داشــت؛ همگرایی 
و تعامــل رســانه ها با یکدیگر و با مدیــران مجموعه های دولتی و 
خصوصی طی ســه ســال گذشته بســیار مطلوب بوده و هیچگونه 
حاشیه ای را در این راستا شاهد نبوده ایم. رئیس انجمن صاحبان 
مطبوعات استان ضمن گلایه از دستگاه های متولی مرتبط با بحث 
خبرنگاران ابراز نمود؛ بی مهری های زیادی از سوی متولیان اصلی 
مطبوعات به این قشــر صورت گرفته اســت که جای تامل فراوان 
دارد.فیاضی اظهار داشــت؛ این جشــن به صورت کاملًا خصوصی و 

با هزینه های شخصی و کمک بخش خصوصی برگزار گردیده است 
و هــدف از آن فراهــم نمودن محیط مفــرح برای خبرنگاران عزیز 
و خانواده ایشــان است.گروه موســیقی برتر از جشنواره موسیقی 
زاگرس نشینان از کردستان و گروه معروف استند آپ کمدی رضا 
زاده از تهران، گروه موســیقی نامداری، گروه تاتر طنز بام ایران ، 
گروه زورخانه ای پوریای ولی و... در این برنامه برای خبرنگاران به 
اجرای برنامه های شاد و مفرح پرداختند.شایان ذکر است رضایت 
خبرنگاران و خانواده های ایشان از این برنامه بعد از سال ها مشهود 

و قابل تحسین بود.

به همت خانه مطبوعات استان چهارمحال و بختیاری انجام شد؛

برگزاری جشن روز خبرنگار و بی مهری مسئولان 

خبر  ویژه

مدیر کل فرهنگ و ارشاد استان آذربایجان شرقی:

گیرد جشنواره حیدر بابای شهریار در تقویم جشنواره های وزارت ارشاد قرار می 
تبریز/ ملیحه عبدالعلی زاده

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی گفت: جشنواره ملی 
حیدربابای شهریار در لیست اصلی و تقویم جشنواره های وزارت و فرهنگ 
ارشاد اسلامی قرار می گیرد."سید محمدحسین بلاغی" در آیین اختتامیه 
دومین جشنواره ملی حیدربابای شهریار که در خشکناب زادگاه این شاعر 
شهیر برگزار شد، با اشاره به اینکه طرح ساماندهی مقبره الشعرای تبریز 
در دولت سیزدهم شتاب گرفته است، گفت: در ۶ ماه گذشته ۵۰ میلیارد 
تومان برای این طرح هزینه شده و تلاش می کنیم این مجتمع بزرگ به 
محور ادبیات منطقه تبدیل شود. وی افزود: قبل از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم و در 11 سال گذشته حدود ۸ میلیارد تومان از محل اعتبارات 
وزارت فرهنگ و ارشاد  اسلامی برای این طرح هزینه شده بود. وی با اشاره 
به اینکه استاد شهریار از سرآمدان شعرای ترک زبان پارسی گو است، افزود: 
غزلیات شهریار نشان دهنده دوران خاصی از زندگانیش است و در کنار آن 
مناجات نامه ها و عرض ارادت او به اهل بیت )ع( نشان دهنده بینش وسیع، 
روح بلند و نگاه دینی و شــیعی اوســت.بلاغی گفت: زمان شناسی، وقت 
شناسی و سرایش شعر در اشعار استاد شهریار به طور شاخص به  چشم می 
خورد و این وقت شناسی در حوزه ادبیات و شعر بسیار مهم است.وی با بیان 
اینکه شهریار منحصر به این منطقه و خطه نیست، افزود: فراتر از مرزهای 
ایران نیز این شاعر شهیر را اهل ادب می شناسند. وی اظهار کرد: بیش 
از ۶۰۰ اثر از سراسر کشور به دبیرخانه جشنواره ملی حیدربابای شهریار 
ارســال شــده بود که نشان دهنده شناخت و ارادت هنرمندان به شهریار 
است.بلاغی با اشاره به اینکه تلاش می کنیم این جشنواره به صورت بین 
المللی در سال های آینده برگزار شود، افزود: جشنواره ملی حیدربابای 
شــهریار در لیســت اصلی جشنواره های وزارت و فرهنگ ارشاد اسلامی 

ثبت و در تقویم جشنواره های وزارت قرار خواهد گرفت.

ساخت خانه پدری استاد شهریار تسریع شود
نماینده مردم بستان آباد در مجلس شورای اسلامی در آیین، از اداره کل 
میراث فرهنگی استان خواست تا تکمیل پروژه خانه پدری استاد شهریار 

را هرچه سریعتر به اتمام برساند و تمهیدات لازم برای حضور گردشگران 
خارجی در منطقه ایجاد شود.غلامرضا نوری با اشاره به اینکه استاد شهریار 
علاوه بر ایران در خارج از مرزها نیز شناخته شده است، گفت: اشعار استاد 
شهریار بازتاب دهنده زمان خویش بوده و چون این ستاره درخشان آسمان 
ادب، حرف دل مردمان زمانه خویش را گفته در دل ها جا گرفته اســت. 
وی با اشاره به اهمیت فرهنگ و هنر در جوامع اظهار کرد: باید فرهنگ در 
راس امور بوده و نشاط فرهنگی بر جامعه حاکم باشد تا سیاست و اقتصاد 
و اجتماع نیز از آن تاثیرپذیر باشند.نوری ادامه داد: خط راه آهن از چند 
صد متری خشکناب می گذرد و با توجه به عشق و علاقه مردم به استاد 
شهریار و حضور در این منطقه، تلاش می کنیم ایستگاه مسافری راه آهن 

در این منطقه  ایجاد شود.

زمینه را برای حضور علاقمندان به استاد شهریار در روستای 
خشكناب فراهم می کنیم

فرماندار شهرستان بستان آباد در آیین گفت: با توجه به علاقه مردم برای 
حضور در زادگاه استاد شهریار تلاش می کنیم زمینه، بستر و زیرساخت های 
لازم برای حضور علاقمندان به استاد شهریار در روستای خشکناب را فراهم 
نماییم. وی با بیان اینکه آسفالت ریزی راه روستای خشکناب انجام شده 
است، افزود: در تلاش هستیم ظرفیت های روستاها را با برگزاری جشنواره 
ها و نمایشگاه های منحصر به همان روستا نشان دهیم.فرماندار افزود: مطالبه 
مردم بستان آباد از مسوولان استانی و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی این است 
که این روز در تقویم فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ثبت شده و 

مراسم گرامیداشت بین المللی برای شهریار برگزار شود.

شهریار افتخاری برای ایران اسلامی است  
امام جمعه بســتان آباد، اســتاد شهریار را افتخاری برای ایران اسلامی 
عنوان کرد.حجت الاســلام عبدالغفار غفاری نیز در آیین با اشــاره به 
اینکه شــهریار عاشــق اهل بیت و امیرالمومنین بود، گفت: اکثر آثار 
استاد شهریار در مدح و ستایش اهل بیت عصمت و طهارت )ع( بوده و 

با مضامین اخلاقی و اعتقادی آمیخته شده است. وی با اشاره به اینکه 
شهریار افتخار ایران اسلامی است که در جهان شناخته شده است، افزود: 
آبادانی روستای خشکناب باید مورد توجه مسوولان استانی و کشوری 
قرار گیرد تا علاقمندان و گردشگران داخلی و خارجی بتوانند به راحتی 
در این منطقه حاضر شوند.گفتنی است دومین جشنواره ملی حیدربابای 
شهریار در بخش فرهنگ و ادب شامل ) دوران زندگی شهریار، اندیشه 
های اسلامی و مذهبی شهریار، وصف توانایی، ذوق ادبی، مکتب و اندیشه 
های اجتماعی شهریار( و بخش هنرهای تجسمی شامل ) اشعار شهریار، 
دوران زندگی شهریار، تمثال شهریار، روستا و خانه پدری شهریار( برگزار 
شد.در این آیین از نفرات برتر دومین حشنواره ملی حیدربابای شهریار 
به شرح ذیل تجلیل شد. در این آیین در بخش شعر فیض الله بختیاری 
از میانــه بــه عنوان نفر اول، اکرم زارعی از نیشــابور به عنوان نفر دوم و 
ناصر دوســتی از زنجان به عنوان نفر ســوم و اکبر قنبری از بســتان آباد 
شایســته تقدیر معرفی شدند.ایوب شهبازی، مرتضی طوسی، حسین 
عزت زاده و صالح سجادی داوری این بخش را بر عهده داشتند.در بخش 
خوشنویسی سید علی مطلبی از ساری به عنوان نفر اول، دربان رضوی 
از مشــهد به عنوان نفر دوم و احد صباحی کیا از ایلام و ســید مرتضی 
جعفری از ســاری به صورت مشــترک به عنوان نفر سوم معرفی شدند.

داوری این بخش را یونس نصیری، محمدعلی فرزبود، شــهرام روحی 
و امیدعلی عبداللهی بر عهد داشتند.در بخش نقاشی مریم افشار جم، 
رعنا بهاری،م صبا شیری، مینا سلیمی، سیما عبادی، خدیجه علیزاده، 
آیسان علیزاده، الهه موسوی، لیلا مهر پور، فاطمه داداش زاده، ناصر نور 
محمد زاده، اصغر تیغ زن، فریده طاهر،  مینو علیزاه نیک روان  و ابوالفضل 
عبدالهی فرد به عنوان نفرات برگزیده معرفی شدند.داوری این بخش را  
فرید اسلامی، صابر بقال اصغری، شاهرخ اختیاری و مهدی رشیدی بر 
عهده داشتند.در  بخش طراحی پوستر  نفر اول از سوی هیئت داوران 
معرفی نشد، سینا حقی از تبریز به عنوان نفر دوم  و محمد جواد پردخته 
از لاهیجان به عنوان نفر سوم معرفی شدند.داوری این بخش را مهران 

فرجی و سهند اله یاری بر عهده داشتند.
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یادداشت

وقتی  خانه ها به انبار مواد شیمیایی و اشتعال زا تبدیل شده اند 

مواد آتش زا ، مهمان خانه های امروزی 
  معصومه آقا امینی / گروه جامعه

ستونی از دود سیاه و غلیظ بر آسمان شهر 
ســایه افکنده است و هر لحظه بر حجم 
و ارتقاع زبانه های آتش افزوده می شود، 
انگار که انباری از مواد شیمیایی در حال 
سوختن است؛ مگر در خانه های امروزی 
چه موادی وجود دارد که آتش را چنین 
سرکش و حجم سوختن و زمان مهار را 
بیشتر کرده است؟ آتش نشانان در زمان 
اســتاندارد به محل حادثه رسیده اند اما 
با آتش فراگیر مواجه هســتند؛ »رفتار 
آتش ســوزی تغییر کرده اســت؛ رفتار 
آتش یکی از تاکتیک های پیچیده است 
و در دوره های تخصصی آتش نشــانی 
در دنیا تدریس می شــود؛ رفتار آتش با 
محیط، میزان اکســیژن موجود، وجود 
مواد اشتعالزا و انفجاری تغییر می کند«، 
این را ســخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شــهر تهران به ایرنا، می 
گوید.جلال ملکی اظهار داشــت: آتش 
نشانان رفتار آتش و شیوه های مواجهه 
بــا آن را آموختــه اند و می دانند که در 
محیط های مختلف چه رفتاری داشــته 
باشــند اما تغییر ســبک زندگی و رفتار 
انسان ها موجب تغییر رفتار آتش سوزی 
ها شــده است.وی ادامه می دهد: سبک 
زندگی در سال های اخیر تغییر بسیاری 
داشــته اســت و در پی آن لوازم منزل 
نیز تغییر کرده اســت؛ در گذشــته اتاق 
های یک خانه با فرش های دســتباف و 
الیاف طبیعی پوشیده شده بود اما اکنون 
ایــن فرش ها جای خود را به فرش های 
ماشینی با الیاف مصنوعی داده اند که به 
دلیل جنس آنها، سریع آتش گرفته و با 
سرعت بیشتری آتش را انتقال می دهد.

به گفته وی، خانه ها از مبل هایی که مواد 
اولیه آن اســفنج است تهیه شده است؛ 
اســفنج مبل که می سوزد دود مسموم 
کننده ای منتشر می شود که خطرناک 
نیز هســت؛ چوب مبل ها ســریع آتش 
می گیرد؛ حال اینکه مبل ها در گذشته 

از چــوب های با کیفیت گردو یا ســایر 
انواع چوب ها ســاخته می شد در حالی 
کــه امروزه چوب های مبل از مواد قابل 
اشــتعال است و با رنگ های اکرولیک و 

قابل اشتعال ترکیب شده است.

خانه های امروز با خانه های 50سال 
قبل متفاوت شده اند

ملکی اظهار داشــت: در گذشته خانه ها 
بار اشــتعال نداشت؛ شهروندان در خانه 
هــای یک یا ۲ طبقه زندگی می کردند؛ 
موادی که وارد خانه ها شده اند با گذشته 
قابل مقایسه نیست؛ الان در هر خانه چند 
دست مبل وجود دارد و سایر وسایلی که 
به خانه ها وارد شده، ریسک آتش سوزی 
را بالا برده است.در مقایسه با سال های 
نــه چندان دور، اینک روی میز و درون 
اتاق های خواب هر خانه انواع اســپری، 
افشــانه، خوشبو کننده ها وجود دارد که 
همگی از مواد شــیمیایی و پتروشیمی 
تهیه شــده اند که اشــتعال زا هســتند 
بــه گونه ای که مــی توان گفت؛ اکنون 
بســیاری از خانه ها بــه نوعی به پایگاه 

شــیمیایی تبدیل شده اند اما صاحبان 
خانه از این موضوع بی خبر هستند.وی 
تاکید کرد: در ســال هــای اخیر، آتش 
نشــانان با آتش سوزی هایی مواجه می 
شوند که بر اثر آن همه ساختمان شعله 
ور است و بین سه تا چهار دقیقه )زمان 
استاندار( خود را به محل می رسانند اما 
با یک واحد مســکونی که همه جای آن 
شعله ور است، مواجه می شوند، به گونه 
ای که به نظر می رســد یک ساعت قبل 
آتش سوزی شروع شده است.وی ادامه 
داد: در یــک خانه ۵۰ تا ۶۰ متری انواع 
مــواد قابل اشــتعال از جمله پرده های 
اکریلیــک، فرش هــا، رنگ مبل و کاغذ 
های دیواری اســتفاده شده است، و در 
سال های اخیر نیز به دلیل شیوع کرونا در 
منازل، همچنان گالن های الکل و مواد 
شیمیایی ضد عفونی کننده وجود دارد 
و حتــی با پایان همه گیری این ویروس، 
این مواد از خانه ها دور نشــده اند.ملکی 
همــه این مــوارد را موجب تغییر رفتار 
آتش ســوزی عنوان کرد و گفت: وقتی 
جایــی آتش می گیــرد، گویا انبار مواد 

شــیمیایی دچار حریق شده است.وی 
با اشــاره به تحقیق علمی که ۳۰ ســال 
گذشــته بر روی موضوع فراگیری آتش 
)flash over(، انجام شــده است، اظهار 
کرد: بر اساس این تحقیق زمان فراگیری 
آتش در یک واحد مســکونی ۵۰ متری 
1۷ دقیقه اعلام شد؛ این زمان در هنگام 
آتش سوزی زمان مناسبی بود تا فرد از 
یک ساختمان دوطبقه خارج و به محل 
امنی برســد اما اکنون این زمان به ســه 
دقیقه کاهش یافته که خطرناک اســت.
بــه گفتــه وی، اکنون خانه ها با طبقات 
پرشــمار مملو از مواد و لوازم اشــتعال زا 
هستند و تا ساکنان متوجه آتش سوزی 
شــوند و قصد خروج داشته باشند، کل 
واحد درگیر آتش می شود و مواد موجود 
در خانه ها به تسریع آتش سوزی کمک 
می کنند و ســرعت گســترش آتش را 

افزایش می دهند.

ضعف آموزش ها
ملکی بر ضرورت ارائه آموزش های لازم 
در این زمینه به شهروندان تاکید کرد و 

افزود: وقتی مواد پتروشــیمی را به خانه 
هــا برده ایم، بایــد آموزش های لازم را 
به مردم بدهیم اما این کار انجام نشــده 
اســت و مردم باید طرز رفتار با لوازم و 
مــوادی که در خانه دارنــد را بدانند.به 
گفتــه وی، زمانی در مورد ایمنی وقوع 
زلزله اعلام می شد که چارچوب های در 
و کنج دیوار نقاط امن خانه هســتند اما 
امروز در و دیوار مقاومتی ندارند و بالای 
برخی درب ها شیشــه نصب شده که در 
زمان وقوع زلزله بســیار خطرناک است 
امــا آموزش های جــدی در این زمینه 
هم ارائه نشــده است.وی افزود: پیشتر، 
رفتن به زیر میز هنگام وقوع زمین لرزه 
بــه عنوان یک راهکار برای کم شــدن 
آســیب ها آموزش داده می شــد، اعلام 
کرد: اکنون میزها از چوب هایی ســبک 
ســاخته شــده و روی بسیاری از میزها 
شیشــه قرار داده شــده و ایمنی آنها را 
کاهــش داده اســت.وی درباره فعالیت 
های این ســازمان و ضــرورت آموزش 
از پایــه به کودکان، تاکید کرد: در حال 
حاضــر با آمــوزش و پرورش تفاهم نامه 
هایــی امضا کــرده ایم که آموزش های 
جدیــد را از مهدهای کودک آغاز کنیم؛ 
اما متاسفانه اگر موضوع امتحان گرفتن و 
دریافت نمره مطرح نباشد دانش آموزان 
بــرای یادگیری تــلاش نمی کنند.وی 
همچنیــن از نبود موضوعات ایمنی در 
کتاب های درســی مدارس گلایه کرد و 
افــزود: کتاب های مدارس چند صفحه 
مطلب درباره ایمنی دارند؟ ملکی گفت: 
حتی بســیاری از بزرگسالان نیازمندی 
هــای ایمنــی را دریافت نکرده و اکنون 
بــه آموزش نیاز دارنــد به عنوان مثال، 
گاهی اوقــات خودروهای گران قیمت 
خارجی آتش می گیرد و صاحب خودرو 
به رغــم اینکه میلیاردهــا تومان برای 
خودرو هزینه کرده است، اما این دانش 
را نداشته که باید در داخل خودرو خود 

خاموش کننده قرار دهد.

7جامعه
اثرات تخریبی دستمزدهای 

نجومی فوتبالیست ها
  وحید حاج سعیدی / روزگار  

میلیــاردی  دســتمزدهای چنــد 1۰ 
فوتبالیســت ها، سرخوردگی و نا امیدی 
ورزشکاران سایر رشته های ورزشی و حتی 
متخصصان و کارشناســان علوم و صنایع 
مختلــف را به همــراه دارد!.  کارکرد های 
ورزش در دنیا متفاوت اســت و بر همین 
اســاس دیدگاه های مختلفی در خصوص 
توسعه انواع ورزش در جوامع توسعه یافته 
دیده می شود که دارای تفاوت های ماهوی 
اساسی هستند. اما اگر در مجموع ورزش را 
به ســه حیطه ورزش آموزشگاهی، ورزش 
همگانی و ورزش حرفه ای یا قهرمانی دسته 
بندی کنیم، پر واضح است که جذابیت و 
هیجان در ورزش حرفه ای بیشتر از سایر 
حیطه های ورزشی است و طبیعتاً سرمایه 
گذاری در این بخش یا به عبارتی داشتن 
نگاه اقتصادی به ورزش حرفه ای محتمل 
تر است. در میان ورزش ها نیز قطعاً ورزش 
فوتبال دارای جایگاه ویژه ای اســت و چه 
بخواهیم یا نخواهیم اخبار فوتبال همیشه 
در صدر اخبار ورزشی است و طرفداران این 
ورزش به مراتب از طرفداران همه رشــته 
های ورزشــی بیشتر هســتند. در چنین 
شــرایطی معمولاً اثــرات مثبت ورزش 
آموزشــگاه هــا و ورزش همگانی و حتی 
ورزش قهرمانی در ســایر رشــته ها تحت 
الشعاع فوتبال قرار می گیرند و این امری 
طبیعی است که تقریباً در همه جای دنیا 
شــاهد آن هستیم. از ســویی باید اذعان 
داشــت که اگر نگاه به ورزش حرفه ای بر 
اســاس قواعد جهانی است، سایر قوانین و 
پرداختی ها و تبعیت بازیکنان و مدیران از 
اصول و مقررات و ... نیز در این بخش باید 
بر اســاس اصولی منطقی و روی حساب و 
کتاب باشــد. در ســال های اخیر رشد بی 
رویه دستمزد های فوتبالیست های وطنی 
که با چراغ ســبز دولت و حمایت از ســه 
باشگاه اســتقلال، پرسپولیس و سپاهان 
آغاز شــد و امروز تقریباً در همۀ تیم های 
دولتــی به یک رویه عادی تبدیل شــده 
اســت، باعث سرخوردگی و کاهش انگیزه 
در ورزشکاران رشته های مختلف و حتی 
تحصیل کرده های سایر علوم شده است. 
وقتی یک کشتی گیر با مدال های آسیایی 
و جهانی متعدد، جوایز و درآمد ناچیز خود 
را با درآمد روزانه 1۰۰ میلیون تومان یک 
فوتبالیســت نه چندان مطرح مقایسه می 
کند، قطعاً در ادامه حیات ورزشــی خود 
یــا توصیه به جوانــان علاقه مند به روی 
آوردن به کشتی تجدید نظر خواهد کرد!. 
ســال ها است که مسئولان از ساماندهی 
حقوق و دستمزدهای ورزشکاران به ویژه 
فوتبالیست ها سخن به میان می آورند اما 
در عمل نه تنها شــاهد کاهش دستمزدها 
نیستیم بلکه این افزایش دستمزد به سایر 
لیگ های فوتبال هم تســری پیدا کرده و 
آپشــن های جدید نیز بدان اضافه شــده 
است که در مواقعی برای افراد عادی قابل 
درک و توجیه نیست. بدون شک پاسخ گو 
نبودن مدیران باشــگاه های بزرگ و عدم 
برخورد جدی با آنها باعث شده دلال بازی 
و مافیا بتواند در عمل افســار فوتبال را به 
دست گیرد و آن را تنها بر اساس منافع و 
خاطرخواه خود به این سو و آن سو ببرد!. 
افراد دلال آنچنان قدرتمند شــده اند که 
به مبالغ اندک راضي نمي شوند و خواهان 
جذب و درآمد زیاد از عرصه بی در و پیکر 
و فاقد مالیات فوتبال هســتند. عرصه ای 
کــه نه تنهــا نظارت در رده های پائین در 
آن دیده نمی شــود بلکه در ســطح کلان 
آن نیز خبری از برخورد و تنبیه نیســت 
و عقــد قراردادهای ننگینی چون قرارداد 
ویلمــوث نیز تاوانی بــه همراه ندارند. در 
چنین شــرایطی نه تنها افزایش دستمزد 
فوتبالیست ها قابل پیش بینی است، بلکه 
بروز فساد در سایر لایه های آن نیز محتمل 
است و تصاویر و کلیپ هایی که هر از گاه 
در خصوص فوتبال و حواشــی آن منتشر 
می شود، حجت این مدعا است. ای کاش 
متولیــان ورزش روزی دریابند که ورزش 
تنها فوتبال نیســت و این بریز و بپاش در 
فوتبال به مثابه تبر زدن به ریشــه ورزش 
مملکت و حتی ســایر رشــته ها و علوم 
مختلف است. وقتی دستمزد چند ماه یک 
پزشــک، مهندس، معلم و حتی دستمزد 
چند ســال کارگر یــک مجموعه تولیدی 
کمتر از دســتمزد یک روز فوتبالیســت 
اســت، طبیعتاً یــک نارضایتی و ناامیدی 
مفرط در بدنه جامعه ایجاد می شــود که 
مسئولان امر باید پاسخگوی این تبعیض 

و بی عدالتی فاحش باشند.  

ح کرد؛ معاون آموزش متوسطه مطر

 راه اندازی بیش از ۴0 هنرستان 
 در جوار کارخانجات 

طی سال گذشته
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
اظهار نمود: یکی از مســائل مهم کشــور تامین 
نیروی اشــتغال متناســب با نیاز بازار کار است. 
یکــی از اولویت های آموزش و پرورش توســعه 
آموزش های فنی، حرفه ای و مهارتی در راستای 
بیانات مقام معظم رهبری و متناسب با نیازهای 
کشور در ارتباط با ذینفعان بازار کار است. محمد 
مهدی کاظمی تصریح نمود: توسعه هنرستان ها 
بــا اســتفاده از ظرفیت صنایــع، کارخانجات و 
اتحادیه ها به منظور تحقق مشــارکت و توسعه 
متناسب با نیاز صنایع در دستور کار است و تعریف 
یک فصل مشترک با نگاه توجه به ذینفعان بازار 
اشــتغال کشور در جهت تاسیس هنرستان های 
جوار کارخانجات نیز مدنظر اســت که در ســال 
گذشته بیش از ۴۰ هنرستان جوار کارخانجات 
راه اندازی شده است. کاظمی با اشاره به ظرفیت 
هنرســتان ها، گفت: هدف گذاری برای افزایش 
ســهم این آموزش ها برای سال تحصلی آینده، 

انجام شده است.

رئیس پلیس فتا تهران بزرگ خبر داد؛

فرصت طلبی کلاهبرداران 
اینترنتی از ایام محرم

رئیــس پلیــس فتا تهران بزرگ با اشــاره به فرا 
رسیدن ایام سوگواری حضرت اباعبدا... الحسین 
)ع(، اظهار داشــت با توجه به فرا رســیدن ایام 
محرم، افراد ســودجو با سوءاستفاده از عواطف 
و احساســات مذهبی مردم با بهانه های مختلف 
از جملــه کمک به نیازمندان و فروش کالاهای 
مورد نیاز این ماه اقدام به کلاهبرداری می کنند.

شهروندان هرگونه واریز وجه مربوط به نذورات را 
به شماره حساب هیئت های مذهبی و مؤسسات 
خیریه معتبر و شناخته شده واریز کرده و جهت 
پیشــگیری از ســرقت و یا هرگونه سوءاستفاده 
از اطلاعــات کارت هــای بانکــی از مراجعه به 
لینک های پرداخت درگاه بانکی منتشــر شده 
در فضای مجازی خودداری کنند.در روشی دیگر 
از ایــن کلاهبرداری ها نیز شــاهد کلاهبرداری 
بــا عنوان فــروش اقلام و اجناس مخصوص ایام 
محرم هســتیم کــه در این شــگرد مجرمانه، 
مجرمیــن با ایجــاد صفحات درگاه بانک جعلی 
)فیشــینگ( به دنبال سرقت اطلاعات کاربران 
هستند.ســرهنگ داوود معظمــی گودرزی با 
اشــاره به متصور بودن افزایش سو استفاده های 
احتمالــی در ایــن ایام توضیح داد: در این روش 
مجرمان با درج آگهی های دروغین در شبکه های 
اجتماعــی از قبیل فروش اجناس و اقلام محرم 
بــا کمتریــن قیمت، کاربران را بــه درگاه های 
جعلــی بانکی هدایــت و درنهایت به اطلاعات 
بانکی هموطنان دسترســی و اقدام به برداشت 
غیرمجاز می کنند، هموطنان می بایســت دقت 
داشته باشند در صورتی که قصد خرید اینترنتی 
دارند فقط از طریق سایت های معتبر که دارای 
نمــاد اعتمــاد الکترونیکی اســت اقدام کنند و 
هرگــز فریب آگهی های دروغین را نخورند.وی 
به شــهروندان توصیه کرد: شهروندان می توانند 
جهت ارتقا اطلاعات ســایبری خود به ســایت 
 www.cyberpolice.ir پلیــس فتا بــه آدرس
مراجعه کنند و هرگونه موارد مشکوک را نیز از 
طریق مرکز فوریت های سایبری با شماره تلفن 

۰۹۶۳۸۰ اطلاع رسانی کنند.

مدیرکل دفتر آموزش پیش دبستانی و 
ح کرد؛ دبستانی وزارت آموزش و پرورش مطر

 جذب معلمان نخبه 
در آموزش و پرورش

مدیرکل دفتر آموزش پیش دبستانی و دبستانی 
وزارت آموزش و پرورش درباره آزمون استخدامی 
جذب آموزگار ابتدایی و استثنایی، گفت: ارزیابی 
داوطلبان در ســال های گذشته فقط محدود به 
انجام یک مصاحبه بود اما کانون های ارزیابی برای 
آزمون امسال شکل گرفته است و ۳ محور کاملا 
تخصصی داریم که شــامل بحث گروهی، ایفای 
نقش معلم و تدریس در کلاس است.هر ۳ محور 
فوق که به عنوان موقعیت های شبیه سازی شــده 
و یکــی از مهمترین مکانیزم ها برای پیش بینی 
رفتارهای پیچیده سازمانی در دنیا مطرح است را 
در ارزیابی آزمون استخدامی امسال اعِمال کرده و 
طیف وسیعی را آموزش داده و مکان های ارزیابی 
را فراهم کرده ایم.روایی و پایایی تمام این ابزارها 
محاســبه شده و سامانه ای کاملا هدفمند، همه 
امور را رصد می کند و جالب تر اینکه سهم ارزیابی 
تخصصی در آزمون اســتخدامی امسال به میزان 
۶۰ درصد یعنی ۶۰۰ امتیاز و سهم آزمون کتبی 
به میزان ۴۰ درصد یعنی ۴۰۰ امتیاز است.محمد 
محمدی گفت: پیش بینی می کنیم که هم افراد 
نخبه تری در این آزمون جذب شــوند و هم این 
مسیر را با قدرت و دقت ادامه داده و اشکالات آن را 
برای سال آینده برطرف کرده و شیوه اصلاح شده 
را اجرا می کنیم.وی افزود: با توجه به کمبود نیرو 
در مقطع آموزش ابتدایی، آزمون استخدامی اخیر 
تعداد قابل توجهی از کمبود نیروی انسانی در این 

بخش را جبران می کند.

خبر ویژه

  پریسا سیدیان / گروه جامعه
معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت 
ایران در خصوص برنامه های سازمان متبوع خود 
بــرای غربالگری ســرطان، گفت: خوشــبختانه 
غربالگری برای ۳ ســرطان مهم و شــایع از جمله 
دهانه رحم، کولون یا روده بزرگ و سرطان پستان 
در کشــور در دستور کار سازمان های بیمه گر قرار 
دارد؛ بنابراین به زودی پس از ابلاغ استانداردها از 
سوی وزارت بهداشت اقدامات لازم برای غربالگری 

این سرطان ها آغاز خواهد شد. دکتر مهدی رضایی 
افزود: با توجه به ابلاغ اســتانداردهای غربالگری 
برای ســرطان دهانه رحم، پوشش 1۰۰ درصدی 
آزمایشــات مربوط به تشــخیص زود هنگام این 
سرطان توسط بیمه درحال حاضر انجام می شود. 
وی در واکنــش بــه طرح برخی اخبار درخصوص 
حذف پوشــش بیمه ای آزمایشات HPV، تصریح 
کــرد: تغییری در پوشــش بیمه ای آزمایشــات 
تشــخیص زودهنگام ســرطان HPV ایجاد نشده 

اســت، اما آزمایشگاه مورد تایید وزارت بهداشت 
برای این بیماری یک آزمایشــگاه بوده که طرف 
قرارداد ســازمان بیمه سلامت ایران است. رضایی 
در ایــن باره افزود: بنابراین اگر آزمایشــگاه های 
دیگری داوطلب انجام این آزمایش باشــند، باید 
صلاحیت شــان توسط آزمایشــگاه مرجع وزارت 
بهداشــت تایید شود؛ بنابراین در چنین شرایطی 
هیچ منعی برای عقد قرارداد با بیمه سلامت وجود 

نخواهد داشت.

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران اعلام کرد؛

کار پوشش بیمه ۳ سرطان شایع در دستور 

اینفوگرافی 

  قیمت انواع گیاهان آپارتمانی چقدر است؟
قیمت های درج شده در این اینفوگرافیک مربوط به سایت های فروش اینترنتی است و به 

دلیل نوسان قیمت ها در بازار ممکن است با نرخ جدید بازار متفاوت باشد.

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد؛

 رشد 120 درصدی 
اعتبارات پزشكی خانواده

  زهرا روزبروزی / گروه جامعه 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره نسخه 
جدید تفاهم نامه پزشکی خانواده اظهار داشت: یکی از اتفاقات خیلی خوب در نظام 
سلامت بحث ارائه خدمات در حوزه پیشگیری و موضوع خود مراقبتی بوده است و 
یکی از مهمترین و درســت ترین محل ها برای ارائه این خدمات، مناطق روســتایی و 
شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر و جامعه عشــایری اســت .دکتر بهروز رحیمی در ادامه به 
اجرای پزشکی خانواده در کشور در طول ۲۰ سال گذشته اشاره و خاطر نشان کرد: 
اجرای طرح پزشکی خانواده در کشور در طول این مدت فراز و فرودهایی داشته اما  
نســخه جدید تفاهم نامه پزشــکی خانواده به دنبال این است که هم سهم بهره مندی 
مــردم و هــم نقش هــا و وظایف هر کــدام از گروه ها برای ارائه خدمات مشــخص و 
شــفاف شــود.رحیمی به افزایش اعتبارات در نســخه جدید پزشکی خانواده اشاره و 
خاطرنشان کرد: یکی از اتفاقات بسیار خوب در این موضوع تامین منابع پایدار است 
که با هماهنگی های ســازمان برنامه و بودجه و حمایت های مجلس محترم، منابع 
پایدار از محل ارزش افزوده و مالیات سلامت مشخص شد.معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزارت بهداشت ادامه داد: این طرح نسبت به سال 1۴۰۰  رشد 1۲۰ درصدی 
از منابــع دارد و بــا اعتبــاری بالغ بر ۹ هــزار و ۶۰۰ میلیارد تومان این طرح در همه 
روستاهای کشور اجرایی و  یک جمعیت ۳۰ میلیونی را پوشش خواهد داد.وی ادامه 
داد: یکی از کارهای اساسی در این تفاهم نامه، ارائه اقلام دارویی مورد نیاز است که 
محدودیت های آن را کاملا مرتفع کرده اســت و ارائه کامل مکمل های دارویی نیز 
در آن لحاظ شــده اســت.رحیمی با بیان اینکه در تفاهم نامه جدید پزشــکی خانواده 
تعمیر، تجهیز و بهبود اســتاندارها در خانه های بهداشــت دیده شــده اســت، گفت: 
به نظر می رســد امســال در تامین منابع و ارائه خدمات، ســال آرام تری را در حوزه 

بهداشت در سطح روستاها شاهد باشیم.
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گردشگری

"لای فای" به جای "وای فای"؛

 فناوری نوری 100 برابر سریع تر

نسل بعدی وای فای )وای فای ۷( به زودی 
از راه می رسد و انتظار می رود روترهای وای 
فای ۷ اواخر امســال عرضه شوند اما آینده 
ارتباطات بی ســیم ممکن است وای فای ۷ 
نباشــد، بلکه یک فناوری بی سیم مبتنی بر 

نور به نام "لای فای" باشد.
"لای فــای" )Li-Fi( کــه مخفــف "لایت 
فیدلیتــی" )light fidelity( اســت، یــک 
فناوری شــبکه نوری بی ســیم اســت که 
از نــور مادون قرمز به جای ســیگنال های 
رادیویــی )وای فــای( بــرای انتقال داده، 
اســتفاده می کنــد. اســتاندارد ارتباطات 
 ،IEEE ۸۰۲.۱۱ جدید موسسهbb ســبک
برای فناوری لای فای عرضه شــده اســت. 
این اســتاندارد از این نظر مهم اســت که 
یک چارچوب جهانی شــناخته شده برای 
تولیدکنندگان به منظور تولید محصولات 
لای فای منطبق با یکدیگر را تعیین می کند.
به گفته فرونهافر اچ اچ آی، طراح شبکه های 
ارتباطی موبایل و نوری، یکی از مزایای لای 
فای، امکان نصب فرســتنده های لای فای 
در لامپ روشــنایی اســت. به نظر می رسد 
یکی دیگر از مزایای آن، این اســت که لای 
فای مانند وای فای، از دیوارها نشــت ندارد 

و از این رو، می تواند امنیت را بهبود دهد.
در حــال حاضر، محصــولات زیادی که از 
استاندارد جدید لای فای پشتیبانی کنند، 
وجود ندارند. نخستین دستگاهی که از این 
استاندارد پشــتیبانی می کند، تازه امسال 
معرفی شــده اســت. هرچند دستگاه های 
تجــاری هنوز وجــود ندارند اما مزایایی که 
لای فــای وعده می دهد، خیلی امیدبخش 

هستند.
گویا لای فای سرعتی بالغ بر ۲۲۴ گیگابیت 
بر ثانیه دارد، در حالی که میانگین ســرعت 
وای فــای ۷، به طور میانگین ۴۰ گیگابیت 
بر ثانیه پیش بینی شــده اســت. ســرعت 
انتقــال داده برای کارهایــی مانند بازی یا 
واقعیــت افزوده و واقعیت مجازی، بســیار 

مفید خواهد بود.
بر اساس گزارش وب سایت اندروید اتوریتی، 
هر چند پتانسیل لای فای هیجان آمیز است 
اما مهم است که مدتی تحت کنترل بماند. 
بــا توجــه به این که این فناوری در روزهای 
نخست خود اســت، هنوز مشخص نیست 
کــه چه معایبی به همراه خواهد داشــت. 
همچنیــن، بــه تلاش زیادی نیاز اســت تا 
افراد متقاعد شوند از وای فای، به لای فای 
ســوئیچ کنند. با این حال، انتشار استاندارد 
جدیــد ۸۰۲.۱۱bb موسســه IEEE، گام 

بزرگی به پیش است.

کربرگ موفق خواهد شد تا  آیا زا
تردز را جایگزین توییتر کند؟

 از زمــان راه انــدازی پلتفــرم "تــردز" 
)Threads( در بستر فضای مجازی، اقبال 
قابل توجهی به این پلتفرم متعلق به شرکت 

متا شده است.
مــارک زاکربرگ، مدیــر عامل متا چندی 
پیــش اپلیکیشــن Threads را راه اندازی 
کــرد که پس از گذشــت چنــد روز تعداد 
کاربران آن از 1۰۰ میلیون نفر فراتر رفت و 

محبوبیت قابل توجهی کسب کرد.
یکی از اولین پســت های زاکربرگ در مورد 
این برنامه نشــان می دهد که تردز به دنبال 
تســلط بر جایگاه توییتر اســت. او گفت که 
مدتی طول می کشد، اما آرزو دارد کاربران 

تردز به بیش از 1 میلیارد کاربر برسد.
تردز توســط تیم اینســتاگرام ایجاد شده و 
کاربران می توانند به سادگی با حساب های 
اینســتاگرام خود وارد آن شــوند. متا هنوز 
هیچ برنامه تبلیغاتی یا کســب درآمدی را 
برای این برنامه به اشتراک نگذاشته است.
زاکربرگ در بیانیه درآمد سه ماهه سوم متا 
در ماه اکتبر گفت که اینستاگرام بیش از ۲ 

میلیارد کاربر فعال ماهانه دارد.
در حالــی که ســرمایه گذاران متا از آنچه 
تــردز می تواند برای شــرکت بــه ارمغان 
بیاورد هیجان زده هســتند، جذب کاربران 
توییتر می تواند دشــوار باشد، زیرا توییتر با 

مزیت هایی همراه است.
علاوه براین، تردز تنها پلتفرمی نیســت که 
در حال حاضر با توییتر رقابت می کند، زیرا 
پلتفرم Bluesky، Mastodon و Truth که 
توســط دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق 
ایالات متحده تأســیس شــده، نیز وجود 
دارنــد؛ بنابراین مأموریت متا برای غلبه بر 

قلعه توییتر آسان نخواهد بود.

روستای لرد خلخال؛

غ از جنجال شهر  بهشتی فار

وجه به گردشگری روستایی در سال های اخیر در 
اولویت بســیاری از گردشگران قرار گرفته است؛ 
به گونــه ای کــه حضور در روســتاهایی با بافت  
تاریخــی، فرهنگی غنی، آب وهوایی مناســب و 
محصــولات ارگانیک را به حضور در شــهرهای 

شلوغ و پرسروصدا ترجیح می دهند.

درباره روستای بزرگ تر خلخال، روستای لرد
روســتای لرد در ۲۷ کیلومتری شهر کلور مرکز 
بخش شــاهرود واقع شده اســت. راه اصلی این 
روســتا ازمسیر شــاهرود به طول ۶۵ کیلومتر و 
راه فرعی از مســیر روستای بفراجرد به طول ۳۲ 
کیلومتر با شهر خلخال، مرکز شهرستان خلخال 
فاصله دارد. این روستا از شمال به روستای میان 
رودان و از جنوب به روســتای کرنق و از مشــرق 
به کلور و روستای درو جنوب شرقی به روستای 
کرین و از مغرب به کوه ســر به فلک کشــیده آق 

داغ متصل است.
این روستا بزرگترین روستای شهرستان خلخال 
می باشــد و در حال حاضــر دارای ۹۲۶ خانوار و 
نزدیک به ۴۰۰۰ نفر جمعیت ثابت است و با توجه 
به مهاجرت فصلی تعدادی از اهالی آن به شهرهای 
گیلان که در فصول بهار و تابستان برای کاشت و 
داشت و برداشت محصولات کشاورزی به روستا 
برمی گردند و خانه و لوازم زندگیشــان همچنان 
در روســتا دایر و پابرجاست، جمعیتش به حدود 

۵۰۰۰ هزار نفر می رسد.
در مورد پیشــینه ی تاریخی این روستا اطلاعات 
کافی و دقیق وجود ندارد امّا وجود قبرستانی به 
نام ) گبره قبرسان( به معنی گورستان گبرها ، در 
فاصله دو کیلومتری این روستا بر قدمت چند هزار 
ساله ی آن دلالت دارد. همچنین وجود کوهی به 
نام )قلعه گردن ( در قسمت شمالی روستا گویای 
وجود یک قلعه دفاعی در زمان های گذشته می 
باشــد اما در حال حاضر هیچ اثری از وجود قلعه 
به چشــم نمی خورد. ســالمندان این روستا نقل 
مــی کننــد که عده ای از اهالی لرد در زمان های 
نه چندان دور در دو محل خوش آب و هوا به نام 
) دینار دول و طالشه دره ( که فعلًا جزو مراتع این 
روستا می باشند ، سکونت داشته اند و تدریجاً به 
دلیل عدم وجود امنیت به مکان فعلی روستا نقل 
مــکان کــرده اند . آثار آبادانی قابل توجهی از این 
دو آبادی باقی نمانده اســت و در اثر مرور زمان 
و عوامــل طبیعــی همه ی آثار آن ها از بین رفته 
است . در تایید این مطلب می توان به اسناد ملکی 
ثبتی مربوط به اراضی نســقی این مناطق تحت 
عنوان) قریه ی دینار دول و قریه ی طالشه درق 
( از توابع لرد اشــاره کرد . در بعضی از نقشــه ها 
نیــز این دو محل تحت عنــوان ) آبادی خالی از 

سکنه ( نام برده شده است.

جاذبه های دیدنی روستای لرد
روستای گردشگری لرِد به  واسطه باغ های متنوع 
و جاذبه هایی نظیر غار سنگی کوخول عنبر، بقعه 
امامزاده محمد، دشــت گل های شقایق، منطقه 
حفاظت شــده آق داغ و چشــمه های طبیعی و 

معجزه آسا شناخته می شود.

چشمه آبشار سیبیه خانی لرد
بیشتر افراد با شنیدن نام روستای گردشگری لرد، 
به یاد چشمه آبشار سیبیه خانی لرد می افتند که 
یکی از عوامل رونق صنعت گردشــگری در این 
روستا است. چشمه آبشار سیبیه خانی )به ترکی 
آق بــلاغ( با طــول 1۸۰ متر، لقب طولانی ترین 
»چشمه آبشــار« ایــران را به خــود اختصاص 
می دهد؛ اگرچه به دلیل عدم پیگیری مســئولان 
در آثار ملی به ثبت نرســیده  اســت. ســیبیه در 
زبان تاتی به معنای ســفیدرنگ و خانی به معنای 

چشمه است.
در ارتفاعــات منطقه، چشمه ســارهای فراوانی 
وجــود دارد که تامین کننــده آب جریان هایی 
چــون میانــرودان، گلبند رود، رودخانه زال و… 
هســتند. مهم ترین چشمه این ناحیه که آبدهی 
قابل توجهی دارد، چشمه سیبیه خانی است. این 
چشــمه که در موقعیتی مرتفع قرار گرفته است 
و آب بســیار ســردی حتی در گرم ترین روزهای 
تابســتان دارد، بلافاصله پس از خروج، آبشــاری 
بسیار زیبا را با دورنمایی جالب و دیدنی تشکیل 
می دهد. همچنین وجود گونه های متنوع گیاهی 
درختی و علفی، به خصوص داروهای گیاهی مانند 
قارچ هــای طبیعی خوراکی، گلپر و... در پیرامون 

این آبشار زیبایی آن را دو چندان می کند.

گاهی، تسكین طولانی مدت برای استرس و افسردگی است تمرین ذهن آ
یک مطالعه جدید نشــان می دهد که تمرین ذهن آگاهی می تواند ســلامت روان را حداقل برای شــش ماه 

بهبود بخشد.
با تجزیه و تحلیل نتایج 1۳ مطالعه قبلی، محققان بریتانیایی به این نتیجه رســیدند که انجام تمارین ذهن 

آگاهی در دوره های حضوری و تحت هدایت مربی با کاهش استرس و اضطراب مرتبط است.
بر اساس یادداشت های پیش زمینه این مطالعه جدید، تمارین ذهن آگاهی در بیش از ۶۰۰ کلاس در سراسر 

جهان و ۷۹ درصد از دانشکده های پزشکی ایالات متحده ارائه می شود.
»جولیتا گالانته«، یکی از نویسندگان این مطالعه و محقق فوق دکتری در دانشگاه کمبریج انگلستان، در این 
باره گفت: »اگرچه تحقیقات قبلی در مورد این موضوع انجام شده است، اما این بزرگترین و قابل اعتمادترین 

مطالعه تاکنون است که تأیید می کند این دوره ها برای افراد عادی هم مؤثر است.«
بــرای ایــن مطالعــه، محققان کمبریج داده های ۲۳۷1 بزرگســال را که در برنامه های مبتنی بر ذهن آگاهی 

کارآزمایی شــرکت داشــتند، گردآوری و تجزیه و تحلیل کردند. حدود نیمی از آنها در برنامه هایی بودند 
که به مدت هشــت هفته، با یک جلســه در هفته، به طول انجامید. بقیه در برنامه های ذهن آگاهی شــرکت 

نکردند )گروه "کنترل"(.
دانشمندان دریافتند که 1۳ درصد بیشتر شرکت کنندگانی که در این دوره ها ثبت نام کرده بودند، در مقایسه 

با گروه کنترل، کاهش اندک تا متوسطی را در پریشانی روانی خود مشاهده کردند.
این روزها تعداد بی شماری اپلیکیشن، پادکست و کتاب وجود دارد که افراد علاقه مند به تمرکز حواس می توانند 
از آنها برای تمرین استفاده کنند. اما گالانته گفت که آنها جایگزینی برای درمان گروهی حضوری نیستند.

گالانته گفت: »تمرین ذهن آگاهی انفرادی فواید بســیار کمتری نســبت به دوره های گروهی تحت رهبری 
مربیان دارد. بنابراین ما واقعاً نمی دانیم که آیا تمرین ذهن آگاهی انفرادی به طور متوسط برای افراد مفید 

است یا خیر.«

دریچه علم

عکس روز 

شهر در آستانه محرم ۱4۰2/منبع : فارس

سریال »عشق کوفی«؛
نگاهی متفاوت به واقعه عاشورا

»عشق کوفی« به کارگردانی حسن آخوندپور محصول سازمان هنری رسانه ای 
اوج است که ماجرای یک عشق در ســال ۶1 هجری قمری را روایت می کند. 
این سریال به نویسندگی فائره یارمحمدی و یزدان محمدکاظمی روایتگر یک 
عشق در سال ۶1 هجری قمری است که اتفاقات کوفه و کربلا آن را دستخوش 
تغیراتی می کند. پخش این سریال از پنج شــنبه ۲۹ تیرماه ساعت ۲۰:۳۰ از 
شبکه سه شروع می شود و پنجشنبه و جمعه هر هفته ادامه می یابد. لعیا زنگنه، 
نادر سلیمانی، سعید شریف، شبنم قربانی، حسین سلیمانی، نادر فلاح، سوگل 
طهماسبی، مریم کاویانی، مهسا مهجور، محمد اشکان فر، مژگان اخلاقی، جمال 
الدین بیات، معصومه زینتی صافی، احسان محسنی کیاسری، عمار تفتی، سید 

جواد هاشمی، ثریا قاسمی بازیگران اصلی این سریال هستند. 
سعید سعدی در پاسخ به این پرســش که از چه زمانی مسئله ساخت »عشق 
کوفی« مطرح شد، گفت: بحث تولید این سریال اردیبهشت سال گذشته مطرح 
شد؛ مقدمات کار را با دوست دیگری پیش برده بودند و پس از انصراف ایشان در 

مرحله پیش تولید من به گروه پیوستم.
تهیه کننده »عشق کوفی« ادامه داد: تصویربردای سریال بیش از ۷ ماه به طول 
انجامید و در لوکیشن های شهرک غزالی، شهرک سینمای دفاع مقدس، شهرک 

نور و آبادان انجام شد. 
وی در توضیح سختی ها و چالش های تولید این اثر تصریح کرد: اساسا کار تاریخی 
ســختی های خودش را دارد و جور کردن امکانات و تسهیلات برای آن سخت 
و زمان بر است و این موارد باعث می شود کار کندتر پیش برود. »عشق کوفی« 

کاری خاص و ویژه است چرا که سراغ موضوع عاشورا رفته و همین حساسیت های 
مختص خود را پیش می آورد؛ از سویی این اثر نیاز جامعه فعلی ما است و اساسا 

باید با ساخت سریال های متعدد و متنوع عاشورایی به شهبات پاسخ داده شود.
وی ادامه داد: در شرایط حاضر باید بیش از پیش سراغ این داستان ها و موضوعات 
برویم؛ مردم جامعه ما شیعه و مسلمان هستند که شناخت تاریخ بریشان جذاب 
و جالب است و همین موضوع دلیل دیگری است که تاکید دارد که باید به این 
موضوعات بپردازیم.وی در توضیح چرایی انتخاب بازیگران غیرچهره )ســعید 
شریف، شبنم قربانی( برای برخی نقش های اصلی این سریال بیان کرد: با توجه 
به حساسیتی که روی کار وجود داشت به این نتیجه رسیدیم که بهتر است در 

کنار بازیگران مطرح، برای دو نقش اصلی »عشق کوفی« از بازیگران غیرشناخته 
شده استفاده کنیم که هم چهره های جدیدی را به مخاطب معرفی کنیم و هم این 
که مخاطب ذهنیت و تصویر نوستالژیکی از این بازیگران نداشته باشد و در نهایت 
شفافیت بیشتری برای ایفای نقش حاصل شود تا اثرگذاری نقش کمتر نشود. 
تهیه کننده »عشق کوفی« ادامه داد: البته سعید شریف و شبنم قربانی هم تئاتر 
کارکرده بودند و هم سابقه حضور در کار های تصویری دیگری را داشتند؛ منتها 
صرفا نقشِ یک بازی نکرده بودند. شخصا معتقدم نیاز داریم از بازیگران جوان 
و چهره های جدید اســتفاده کنیم و این کار به صنعت تولیدات تصویری یاری 
می رساند چرا که فیلمسازان و عوامل می توانند با دست بازتری دست به انتخاب 
بازیگران بزنند. تلویزیون مخاطبان خاص و ثابتی دارد به همین دلیل از این منظر 

می تواند در شناخت بازیگران جدید و معرفی آنان نقش بسزایی داشته باشد.
این تهیه کننده در پاسخ به این سوال که چطور بازیگرانی مانند لعیا زنگنه را که 
مدتی با تلویزیون همکاری نداشتند، راضی کردید، بیان کرد: ایشان و برخی از 
دوستان مدت ها بود که از تلویزیون دور بودند و با استفاده از ارتباطاتی که وجود 
داشت به این اثر دعوت شدند. خود فیلمنامه و این که بازیگران در این ژانر کار 
نکرده بودند هم برایشان اهمیت داشت و علاقمند بودند تا در نقشی جدید حضور 
پیدا کنند. سعدی در پاسخ به این که تا چه حد نسبت به موفقیت »عشق کوفی« 
خوشبین است، گفت: باتوجه به فضای سریال احساس می کنم که مخاطب از آن 
راضی باشد. فیلمنامه، کارگردانی، ترکیب بازیگران، زاویه نگاه قصه و خود سوژه 

از جمله عواملی است که می تواند »عشق کوفی« را در کانون توجه قرار دهد.

پرده نقره ای 

» آبنبات پسته ای«؛

ح از  زندگی  داستانی مفر
یک نوجوان در دهه  70

قهرمــان کتــاب آبنبــات پســته ای 
نوشــته ی مهرداد صدقی همان پســر 
نوجــوان رمان آبنبات هل دار اســت، با 
ایــن تفاوت که هــر چند کمی بزرگ تر 
شــده ولی عاقل تر نشــده است و باز هم 
با شــیطنت هایش ماجراهای خنده دار 
بســیاری را رقم می زنــد. خواندن این 
کتاب همچون آبنبات برایتان شــیرین 
خواهــد بود! این کتــاب که جلد دوم از 

مجموعه داستان های آبنبات است، جزو 
پرفروش ترین آثار طنز چند ســال اخیر 

به شمار می آید.
داســتان مفــرح این کتاب بــا فضولی 
محســن بــرای ســر در آوردن از راز 
دوســتش سعید شــروع می شــود. با 
اتفاقــات مختلــف و عجیبی که در این 
میان رخ می دهد، محسن به این نتیجه 
می رسد که کاش هیچ گاه برای فهمیدن 
 راز دوســتش خــودش را به آب و آتش

 نمی زد!
بعد از داستان های رمان آبنبات هل دار، 
حــالا دیگــر جنگ به پایان رســیده و 

قصــه ی کتــاب آبنبات 
پســته ای وارد دهــه ی 
۷۰ شمســی شده است. 
محسن نوجوان سربه هوا 
و بازیگوشی ســت که به 
زبان درازی هم شــهرت 
دارد؛ ایــن دو خصوصیت 
در کنــار شــکمو بودن 
فضای مفرح و خنده داری 
را در داستان رقم می زند.

محسن به همراه خانواده اش در کوچه ی 
ســیدی شــهر بجنورد زندگی می کند. 
خواهرش ملیحه که دختری جوان و دم 

بخت محسوب می شود، 
خواســتگاران بســیاری 
دارد. رابطــه ی بامــزه ی 
محسن با خواستگارهای 
ملیحه، فضای طنزآمیز و 
خنده داری را در داستان 
مــی آورد.  وجــود  بــه 
به هــم  داســتان های 
پیوســته ی کتاب پیش 
رو در بازه ی زمانی ســال 
1۳۷۰ تــا 1۳۷۲ می گــذرد که در کنار 
نوســتالژیک بــودن برخــی خاطرات، 
بخشــی از حــوادث تاریخــی آن دوره 

کــه بر زندگــی خانواده ی محســن و 
 همسایه هایشان اثر گذاشته را به تصویر 

می کشد.
نویســنده بــه خوبی توانســته فضای 
طنــز و نوســتالژی و رویدادهــای مهم 
تاریخــی همچــون حملــه صــدام به 
کویــت، تخریب دیوار برلیــن، تجزیه 
شــوروی، المپیک بارســلون، انتخابات 
 مجلــس چهارم و... را در داســتان خود 

نمایش دهد.
اگــر به داســتان های طنــز علاقه مند 
 هســتید ایــن کتــاب را از دســت 

ندهید.

کتابکده 

دنیای فناوری


